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مصاحبه 
عدم روشنگری به موقع موجب 

روزمرگی مسائل فرهنگی شده است
ندای هرمزگان - مرضيه دشتی 

ظهور و گســترش تکنولوژی های 
نوین ارتباطات، اهمیت یافتن افکار 
عمومی، جایگزین شدن قدرت نرم 
به جای قدرت ســخت و تحولات 
دیپلماســی فرهنگی از ســنتی به 
نوین موجب تولد دیدگاه راهبردی 
»دیپلماسی فرهنگی« برای تحقق 

اهداف دولت ها شد. 

2 ,

3 ,

2 ,

قيمت انواع ميوه و تره بار از تاریخ 2/ 1402/10 تا 

اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع ميوه  ردیف

494.500 انار ممتاز دانه مشکی 1

172.500 انار شیرین درجه2 2

287.500 انار شیرین و میخوش  3

138.000 انواع هندوانه کهنه  4

172.500 هندوانه نو میناب  5

منبع : سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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یادداشت 
?.......  هدی عطایی

یکــی از گام های اساســی جهت 
برخــورداری از زندگــی یا داشــتن 
بهره مندی شهروندان  جامعه سالم، 
از شرایط خوب زیست محیطی سالم 

است .

?....دکتر عباس فضلی 

tتنقيح موضوع
نیچه در کتاب »حکمت شــادان« 
مرگ خدا را بــه عنوان بزرگترین 
واقعه بیان می کند. وی می گوید: 
من هم اینک به شما خواهم گفت 
خدا کجا رفته اســت. من و شما، 

یعنی ما، او را کشتیم. 

آیا خدا مرده است؟

عکس: ندای هرمزگان عکس: ندای هرمزگان 

دستور فرمانداری 
بندرعباس برای مسدود 

کردن ساحل سورو

توصيه های تغذیه ای برای 
کاهش عوارض آلودگی 

هوا

در نشست سفير جمهوری کنيا با فعالان اقتصادی اتاق بازرگانی هرمزگان مطرح شد؛در نشست سفير جمهوری کنيا با فعالان اقتصادی اتاق بازرگانی هرمزگان مطرح شد؛

مراودات تجاری ایران و کنيا از مبدا هرمزگان جدی تر می شود مراودات تجاری ایران و کنيا از مبدا هرمزگان جدی تر می شود 

گروه رسانه ای ندای هرمزگان، علاقمندان به حرفه رسانه ی تصویری   

را دعوت به همکاری می نماید.
تصویربردار
گزارشگر 
تدوینگر

گرافيست

شرایط سنی : 25 - 20 سال 

رزومه خود را به شماره واتساپ  0921853245809218532458    ارسال نمایيد.

 شماره تماس :076-32241515 

»دعوت به همکاری«

همراه با آموزش قبل از شروع همکاری 

یک فرصت شغلی عالی برای علاقمندان به کار رسانه 
ندای هرمزگان - مرضيه دشتی 

نشســت صمیمی ســفیر جمهوری کنیــا با حضور 
دبیرکل اتاق بازرگانی هرمزگان و جمعی از فعالان 
اقتصادی اســتان در سالن جلســات اتاق بازرگانی، 

صنایع، معادن و کشاورزی برگزار شد.
بــه گزارش نــدای هرمزگان، عضو هیئت رئیســه 
و خزانــه دار اتاق بازرگانی هرمزگان در نشســت با 
سفیر جمهوری کنیا با حضور دبیرکل اتاق بازرگانی 
هرمزگان عنوان کرد: ظرفیت های موجود در استان 
هرمزگان و کشــور کنیا می توانــد نقش مهمی در 
توســعه صادرات غیــر نفتی و ســرمایه گذاری در 
 بخش های صنعتی، کشــاورزی و شــیلات داشته

باشد. 
سیدعلی هاشمی با بیان اینکه با چنین نشست هایی 
برای آینده زیرســاخت ها را آماده می کنیم، اظهار 
داشــت: می توانیم با اتاق بازرگانی کشــور کنیا و 
بازرگانان و تجار آن روابط دوجانبه ای داشته باشیم 
و همچنین جهت تسهیلگری بیشتر و پیشبرد اهداف 

وبینارهایی برگزار کنیم.  
در ادامه سفیر جمهوری کِنیا نیز با اشاره به مراودات 
تجاری در ســالیان گذشته بیان داشت: هرمزگان و 
کشــور کنیا از لحاظ فرهنگی وجه مشترکی دارند و 
این 2 می توانند همچون گذشــته مراودات تجاری 

خود را از سر بگیرند.
جاشوا گاتیمو خاطرنشان کرد: 2 بندر مومباسا و لامو 
نقاط مشترک فرهنگی و تاریخی با بندرعباس دارند 

و می توانند برای مراودات تجاری هرمزگان با کِنیا 
نقطه عطفی باشند و تلاش ما برای گسترش روابط 

تجاری بندرعباس و این 2 بندر است.
گاتیمو، با بیان اینکه طی 2 ســال زندگی در ایران 
متوجه شــده ام ایران قابلیت ها و پتانســیل های 
زیادی دارد و کشوری توسعه یافته و رو به پیشرفت  
در زمینــه تخصــص و اطلاعات اســت، افزود: در 
کشاورزی، شــیلات و صنایع وجه تشابه داریم و ما 
حاضر به تبادل و اشــتراک گذاری دانش ، علوم  و 

تخصص ها هستیم  .
وی تصریــح کرد: در زمینه کشــاورزی با توجه به 
اقلیم کنیا و قرار گرفتن خط اســتوا موقعیت خوبی 
برای رشــد محصولات داریم و به دلیل دمای هوا 

آلودگی نداریم .
ســفیر جمهوری کِنیا با بیان اینکه کنیا بزرگ ترین 
اقتصاد آفریقای شــرقی اســت، به مزایای سرمایه 
گــذاری در این کشــور از محیط ســرمایه گذاری 
کــم خطر، موقعیت اســتراتژیک به عنــوان مرکز 
مالی، ارتباطی و حمل و نقل منطقه ای، دسترســی 
به بــازار کل آفریقا از کِنیا، ثبات سیاســی و کلان 
اقتصادی، زیرساخت های اجتماعی و فیزیکی نسبتاً 
مســتقر، کاهش هزینه ها و مقرون به صرفه بودن، 
بخش خصوصی به خوبی تاســیس شــده، حضور 
منابع انســانی بســیار ماهر، بازارهای ســرمایه پُر 
جنب و جوش، محیــط کارآفرینانه و نوآورانه قوی، 

محصولات توریستی منحصر به فرد اشاره کرد .

گاتیمو با اشاره به اینکه کنیا کشوری مستقل است و 
شرایط خوبی برای سرمایه گذاری دارد و بندرعباس 
به لحاظ ارتباط با کشورهای همسایه موقعیت بسیار 
خوبی دارد، عنوان کرد: بــرای واردات محصولات 
کشاورزی به ایران کمتر از 5 روز زمان لازم است  .

نائب رئیس انجمن کشاورزی، در این نشست گفت: 
در همایــش میوه های گرمســیری کــه 14 و 15 
اســفند ماه در بندرعباس برگزار می شود می توانیم 
در نمایشــگاه یک غرفه جهــت عرضه محصولات 
کشــاورزی و آموزش کشــاورزان ایرانی  به  کنیا 

اختصاص دهیم . 
محمــد جــوادی در این نشســت پیشــنهاد داد: 
جهت رشــد اقتصادی و مــراودات تجاری کارگروه 
 کشــور کنیا و اتــاق بازرگانی هرمزگان تشــکیل

شود. 
گفتنی است، در ادامه این نشست فعالان اقتصادی 
اســتان هرمزگان به تشریح ظرفیت ها و زیرساخت 
های آبزی پروری در استان به منظور جذب سرمایه 
گذار خارجی، تبیین ظرفیت تولید خرما در هرمزگان 
و ارائه پیشــنهاد صادرات به کنیا، تشــریح ظرفیت 
هــای تولید محصولات کشــاورزی و صیفی جات 
هرمزگان، تشریح ظرفیت های حمل و نقل دریایی 
بار و امکان برقراری خط کشتیرانی، تشریح وضعیت 
تولید فولاد استان و ارائه پیشنهاد صادرات به کشور 
کنیا، تشــریح ظرفیت تولید قیر هرمــزگان و ارائه 

پیشنهاد صادرات به کشور کنیا پرداختند.

انتصاب به جا و شایســته جنابعالی را به عنوان  مشاور عالی شهردار درحوزه ارتباطات واموربین الملل شهرداری شهر قشم 

که بیانگر تعهد ،کارآمدی ،لیاقت و شایســتگی  های بر جسته شما  در صحنه های خدمت صادقانه به نظام ومردم این جزیره  

است تبریک عرض نموده ، موفقیت و سربلندی شما را از درگاه خداوند منان مسئلت دارم.

خواهر گرامی  سرکار خانم فاطمه دادی خواه

غفوری نمایندگی روزنامه ندای هرمزگان -قشم

ندای هرمزگان - زینب نورالدینی 
نماینده شــرکت ملی گاز ایران از برگزاری چهارمین 
مرحله طــرح مطالعاتی شناســایی کدهای مصادیق 
رفتاریِ اخلاق حرفه ای در شــرکت ملی گاز به طور 
پایلوت همزمان در شــش اســتان،آذرباییجان شرقی 
بوشهر، خوزستان، خراسان رضوی هرمزگان، گلستان 

خبر داد. 
مهدی براتی در گفت و گو با خبرنگار ندای هرمزگان 
اظهار داشــت: علیرغم اینکه این پروژه به دانشــگاه 

سپرده شــده اما توسط خود شرکت ملی گاز از طریق 
برگزاری مصاحبه های چهره به چهره با جامعه هدف 
ما که پنج گروه :منابع انســانی)کارکنان شرکت گاز( 
- پیمانکاران تامین کننده-شهروندان و جامعه محیط 
زیســت - مشتریان،همســایگان و مجاوران است از 

طریق مصاحبه نظرسنجی و ارزیابی می شود .
وی هــدف از اجــرای این طرح ره ارتقاء ارزشــهای 
ســازمانی مصادیق رفتاری اخلاق حرفه ای در تکریم 
ارباب رجوع قلمداد کــرد.  به گفته وی؛ این مصاحبه 

ها در شــرکت ملی گاز ایران ارزیابی می شود تا این 
شرکت  به عنوان یک الگو رنگ بوی اخلاقی بگیرد .

وی افزود: در مراحل قبل کارکنان و کارشناســان به 
عنوان مصاحبه کننده با برگزاری مصاحبه یا دوره های 

آموزشی و عملی با ارزشهای سازمانی آشنا شدند .
براتی با اشــاره به اینکه صنعت ما برگرفته از صنعت 
غرب است اذعان داشت: اجرای این طرح و  اصل این 
مبحث برگرفته از حقوق امام سجاد)ع( است و ارتباطی 

که می تواند در صنعت گاز داشته باشد.

برگزاری چهارمين مرحله طرح مطالعاتی شناسایی کدهای تکریم ارباب رجوع در هرمزگان

اسماعيلی مطرح کرد؛

موافق قدرت ابزارهای 
مميزی در حوزه کتاب 

نيستم



خبر

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیرکل بنــادر و دریانوردی هرمزگان، تعداد کشــتی های 
پهلودهی شــده حامل کالای اساسی 9 ماهه امسال در بندر 

شهید رجایی را 24 فروند اعلام کرد. 
به گزارش ندای هرمزگان، حســین عباس  نژاد در تشــریح 
عملکرد 9 ماهه شــناورهای کالای اساسی )غیرکانتینری( 
در بزرگترین بندر تجاری ایران افزود: از ابتدای سال جاری 
تا پایان آذرماه امســال یک میلیون و 196 هزار و 983 تُن 
کالای اساســی توسط 24 فروند کشــتی تخلیه و بارگیری 

شده است. 
وی با اشــاره به کاهش واردات کالای اساســی در 9 ماهه 
امســال ادامه داد: این کالاهای اساســی شامل گندم، کود، 

روغن، شکر، ذرت و برنج بوده است. 
مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر شــهید رجایی ادامه داد: از 
این میزان واردات کالای اساســی، 746 هــزار و 464 تُن 
مربوط به واردات گندم بوده که در مقایســه با مدت مشابه 
سال گذشته 41 درصد واردات گندم کاهش پیدا کرده است.
به گفته عباس نژاد؛ از 24 فروند کشــتی پهلودهی شــده در 
بزرگ ترین  بندر تجاری ایران، 12 فروند کشــتی مربوط به 

گندم و هفت فروند مربوط به کود بوده است.
وی کم ترین میزان واردات کالای اساســی را مربوط به 15 
هزار و 857 تُن برنج اعلام کرد که در مقایسه با مدت مشابه 

سال گذشته 45 درصد کاهش داشته است. 
گفتنی اســت؛ در 9 ماهه سال گذشته؛ 2 میلیون و 150هزار 
و 679 تُن کالای اساسی توســط 41 فروند کشتی به بندر 
شهید رجایی وارد که 20 فروند آن حامل یک میلیون و 276 

هزار و 62 تن مربوط گندم بودند. 
بندر شــهید رجایی یکی از مهم ترین مبادی ورودی کالای 
اساسی کشور محســوب می شــود که دارای 18 باب انبار 
مسقف به مســاحت 130 هزار متر مربع با ظرفیت بیش از 
350 هزار تُن، تعداد 6 پســت اســکله ویژه کالای اساسی، 
ظرفیت 100 هزار تُن انواع کالاهای اساســی فله خشــک، 
90 هزار متــر مربع محوطه بارانداز و همچنین تعداد ســه 
پایانه نگهداری فرآورده های روغن خوراکی به ظرفیت 370 

هزار تُن است.
این بندر با ظرفیت 100 میلیون تُن کالای فله و 7.5 میلیون 
تُن کالای کانتینری، بزرگ ترین و پیشرفته ترین پایانه های 
کانتینــری کشــور را در اختیار دارد و حجم گســترده ای از 
عملیات جابه جایی کالاهای عمومی به خصوص محصولات 
فولادی، فله خشک)غله و سنگ آهن(، فله مایع)روغن های 
خوراکی( و فرآورده های نفت خام در این بندر انجام می گیرد.

ندای هرمزگان - گروه خبر  
مدیرکل شــیلات هرمزگان با مدیرکل دیوان محاســبات 
اســتان با حضور معاونین خود و جمعی از مسئولان شیلات 
استان در راستای ارتقای تعاملات و همکاری ها دیدار کرد.

به گزارش ندای هرمزگان، مسعود بارانی در این دیدار ضمن 
ارائه گزارشــی از وضعیت شــیلات، ظرفیت و برنامه های 
توسعه این اداره کل به بیان اقدامات شیلات استان در مسیر 

برنامه ششم توسعه پرداخت.
وی یکی از اهداف مهم شیلات را توسعه همه  جانبه فعالیت 
های شــیلاتی همراه با بالا بردن میزان بهره وری و استفاده 
از همــه ظرفیت دریا در کنار حفظ منابع و زیســت گاه های 
دریایی و غنی سازی ذخیره گاه های آن عنوان و گفت: بدون 
شک رهنمودها و راهنمایی های دستگاه هایی مانند دیوان 

محاسبات می تواند چراغ راه باشد.
بارانی کمبود نیروی انســانی در بدنه شــیلات به ویژه در 
یــگان حفاظت منابع آبزیان را یکی از موانع جدی توســعه 
پایدار شــیلات و ممانعت از صید غیــر مجاز خواند و گفت: 
بی شــک دریا و ذخایر آن انفال بوده و همه در این شرایط 
 باید یاری رســان شیلات در حفظ منابع آبزیان و ذخایر دریا 

باشند.
در ادامــه مدیــرکل دیوان محاســبات اســتان هرمزگان 
فعالیت هــای شــیلاتی را ظرفیت ویژه ای برای اســتان 
خوانــد و گفــت: نگاه حمایتــی به فعالیت های گســترده 
شــیلات در هرمــزگان باید بــه صورت ملی باشــد و بی 
 شــک شــیلات یکی از مهمترین محورهای توسعه استان 

است.
علیرضا نصری همچنین با تاکید بر استفاده از ظرفیت های 
اســتانی و ملی بر رفع موانع تولید و توسعه شیلاتی استان، 
افزود: امید داریم با تعاملات و همکاری های به وجود آمده 
شاهد اجرایی شدن برنامه های توسعه به ویژه حوزه شیلات 

باشیم.

یکی از گام های اساســی جهت برخــورداری از زندگی یا 
داشــتن جامعه ســالم، بهره مندی شــهروندان از شرایط 
خوب زیســت محیطی سالم اســت . توسعه شهر نشینی و 
افزایش جمعیت و فرهنگ غلط استفاده از منابع در دسترس 
، گســترش صنایع و مواد پتروشــیمی در پیرامون شهرها، 
باعث شــده تا روزانه بر آلایندگی محیط زیست مسکونی 
ما و به ویژه آبها افزوده شــود. یکــی ازمهم ترین و اصلی 
ترین معضل امروزســاکنان شهرها فاضلاب شهری،صنایع 
و سموم کشاورزی اســت. فاضلاب همانطور که از اسمش 
پیداســت از جمع آوری انــواع آب های دور ریــز از مواد 
شیمایی گرفته تا انواع فضولات که خطرناک ترین آنها که 
در نوع خود آلاینده مضر محسوب می شود، همانا فضولات 
انسانی است . معضلی که شهر بندرعباس و اکثر شهرهای 
اســتان روزانه از آن رنج می برند، اما مسئولان به راحتی از 
آن عبور می کنند. ماهم که به اصطلاح دســتمان به جایی 
بند نیســت و از بــس که نالیدیم و گفتیــم اما بی توجهی 
دیدیم ؛ در نهایت از بــوی تعفن آزار دهنده ای که با زبان 
شــامه ی ما سخن می گوید و حرف ها با خود دارد، ناگزیر 
خود را به بی خیالی زدیم. این بوی زننده که حاکی از عدم 
فرآیند اســتاندارد ســازی در تصفیه فاضلاب شهری و رها 
سازی انواع پسآب و فاضلاب ســطحی از طریق خورها و 
مجاری های خروجی درون شــهری است، یک روی سکه 
را نشــان می دهد؛ معضل بدتراز آن که فاضلاب رها شده 
از همین خروجی های سیلابهای طبیعی که آب باران را از 
کوهســارهای اطراف شهر بندرعباس به دریا وارد می کرد، 
هم اکنون کانال آبریز بار آلاینده های قســمتهای مختلف 
شهر بندرعباس شده اســت و روزانه با حجمی بالا به دریا 
ورود می کنند و بســتر زیســتی آبزیان از سخت پوستان 
گرفته تــا انواع ماهیان خوراکی  تغذیه شــونده از این آب 
را آلوده می ســازد. ماهیان با تغذیه فاضلابها که سرشار از 
انواع میکروبهای فضولات انسانی یا سموم خطرناک که با 
تغذیه از آن، در بافت گوشتی خود ذخیره کرد، پس از صید 
بخصوص صید کناره ای، آلایندهای ذخیره شــده در بافت 
آنها به مصرف انسانمی رسند و خطرات جبران نا پذیر را آن 
برای ساکنان ساحلی و هر کســی که از آنها استفاده کرد، 
یا ســاکنان ساحلی که ارتباط تنگاتنگی با دریا دارند و قوت 
روزانه خود را از دریا می گیرنــد، این خطرات را برای آنها 
دو چندان می کند. ماهیانی که به صورت ســنتی، گروگور 
یا مشــتا در کناره ها صید و به مردم عرضه می شــود، یا 
افــرادی که برای تفریح به ســاحل می روند و یا به منظور 
آب درمانی تن خود را به دریا می زنند، باید مراقب باشــند 
که انتقال انواع بیماریهای پوســتی در کمین آنهاست. این 
اتفاق در حالی است که از سوی مسولان بهداشتی هیچ بنر 
هشــداری از عاقبت آبتنی در آبهای آلوده ساحلی زده نشده 
اســت ؛ اگر تابلویی را ببینی آن هم هشــدار نجات غریق 
آتش نشانی برای جلوگیری وممنوعیت ورود در بخش های 
خاصی از ساحل است و نه هشدار آلودگی آب و عواقب آن ! 
اخیرا پژوهشکده اکولوژی بندرعباس خبری را مبنی برآلوده 
بودن آبهای ســاحلی آن هم با نمونه برداری از ایســتگاه 
های ساحلی که برمبنای اســتانداردهای آزمایشگاه از آب 
های دور از ســاحل نشــر داده که این بار اول پژوهشکده 
 نیست که خبر با هشدارمیزان بالای غلظت آلاینده ها داده

می شــود، بلکه خبر اخیر از این جهت قابل توجه است که 
این بار آلودگی اعلام شــده توسط پژوهشــکده اکولوژی 
بندرعباس از ایســتگاه های دور از ساحل انجام گرفته که 
خود گویای نفوذ اثرات آلودگی های شــهری و کشــتی ها 
تا نقاط دور دســت آبهای دریاســت که تاکنون از تهاجم 
آنهــا مصون مانده بود. هرچه آگاهی ما از خطرات زیســت 
محیطی آلودگی آبها بیشــتر شــود، می توان گفت گامی 
اســت برای کنترل فاضلابهای شــهری و بهینه تر سازی 
فرآورده های گوشــتی آبزیان برای ما ساکنان ساحلی که 
بیشــترین قوت غذایی مان از آبزیان تهیه می شــود. این 
 خبر پژوهشــکده بما می گوید که انســان تا چه وســعتی

می تواند بــه حیات خود و موجودات زنــده دیگر حتی در 
کرانه های دور سالی ضربه بزند؛ حال تو خود بخوان حدیث 

مفصل از این مجمل....!.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
سرپرســت فرمانداری شهرستان بر مســدود کردن ساحل 
سورو ظرف مدت یک هفته توســط شهرداری بندرعباس 

با همکاری جامعه محلی تاکید کرد.
به گــزارش ندای هرمــزگان، حبیب بهادری سرپرســت 
فرمانــداری بندرعبــاس در جلســه شــورای ترافیک این 
شهرستان با اشاره به بهره برداری بهتر شهروندان از ساحل 
سورو اظهار کرد: با مسدود کردن راه های منتهی به ساحل 
ســورو از ورود خودرو به ســاحل جلوگیری شود تا مردم  و 
گردشــگران بتوانند با آرامش خاطر جهت تفریح از ساحل 

استفاده کنند.
وی بــا تاکید بر اســتفاده  از ظرفیت جامعــه محلی برای 
مســدود کردن ساحل سورو مطرح کرد: با توجه به شناخت 
اهالی و بزرگان محل نسبت به راه های دسترسی و منتهی 
به ساحل از ظرفیت و مشــورت اهالی نسبت به عدم ورود 

خودرو به ساحل  استفاده شود.
بهادری ضمن اشاره به اینکه ،تردد خودروها در ساحل این 
منطقه ســبب  آسیب به محیط زیســت  شده عنوان کرد: 
شهرداری بندرعباس ظرف مدت یک هفته با کمک جامعه 

محلی از  ورود خودرو به ساحل جلوگیری کند.

   هرمزگان 
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اینجا ،ساحل آلودست! 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
پنجمیــن جشــنواره ملی حاتــم در تهران 
برگزار شــد و شرکت پالایش نفت آفتاب به 
عنوان شرکت برتر کشور در حوزه مسئولیت 

اجتماعی و برندسازی معرفی و تجلیل شد.
بــه گزارش ندای هرمزگان، جشــنواره ملی 
حاتم با حضور برخی مســئولان ارشد کشور 
در ســالن همایش هــای صدا و ســیمای 

جمهوری اسلامی ایران برگزار شد.
محور اصلی این دوره از جشنواره، ایجاد ساز 
و کاری علمی بود تا با رویکردی تشویقی و 

ترویجی به شناسایی نقاط بهبود سازمان های 
اقتصادی ایران بپردازد و با تعریف پروژه های 

بهبود در توسعه آنان بکوشد. 
ایجاد ســازمان ها با ساختارهای توسعه یافته 
در محیط داخلــی و پیرامونی خود و امکان 
پیوســتن با اقتدار به زنجیره ارزش جهانی از 
مهم ترین اهداف جشنواره ملی حاتم بوده و 
ایجاد بستری پویا برای ذینفعان حوزه تولید 
و تجــارت از طریــق هم افزایی بــه منظور 
رفــع موانع توســعه پایدار در طــراز جهانی 
و ایجــاد مزیت رقابتــی را می توان از جمله 

چشم اندازهای این دوره از جشنواره دانست.
استفاده  کلیدی جشــنواره  راهبرد  همچنین 
از تجربیــات ملــی و بین المللــی در حوزه 
سازمان های  ایجاد  و  اقتصادی  برندســازی 
مولــد و ارزش آفرین در فرآینــد ایجاد تولید 
ناخالص ملی با ارزش افزوده بالا بوده است 
که شــرکت پالایش نفت آفتاب توانست در 
این دوره از جشــنواره در حوزه مســئولیت 
اجتماعی و برندســازی اقتصادی فراگیر در 
ســطح جامعه رتبه برتر کشور را کسب کند 

و مورد تجلیل قرار گیرد.

در پنجمین جشنواره ملی حاتم محقق شد؛

کسب رتبه برتر برندسازی و مسئولیت های اجتماعی توسط 
پالایش نفت آفتاب

در دیدار مدیرکل شیلات هرمزگان با مدیرکل دیوان 

محاسبات مطرح شد؛

تاکید بر حرکت شتاب دار فعالیت های 
شیلاتی در مسیر برنامه های توسعه کشور 

ندای هرمزگان - مرضیه دشتی 
ظهــور و گســترش تکنولوژی هــای نوین 
ارتباطــات، اهمیــت یافتن افــکار عمومی، 
جایگزین شــدن قدرت نرم بــه جای قدرت 
ســخت و تحولات دیپلماســی فرهنگی از 
ســنتی به نوین موجب تولد دیدگاه راهبردی 
»دیپلماســی فرهنگی« برای تحقق اهداف 

دولت ها شد. 
به گــزارش ندای هرمزگان، تعامل ســازنده 
افزایی  دســتگاه های فرهنگی باعث هــم 
شایســته می شود و به رشــد، ترقی و تعالی 

فرهنگ و هنر کمک خواهد کرد. 
در این بین نقش آموزش و پرورش، فرهنگ 
و ارشــاد اسلامي، صدا و ســیما، شهرداری، 
تبلیغات اسلامی و رسانه هاي جمعي و سایر 
دســتگاه هاي مربوطه بیــش از پیش حائز 

اهمیت است.
آنچه که بعنــوان فرهنگ مورد پذیرش قرار 
دارد بر اساس ذات ایرانی و اسلامی بنا نهاده 
شده اســت که در نهایت منجر به اشتراکاتی 
در بین اعضای جامعه می شود که ما را از آن 

نظر شبیه بهم می کند.
در عیــن حال فرهنــگ عمومی یک تعریف 
اختصاصی و مختص بخــود دارد که مطابق 
با نیازهای روزآمد مردم جلو می رود و در این 
جریان ، مولفه هایی همچون رسانه، خانواده 

و آموزش و پرورش بر آن اثرگذار هستند.
از بین گزینه های موثــر بر جریان فرهنگ 
عمومی، خانواده در  دسترس ترین نهاد است 
و اســاس جامعه پذیری در یک فرد نهایت تا 

12 سالگی و در خانواده بنا نهاده می شود.
ضریب نفوذ گوشی های تلفن همراه در ایران 
2 برابر فنلاند یعنی همان کشــور ســازنده 
همین گوشی ها است در چنین شرایطی که 

یک رسانه پرنفود بدون کمترین آموزشی در 
اختیار گذاشته می شود دیگر نمی توان انتظار 

اثرگذاری در حوزه فرهنگ سازی را داشت.
فرهنــگ عمومــی بایــد برخی از مســائل 
کارکردی خــود را حل کند در غیر اینصورت 
این وضع همچنان بی نتیجــه ادامه خواهد 
داشــت یکی از این مسائل کارکردی اعتماد 
سازی است تا در نتیجه آن انطباق ایجاد شود 
و در این مسیر مطالبه عمومی مردم فرهنگ 

ساز است .
در همین ارتباط معاون فرهنگی و آموزشــی 
بنیاد شهید و امور ایثارگران هرمزگان گفت: 
شفاف سازی و آگاهانه بودن به ابعاد وجودی 
همــه انســانها در تمام جوامــع مختلف به 
موضوع فرهنگ بر می گردد زیرا با تمام ابعاد 

رفتاری جامعه سرو کار دارد.
عبدالرضا یوسفی در گفت و گوی اختصاصی 
با ندای هرمزگان بیان کرد: مسائل فرهنگی 
دچار روزمرگی شده است بطوری که در قالب 

اهداف مشخص شده ای پیش نمی رود.
وی افــزود: فرهنگ ها عمومــا موضوعات 
دینی، اقتصادی، علمی و اجتماعی هســتند و 
اگر بخواهیم فرهنگ درستی از نسلی به نسل 
دیگر منتقل شود باید یکسری اقدامات جدی 

را انجام دهیم.
معاون فرهنگی و آموزشی بنیاد شهید و امور 
ایثارگران هرمزگان ادامــه داد: باید فرهنگ 
ســازی ها را مطابق بــا تکنولوژی های روز 
پیش بــرد و بطورمثال هر چــه محدودیت 
های بیشــتری را در شــبکه هــای مجازی 
 ایجاد کنیم، شــرایط به گونه ای بدتر خواهد

شد.
یوسفی اذعان داشــت: جلوی استفاده جوامع 
از تکنولوژی هــای روز را نمی توان گرفت، 

بلکــه باید بتوانیم آن را بــا آموزش هایی در 
این خصوص مدیریت کنیم تا شاهد ضربات 

کمتری به جامعه باشیم.
وی خاطرنشــان کرد: مــردم ما صداقت می 
خواهنــد و باید در هر شــیوه ای به فرموده 
ســخنان و تاکیــدات رهبر معظــم انقلاب 
اســلامی، جهاد تبیین را ســرلوحه کارها و 
فعالیــت های خودمــان قرار دهیــم و این 

موضوع وظیفه ماست.
وی عنوان کرد: مســئولین هــم عضوی از 
جامعه هســتند و بین خودشان و مردم نمی 
توانند دیواری بکشند و فاصله را با مردم نباید 

زیاد کنند.
معاون فرهنگی و آموزشی بنیاد شهید و امور 
ایثارگران هرمزگان تصریح کرد: باید ابتدا از 
فرهنگ پشــتیبانی کنیم که مشارکت های 
فرهنگــی در جامعه افزایش یابــد و در این 
زمینه می توان قــرارگاه فرهنگی راه اندازی 
کرد تا تشکل های مردمی در سطوح کلان و 

استانی تقویت شود.
یوســفی اضافه کرد: در ایــن خصوص باید 
لزوم همکاری و هماهنگی بین دستگاه های 
فرهنگی اشــاره کرد و نقش آنها را در تبیین 

فرهنگی بسیار موثر دانست.
وی گفت: قضیه روشــنگری متاســفانه در 
استان هرمزگان زیاد مناسب نیست و باید در 

همه موارد جهاد تبیین صورت گیرد.
معاون فرهنگی و آموزشــی بنیاد شــهید و 
امور ایثارگران هرمزگان بیان کرد: همچنین 
باید در دانشــگاه ها و مساجد نیز اجتماعات 
فرهنگی به شــیوه ای اثرگذار برقرار شود و 
بزرگترین هدیه به انسان آرامشی است که به 

یکدیگر منتقل می کنند.
یوســفی افزود: جامعه همانند خانواده ای در 
ابعاد کوچکتر است که ممکن است هر لحظه 
هر کدام از اعضای آن به انحرافات فرهنگی 
کشیده شوند که اعتقاد دارم باید دستگاههای 
فرهنگی و نظارتی طــوری خطاها را کنترل 
کنند که هم اعتقــاد فرهنگی اتفاق بیافتد و 
هم اینکه اگر مســئولی یا فــردی در جامعه 
منحرف شد، این اجازه را به خود ندهد مسیر 

اشتباه را برود.
وی در پایان ســخنانش اظهار داشــت: اگر 
اصل صداقت و عدم منفعت طلبی شــخصی 
 اصول باشــد، اوضاع فرهنگــی بهتر خواهد 

شد.

معاون فرهنگی و آموزشی بنیاد شهید استان در گفت و گوی اختصاصی با ندای هرمزگان مطرح کرد:

عدم روشنگری به موقع موجب روزمرگی مسائل فرهنگی شده است

لــذا از متقاضیانی که دارای شــرایط زیر می باشــند دعوت می گردد تــا پس از مطالعه 
شرایط مناقصه از طریق دریافت اسناد از آدرس WWW.LORC.IR )لینک مناقصه 
هاواستعلام ها –زیر گروه مناقصه  ( مطابق با اطلاعات درخواستي نسبت به دریافت اسناد 
و بارگزاری پاسخ استعلام در مهلت مقرر شده در سامانه ستاد ایران اقدام نمایند تا پس از 

ارزیابی و تأیید صلاحیت، جهت شرکت در مناقصه اقدام لازم به عمل آید.
مناقصه گر می بایست متعهد گردد مفاد قانون حداکثری تولید و خدماتی کشور و حمایت 
از کالای ایرانی طی بخشنامه شماره 30206 مورخ 98/03/15 ریاست محترم جمهوری و 
بخشنامه شماره 364/19091 مورخ 98/03/12 مجلس شورای اسلامی جهت تامین این 

کالا رعایت نموده است.
الف : شرایط انجام کار

1- دارا بودن تجهیزات و امکانات و تخصص لازم و توانایی انجام کار
2- دارا بودن توانایی مالی و فنی کافی جهت انجام موضوع مناقصه

3- دارا بودن شخصیت حقوقی
4- مناقصه گر نباید مشمول قانون منع مداخله در معاملات و مناقصات باشد.

ب : دریافت اسناد و ارسال پاسخ استعلام
 )www.setadiran.ir( 1- اعلام آمادگی از طریق دریافت اسناد در سامانه ستاد ایران

و ارسال پاسخ استعلام مطابق زمان بندی اعلام شده

2- دریافت اســناد و بارگزاری مدارک تا تاریخ درج شــده در ســامانه ستاد ایران الزامی 
میباشد.

3- کلیه مدارک  باید در مهلت مقرر به صورت منظم و دســته بندی شــده در پوشه های 
مجزا و با نام، مطابق دســتور العمل بارگزاری مدارک ارزیابی کیفی پیوست اسناد مناقصه 
در ســامانه ستاد ایران بارگزاری شوند و به مدارک ارسالی مبهم، ناقص،مخدوش و دارای 
مغایرت و همچنین مدارکی که بعد از مهلت مقرر ارســال گردد به هیچ عنوان ترتیب اثر 

داده نخواهد شد.
- زمان گشــایش پاکات بعد از ارزیابی کیفی پیشــنهادها و مطابق شرایط اعلام شده در 

دفترچه مناقصه به اطلاع مناقصه گران خواهد رسید.
www.lorc.ir :آدرس اینترنتي شرکت پالایش نفت لاوان

آدرس : هرمزگان، بندرعباس، گلشهر شمالی، بلوار دانشگاه، بلوار مصطفی خمینی، پلاک 
0، ساختمان آریا، طبقه همکف، کد پستی:79153-19744 

تلفن:07138318881 داخلی )147-148( و 07138173430 - 07691091081، فاکس 
Lavantenders@lorc.ir : 38318882 ) 071( آدرس ایمیل:

روابط عمومی و امور بین الملل
 شرکت پالایش نفت لاوان

شرکت پالایش نفت لاوان) سهامی عام( 

 RLD-0203976-LA خرید 25 عدد سیلندر آمونیاک 50 کیلویی به همراه شیر و درپوش تقاضای شماره
)مجوز شماره 53160750(-)میزان سپرده- 1,400,000,000 ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2002093769000367 (

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومی:1402/09/28، مهلت دریافت اسناد: 1402/10/12 ، مهلت ارسال پاسخ استعلام)بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:1402/10/26

RLD-0203983-LA تقاضای شماره Tube Sheet خرید
)مجوز شماره 53161285(-)میزان سپرده- 983,600,235 ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2002093769000382 (

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومی:1402/09/28، مهلت دریافت اسناد: 1402/10/12 ، مهلت ارسال پاسخ استعلام)بارگذاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:1402/10/26

شــرکت پالایش نفت لاوان در نظر دارد تامین اقلام ذیل را به صورت جداگانه تحت تقاضاهای ذکر شــده زیر پس از انجام فرآیند ارزیابی کیفی و احراز صلاحیت از طریق مناقصه عمومی 
به شرکت های مجرب و واجد شرایط واگذار نماید.

   مصاحبه 



فرهنگ

جلال رشیدی کوچی گفت:» علت مخالفت نمایندگان با 
تعطیلی جمعه و شــنبه این است که به عقیده آن ها شنبه 

روز تعطیلی یهودیان است!!«
نمی دانم این رشیدی کوچی را چه می شود که دست از 
سر نمایندگان دلسوز و مســئولان خدوم  ما بر نمی دارد 
و هر بار به شــکلی موجبات اذیــت و آزار آن ها را فراهم 

می آورد...
حقیقتاً که این عزیزان چه در مجلس و چه در دولت باید 
صبر و طاقت ایوب داشــته باشند که در مقابل این همه 
ســنگ اندازی و چوب لای چرخ گذاشتن این شخص، 
آن هــم در کارهای  ملی میهنی شــان، طفلکی ها هم 
چنان دوام آورده، سنگ زیرین آسیا هستند و اگر از سنگ 
صدایی در آمده اســت، از این ارحم الرحمین های وطنی 

هم صدایی به در آمده است...
جالب اینجاســت که هر چه این نمایندگان و دولتیان در 
مقابــل پرت و پلا گویی های این وکیل الرعایای نمونه، 
مماشــات می کنند و صبر و ادب پیشه می کنند و از گل 
نازک تر به ایشــان نمی گویند، این رشــیدی کوچی بر 
عکس، پا را از گلیم خود فراتر می گذارد و مسائل دیگری 

را به وسط می کشد...
یــک روز موضوع خــودرو وطنی را مطــرح می کند و 
تولیدکنندگان نازنین ایران خودرو را زیر سئوال می برد...

روزی دیگــر پای قیمت خــودرو وارداتی را به  میان می 
آورد و از افشای اســامی افرادی که در این خصوص به 

مردم خیانت می کنند، نام می برد..
مدتــی پیش هم بــه وزارت ارتباطات در بــاب فیلتر و 
فیلترشکن و فیلترینگ گیر داده بود که چرا دولت خودش 
فیلتر نویســی می کند و خودش هم فیلترشکن را تنظیم 

می کند و خودش هم آن را می فروشد...
یک زمان هم به میرســلیم گیر داده بود، میرسلیمی که 
۲۰۶ کذایی همین کوچی رشــیدی را به لندکروز تبدیل 

کرده بود!! آخر نمک نشناسی هم حدی دارد!!
اخیراً هم کار را به جایی رسانده است که در باب تعطیلی 

روز شنبه نظر داده است...
حالا از موضوعات دیگر که بگذریم یکی نیســت به این 
رشیدی کوچی بگوید این مسئله دیگر از واضحات است 
و شکی نیست که نمایندگان با تعطیلی روز شنبه که یک 

تعطیلی یهودی است، باید هم مخالف باشند...
اصلًا چــه معنــا دارد روزی که یهودیــان و هم چنین 

مسیحیان تعطیل هستند، ما تعطیل باشیم...
رشــیدی کوچی و هم مسلکان شــان باید کلاه شان را 
آسمان بیندازند و خیلی هم  خوشحال باشند که نمایندگان 
آن طور که باید و شــاید به وظیفه شــان عمل نکرده و 
نمی کننــد و خیلی هم رعایت کــرده اند و به اصطلاح 
عوام کوتــاه آمده اند، و الِا باید آن چــه را که مربوط به 
یهود و یهودی و فرهنگ و مرام و مســلک آن هاست چه 
در حیطه علم و دانش و اختراع و اکتشــاف و پزشکی و 
تکنولوژی و چه در عرصه کتاب و ادبیات و شــعر و امثال 
آن بایــد زودتر از این ها از دامان فرهنگ مان می زدودند 
و پاک می کردند و خیال مان را راحت راحت می کردند...

والسلام نامه تمام
»فضول محله«

 

مدیرمســئول »انصاف نیوز« تغییر رویکردهای معاونت 
مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی را به نفع 
رسانه ها و مخاطبان دانست و گفت: حالا دست مسئولان 
بازتر شــد تا ســایر قوانین و قواعدی که تاکنون بیشتر 
مدنظــر قانون مطبوعات بوده اســت را بــه همه انواع 

رسانه ها تسری دهند.
علی اصغر شفیعیان درباره تغییر عنوان معاونت مطبوعاتی 
و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی به 
معاونت امور رســانه ای و تبلیغات به خبرنگار ایرنا گفت: 
عنوان پیشــین معاونت، از لحاظ روانی تاثیری که روی 
مخاطب می گذاشــت این بود که این معاونت صرفا برای 
مطبوعات اســت و امور رسانه های دیگر را برعهده ندارد، 
اما با این تغییر عنوان در حال حاضر قانون تغییر داده شده 
اســت و همین امر نیز می تواند کمک کند تا ذهنیتی که 

وجود داشت اصلاح شود. 
وی اظهار داشت: حالا دســت مدیران وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســلامی بازتر است، تا بدون تبعیض با رسانه های 
مختلف مواجه شوند و سایر قوانین و قواعدی که تاکنون 
بیشــتر مدنظر قانــون مطبوعات بوده اســت را به تمام 
رســانه ها چه برخط چه غیر برخط تسری دهند. بنابراین 
این اتفاق بســیار مثبتی اســت، ضمن این که توپ حالا 
در زمین وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی است تا بتواند 
از ایــن ظرفیت اســتفاده کند و آنچــه در اذهان بوده را 
 اصلاح کرده و برای همه رسانه ها به شکل یکسان اقدام 

کند.
شفیعیان درباره تبیین سیاست های معاونت امور رسانه ای 
و تبلیغــات نیز بیــان کرد: این عنوان خــود به خود این 
ظرفیت را در ذهن تمام مجریــان و قانون گذاران ایجاد 
می کند که اگر تا به حال از قانون صرفا به نفع نشــریات 
مکتوب اســتفاده شده اســت، حالا همه تصمیم گیران و 
مجریــان از این پس خود را موظــف بدانند تا این رفتار 
را اصلاح کننــد. این حتما به نفع رســانه ها خواهد بود، 
زیرا رســانه های برخط نیز در کنار معاونت رســانه قرار 
 گرفته و کمــک خواهند کرد تا ایــن اصلاحات صورت

گیرد.

خلیج فارس به عنوان یک شــاهراه تجاری مهم اســت 
که در طــول تاریخ، نقطه اتصال بســیاری از اقوام بود. 
تأثیــر این پدیده جغرافیایی و پیوند آن با مســائل ایران 
به صورتی اســت که هر گاه روند تجاری ایران در خلیج 
فارس از ساختار منطقی برخوردار بوده، جامعه ایران از آن 
بهره مند گشته است و هر گاه این مناسبات دچار گسست 
شده اســت، پیامد های منفی آن به جامعه ایرانی آسیب 
زده اســت. با ســقوط صفویه، تجارت در ایران و خلیج 
فارس دچار رکود گردید و زمینه قدرت گیری برخی حکام 
محلی فراهم شد. ظهور نادر افشار موجب ایجاد وحدت و 
امنیت در ایران گردید و این مسأله بر تحولات سیاسی و 
اقتصــادی خلیج فارس نیز تأثیرگذار بود. تلاش های نادر 
شاه در ارتباط با قدرت های حاضر در خلیج فارس، جهت 
رونق بخشیدن به اوضاع اقتصادی ایران و همچنین بهره 
بردن از آنان به منظور ایجاد یک ناوگان دریایی قدرتمند 
بود که با قتل نادر شاه بســیاری از تلاش های او جهت 
احیای سلطه سیاســی و اقتصادی ایران بر خلیج فارس 

متوقف شد
در همه ی دوران سلســله صفوی، جز ســالهای ابتدایی 
که ســواحل و جزایر خلیج فارس در اشغال قوای دریایی 
پرتغال بود، تمامی جزایر منطقه و از جمله جزایر سه گانه 

خراج گزار دولت ایران به شمار می رفتند. 
سقوط سلسله صفویه به دست افغان ها و هرج ومرج ناشی 
از آن بــرای مدتی این فرصت را به برخی دزدان دریایی 
داد که به تصــرف برخی جزایر اقدام کنند. حکومت های 
محلی عرب در بخش جنوبی خلیج فارس نیز توانســتند 
تا حــدودی از زیر نفوذ حاکمیت ایران خارج شــوند، اما 
ســرانجام نادر در صحنه سیاســی کشــور ظاهر شد و 
توانست ضمن ســرکوب افغان ها، تاج و تخت را نصیب 
خود کنــد. وی در یکــی از اقدامات مهم خود دســتور 
تشــکیل نیروی دریایــی را داد و نهایتا بــا ایجاد یک 
نــاوگان قدرتمند دریایی، بحریــن و عمان را به تصرف 
درآورد و نقــش ارزنده ای در انتظام خلیج فارس ایفا نمود. 
عده ای وجه تســمیه راس الخیمه را وجــود خیمه هایی 
می دانند که لشکریان نادرشــاه در این منطقه زده بودند 
تا بتوانند آمدوشــد کشــتی ها را در تنگــه هرمز کنترل 
کننــد. در زمان نادر مجموعا چهــار حمله نظامی جهت 
 تصــرف کرانه های جنوبی و جزایــر خلیج فارس صورت

گرفت.
بررســی مالکیت جزایر تنب و ابوموسی به صورت دقیق 
و باتوجه به  اسناد تاریخی فراوان و نقشه معلوم می کند 
این مناطق و حتی آن سوی خلیج فارس بخشی از قلمرو 

امپراتوری ایران بوده است .
ضمــن اینکه  در زمان حکومت نادر، ایران بر مســقط و 
عمان و راس الخیمه دســت یافت. بدیهی است به طریق 
 اولــی همان گونه حاکمیــت ما بر ســرزمین های کرانه 
جنوبی خلیج فارس مســجل گردیده بــود، جزایر مابین 
سرزمین های شمالی و جنوبی و ازآن جمله جزایر سه گانه 
در حاکمیت ایران بوده اســت. چنانکه نادرشاه افشار در 
سال ۱۱۴۷.ق لطیف خان دشتستانی را به حکومت ایالت 
دشتستان، شولســتان و کاپیتانی کل ســواحل، بنادر و 
جزایــر خلیج فارس منصوب کــرد، لطیف خان نیز جزیره 
کیش و دیگــر جزایر، از جمله ابوموســی و تنب ها را از 
وجود دزدان دریایی پاکســازی کرد و در سال ۱۱۴۹.ق 
به بحرین لشکرکشــی نمود و پس از شکست حاکم آن 
منطقه کلید دژ بحرین را برای نادرشــاه فرستاد. پس از 
مرگ نــادر، کریم خان زند نیز در دوران ســلطنت خود، 
بر سراســر خلیج فارس و جزایر آن، از جمله بر ابوموسی 
و تنب هــا، اعمال حاکمیت نمــود. کریم خان زند همواره 
نســبت به طوایف عرب خودمختار در ســواحل شمالی 
خلیج فارس از سیاســت مدارا و ملایمت تبعیت می کرد. 
می توان گفت کریم خان تا حدودی در کســب قدرت از 
کمک آنان ســود می جســت. چنین برخوردی از جانب 
کریم خان ســبب گردیــد قبیله های عــرب، به خصوص 
 جواســم )قاســمی ها( در هر دو کرانه خلیج فارس قدرت

بگیرند.
برهمین  اســاس کریم خان زند مقام ریاســت )ضابطی( 
بندر لنگه را به شــیخ  صالح، رییس طایفه قاســمی، در 
آن ناحیه واگذار کرد. هرچند این مقام در ســال های بعد 
به فرزندان و نوادگان شــیخ صالح نیز رســید، اما بدان 
جهت که این افراد تحت تابعیــت ایران بودند، حکومت 
آنان به  هیچ   عنوان ناقض اعمــال حاکمیت دولت ایران 
بر ایــن منطقه تلقــی نمی گردید. در ایــن دوره جزایر 
کیش، تنب، ابوموســی، سیری )ســری( و بیست وشش 
جزیــره دیگر همگی بخشــی از حکمرانــی لنگه بودند 
 که این مبحث گســترده نیــاز به مطلــب جداگانه ای 

دارد.
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مدیرمسئول انصاف نیوز:

تغییر رویکرد معاونت مطبوعاتی وزارت 
فرهنگ به نفع همه رسانه ها است 

?گردآوری: کاظم گلخنی 

tتنقیح موضوع
نیچه در کتاب »حکمت شادان« مرگ خدا 
را بــه عنوان بزرگترین واقعه بیان می کند. 
وی می گوید: من هم اینک به شما خواهم 
گفت خدا کجا رفته است. من و شما، یعنی 
ما، او را کشتیم. مـا، همه، قاتل او هستیم! 
ولی ما چگونــه این کار را انجــام دادیم؟ 
چگونه توانســتیم دریا را خشک کنیم؟ چه 
کســی به ما اسفنج داد تا افق را تماماً پاک 
کنیم؟ وقتی پیوند میان زمین و خورشـید را 
گسســتیم چه کردیم؟ اکنون زمین به کجا 
می رود؟ و ما را به کجـــا مـــی کشـاند؟ 
آیـا مـــا از خورشیدها دور نمی شویم؟ آیا 
ما بــی وقفه و از پیش و پــس، از کنار، و 
از همه طـرف ســـقوط نمی کنیم؟ ... آیا 
مــا در نیســتی لایتناهی ســرگردان نمی 
شویم؟ آیا وزش دم عـــدم را بـــر چهـره 
ی خود احســاس نمی کنیم؟ ... آیا صداي 
 گورکــن هــا که خــدا را دفن مــی کنند 

نمی شنویم؟ 
... خدا مرد! خدا مرده است! ما او را کشتیم! و 
ما قاتل قاتلان، چگونه مـی خـواهیم خـود 
را تسـلی دهیم! کارد ما خون مقدسترین و 
مقتدرترین چیزي را کـــه دنیـا تـا همـین 

امـروز داشـت، ریخت ...چه کسی این خون 
را از دستان ما خواهـد زدود؟ کـدام آب آن 
را از مـــا خواهـــد شست؟ ما چه مراسم و 
تشــریفات مقدســی براي کفاره دادن باید 
برگزار کنـــیم؟ )حکمت شادان ص۱۹3-

)۱۹۲
نیچــه در تأیید عبارت خدا مرده اســت از 
بودلر گواه مــی آورد که خدا تنها موجودی 
اســت که برای حکومت کردن حتی نیازی 
هشــیاری،  ندارد.)جنون  هم  موجودیت  به 
شــایگان ص ۱۶۷( هایدگر مــی گوید: از 
لحن این ســخن چنین برمی آید که مراد 
نیچــه از مرگ خــدا صرفا مــرگ خدای 
مسیحیت اســت.)راه های جنگلی، مترجم 
منوچهر اســدی ص 3۲( آلــن بدیو نیز در 
مصاحبه ای در باره ی تئاتر و فلســفه می 
گویــد: در واقع نیچه فکر مــی کرد گفتار 
غالب در این دوران هنوز مسیحیت است که 
بعد از آن دیگر مرد. او وقتی گفت خدا مرده 
است مقصودش این بود که مسیحیت مرده 
است.)روزنامه شرق به تاریخ ۱3۹3/۷/۲۰( 
هانس کونگ هم می گوید: نیچه خدا را –

هر نوع خدا را- و به ویژه خدای مسیحی را 
منکر است.)دین و اخلاق ص ۴3۷( 

دکتــر صالح زاده در کتاب »ســیر و تطور 
مفهــوم خــدا« به نقــل از آلتایــرز آورده 
است تجســم خدا به صورت مسیح، مرگ 
خداست)ص ۴5۴( در توجیه دیگر این بیان 
را ناشــی از بحرانی می داند که از رنسانس 
 آغاز شــده و تــا زمان نیچه تکمیل شــده 

است.
نیچه به نسل خود هشدار می دهد که این 
بحران را جدی بگیرند آن چنان عظیم است 
که هنوز کاملا سر نرسیده است. استلزامات 
کامل آن به صورت نیست انگاری تازه وارد 
پدیدار می شــود.)ص ۴55( بنابراین اعلان 
مرگ خدا، الحاد و تعصب آمیز نیست بلکه 
مفهوم آن بیشــتر فقدان نهایــی ایمان به 
هر گونه هســتی خارجــی هدایت کننده و 
نگهدارنده حیات بشر و از جمله حتی جهان 
عینی و بانظم اســت و این یعنی نیســت 

انگاری)ص ۴5۶(
نیچه ابطال تدریجــی کلیه ی ارزش های 
مابعدالطبیعی را که از آغاز تفکر غرب پدید 
آمده اســت به مرگ خدا و نهیلیسم تعبیر 
می کند. چه اگر ایمان به این که این جهان 
عرضه ی تحقق پذیری طرحی اســت که 
خدا افکنده، سســت شــود، همه ی ارزش 
 هایی که متکی بر آنند باطل خواهند شــد.

)آسیا در برابر غرب ص ۲۱(
در اخلاق مسیحی خدا را تنها خدای ضعیفان 
و رنجوران تصویر می کردند. نیچه در کتاب 
»دجّال« تصور مسیحیت از خدا را این گونه 
شــرح می دهد: تصور مســیحیت از خدا، 
بیماران، چـون عنکبـوت  خدا چون خداي 
و خـدا همچـــون روح، یکی از تباه ترین 
تصورات درباره ی خداســت که بشر بدان 

دســت یافته است؛ در سیر پسرونده ی نوع 
خدا، این تصور شاید نشان دهنده ی پسـت 
تـرین مرحلـه باشـد. خـدا بـه جـاي ایـن 
کـــه دگرگونی، یا آري جاوید به زندگانی 
باشد به مقام متناقض زنـــدگانی تنـــزل 
کـــرد! در وجـــود خدا دشمنی نسبت به 
زندگانــی، طبیعت، و نیروي اراده به زندگی 
تجلــی کرد! و به دســـتوري براي هر نوع 
بهتان به »این جهــان« و دروغ درباره ی 
»آن جهان« بدل شد. در وجود وي نیستی، 
الوهیت یافت و اراده به نیستی تقدیس شد 

... )دجال ص ۴۶(
نیچــه می خواهــد مــردم را از پیامدهای 
گســترده ی قتل خــدا آگاه ســازد و خود 
وی آماده اســت که این پیامدها را بپذیرد. 
آیا عظمت این قتل برای بســیاری عظیم 
نیست؟ آیا نباید هر کس که پس از ما متولد 
گردد به خاطر همین نیاز به تاریخی بزرگتر 
از همه ی تاریخ هایی که تاکنون گذشــته 
اســت تعلق پیدا مــی کند.)دین و اخلاق، 

هانس کونگ ص ۴38(

قسمت دوم     نقد و نگاه
رشیدی کوچی و تعطیلی شنبه 

  خبر

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در حوزه 
کتــاب، چندان موافق نیســتم که ابزارهای 
ممیزی قدرت پیدا کنــد، چون حوزه کتاب 
حوزه نخبگی اســت اما در حوزه اشــاعه و 
ترویج، باید سیاســت های حاکمیت را دنبال 

کنیم. 
به گزارش خبرگزاری مهر، پنجاه و ششمین 
جلسه هیئت امنای کتابخانه های عمومی با 
حضور محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی و رئیس هیئت امنا، مهدی 
رمضانی دبیرکل نهاد، محسن پرویز، فاطمه 
عزیزآبادی فراهانی و عصمت مؤمنی اعضای 
حقیقی، حجت الاسلام حسین جلالی عضو 
ناظر مجلس، معصومه آباد معاون حقوقی و 
امور مجلس شورای عالی استان ها، نماینده 
سازمان برنامه و بودجه کشور و مدیران نهاد 

در دفتر وزیر برگزار شد.
محمدمهدی اســماعیلی، وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در این نشست گفت: موضوع 
اصلاح آئین نامه اجرایی قانون تأسیس نهاد 
در نوبت صحن دولت قرار دارد که تصویب 
آن فضای گسترده تری برای کار دوستان در 

نهاد فراهم می کند.
وی با اشاره به مراسم گرامیداشت روز کتاب، 
کتابخوانــی و کتابدار در ۲۴ آبان ماه، افزود: 
در هفته کتــاب برنامه های مهم و خوبی از 
جمله مراسم گرامیداشــت این روز در تالار 
وحدت نیز باشــکوه، همراه بــا پیام رئیس 

جمهور و حضور رئیس مجلس برگزار شــد. 
دســتورات ویژه رئیس جمهــور برای بهبود 
وضعیت معیشــتی کتابــداران و همکاران و 
تکمیل کتابخانه های مرکزی در استان ها و 
موضوع افزایش کتابخانه های سیار از موارد 
مطرح شده در هفته کتاب بود. وعده ما برای 
افزایش کتابخانه های سیار پیگیری شد و در 
این راستا دســتور ۲۰۰ دستگاه خودرو را از 
وزارت صمــت گرفتیم که از ابتدای دی ماه 
تحویل آن به نهاد آغاز خواهد شد. برنامه ما 
این است که ان شــاءالله در پایان این دولت 
تعداد کتابخانه های سیار را به 5۰۰ دستگاه 

برسانیم.
اســماعیلی ادامه داد: آقای مخبر ابلاغیه ای 
در خصــوص راه انــدازی کتابفروشــی به 
استانداران ارسال کردند که این نیز موضوع 
مهمی اســت. وجود کتابفروشــی، به شهر 
جلوه فرهنگی می بخشــد. مــردم از کتاب، 
کتابخوانــی و افتتــاح کتابخانه اســتقبال 
می کننــد و در هیچ دوره ای چنین نشــاط و 
رونق فرهنگی نداشته ایم. بنای ما این است 

که حوزه کتاب را تقویت کنیم.
وی همچنین پیشنهاد دایر شدن کتابفروشی 
در کتابخانه هایی کــه فضا و امکان لازم را 
دارند را مطرح کرد و خواســتار بررسی ابعاد 

مختلف این موضوع شد.
رئیس هیئت امنــای کتابخانه های عمومی 
با اشــاره به بازدید خود از پــروژه کتابخانه 

این مجموعه  اراک، گفت: زیربنای  مرکزی 
۱85۰۰ مترمربــع اســت کــه بزرگتریــن 
محســوب  آســیا  غرب  منطقه  کتابخانــه 
می شود. این پروژه معماری بسیار خوبی دارد 
و 5۰ درصد پیشــرفت فیزیکی داشته است. 
برای راه اندازی ایــن مجموعه ۲۰۰ میلیارد 
تومان برآورد کرده ایم که ۱۲۰ میلیارد تومان 
را در همین ســفر استانی اختصاص دادیم و 
تلاش می کنیم تا پایان دولت این کتابخانه 

را به بهره برداری برسانیم.
وی افزود: در موضوع کتاب نباید محتواهایی 
را ترویج دهیم که مخالف منطق حکمرانی 
فرهنگــی و منویاتی اســت که بــه لحاظ 
ارزش هــای انقلابــی دنبــال می کنیم. در 
حوزه کتاب، من چندان موافق نیســتم که 
ابزارهــای ممیزی قدرت پیــدا کند، چراکه 
حوزه کتاب حوزه نخبگی است؛ اما در حوزه 
اشاعه و ترویج، باید سیاست های حاکمیت را 
دنبال کنیم. امیــدوارم در مجموعه نهاد نیز 

به این موضوع بیش از پیش دقت شــود تا 
کتاب هایی خریداری و ترویج شــود که به 
ارتقای دانــش معرفتی، دانش مهارتی و… 

بیانجامد و موافق نظام آرمانی ما باشد.
اســماعیلی با اشــاره به ظرفیت کتابخانه ها 
گفت: بــا بهره برداری از کتابخانه های جدید 
بــا خدمات متنوع، فضاهای بســیاری برای 
محافل کتابخوانی، مباحثــه و گفت وگو در 
بایــد برگزاری  کتابخانه ها فراهم شــده و 
این جلســات مورد تشــویق قرار گیرد و با 

برنامه ریزی انجام شود.
وی افزود: ما با مواجهه تهاجمی از ســوی 
دشمن روبرو هستیم و حوزه کتابخانه، حوزه 
بسیار مهمی است. در حال حاضر نزدیک به 
3 میلیون نفر عضو فعــال در کتابخانه های 
عمومی داریم که یک جامعه آماری بســیار 
مهم اســت. باید با این افــراد ارتباط برقرار 
کنیم و در موضوعات فرهنگی با این جامعه 

آماری تعامل داشته باشیم.
رئیس شــورای فرهنگ عمومــی در پایان 
گفت: مــا در حوزه فرهنگــی موضع داریم 
و هیچ کشــوری در دنیا در این حوزه بدون 
موضع نیســت. در حکمرانــی فرهنگی باید 
تنظیم گری را بر مبنای قانون و حمایت را بر 
اســاس مفاهیم و ارزش ها انجام دهیم. نهاد 
کتابخانه های عمومی کشــور باید این نگاه 
را در همه اســناد، جهت گیری ها و برنامه ها 
مدنظر قرار دهد تا نتیجه آن را مشاهده کنیم 
که ان شاءالله با جمع خوب و مؤمنانه ای که 
در هیئــت امنا داریم و مدیران انقلابی، اهل 
فکر، متخصص و متعهــد در نهاد کار را به 

پیش خواهیم برد.

اسماعیلی مطرح کرد؛
موافق قدرت ابزارهای ممیزی در حوزه کتاب نیستم

?.................................... دکترعباس فضلی

استاد دانشگاه

آیا خدا مرده است؟

کارگردان فیلم »چرا گریه نمی کنی« گفت: 
برخی فیلم ســازها درباره جامعه ای حرف 
می زنند که وجود خارجی ندارد و برســاخته 
داســتان ها و فیلم هایــی اســت کــه  این 

فیلمسازان دیده اند و از آن تقلید می کنند
علیرضــا معتمدی در گفت وگــو با خبرنگار 
ســینمایی ایرنا درباره مطلــوب بودن زمان 
اکران فیلمش در ایــن روزها گفت: من به 
عنوان کارگردان حق انتخابی نداشتم که این 
فیلم چه زمانی اکران شــود. نه تهیه کننده 
درباره حضور فیلم در جشــنواره مشورتی با 
بنده داشت و نه بازیگران درباره اینکه بیانیه 
اعتراضی صــادر کنند من را در جریان قرار 
دادند. درحالیکه هر دو می دانستند بعد از این 
اتفاقات چه ضربه بزرگی به فیلم می خورد.

وی در ایــن باره ادامه داد: ایــن گله تا ابد 
برای من می ماند که تهیه کننده و بازیگران 
با سرنوشــت فیلمی بازی کردند که مالک 
و صاحــب معنوی آن، من بــودم. من را از 
گردانه کنار گذاشتند و سوار موجی شدند که 
تا دو ســه ماه گذشته هیچ امیدی به اکران 

فیلم نبود.
حــق انتخابی برای زمــان اکران فیلم 

نداشتم
برای  معتمدی درباره مشــکلاتی که فیلم 
اکران داشــت گفت: مشکل فیلم مشکلات 
قانونی نبود بلکه بیشــتر حاشــیه ها و عدم 
تمایل تهیــه کننده، اکران فیلــم آن را به 
تعویق انداخت. به همین جهت تا شــرایطی 
برای اکــران پیش آمد من فیلــم را اکران 
کــردم چرا که اگر صبر می کردم ممکن بود 
دیگر هیچ وقت زمان اکران پیش نیاید. من 

از آن فیلم ســازهایی نبودم که حق انتخاب 
برای اکران داشته باشم.

تحریم  احتمــال  دربــاره  کارگــردان  این 
شــدن دوباره جشــنواره امســال توســط 
هنرمندان گفت: همه کســانی که پارسال 
گفتند جشــنواره را تحریم می کنند، امسال 
فیلم خواهند داشــت و پارســال هم فیلم 
می ســاختند. بازیگران این فیلم نیز در پاییز 

سال گذشته فیلم بازی می کردند.
بســیاری از فیلمســازها با زندگــی مردم 
بیگانه  اندکارگــردان فیلــم ســینمایی رضا 
درباره به کارگیــری قصه ها و روایت های 
زیســته خود در فیلم هایــش گفت: تقریبا 
همه فیلم سازها خودشان را در فیلم هایشان 
منعکــس می کنند. بهترین فیلم ســازهای 
تاریخ سینما آن هایی بودند که درباره اجتماع 

و طبقه خودشان فیلم ساختند.
وی ادامه داد: یکــی از دلایل بیگانه بودن 
فیلم های ما با زندگی مردم این اســت که 
فیلم ســازها درباره جامعه ای حرف می زنند 
که آن جامعه وجود خارجی ندارد؛ طبقه ای 
که ماشــین مدل بالا دارند و شکل زندگی 
مرفهی دارند. این ها برســاخته داستان ها و 
فیلم هایی است که  این فیلمسازان دیده اند 

و از آن تقلید می کنند.
این کارگردان در پاسخ به اینکه فیلم هایش 
برای قشــر خاصی از مخاطب جذاب است 
گفت: من به هیــچ وجه به مخاطب خاص 
عقیده ندارم. هر قصــه لحن و ریتم خاص 
خودش را دارد. رضا لحــن کاملا متفاوتی 
دارد این قصه به یک لحن رها و بازیگوشانه 
و سرخوشــانه و رهاشــدگی بدون قیدهای 

رایج ســینما نیاز داشت. این تدوین منتسب 
بــه لحن فیلم اســت که در جشــنواره نیز 

سیمرغ گرفت و بسیار درخشان بود.
کارگردان فیلم رضا درباره مشکلات اکران 
ایــن اثر گفــت: فیلم رضا به گــروه هنر و 
تجربه تبعید شد درحالیکه می توانست فیلم 
موفقی در گیشــه شــود. زمانی که نسخه 
نمایش خانگی آن منتشر شد خیلی بیشتر از 
فیلم های سینمای تجاری دیده شد و هنوز 

درباره آن صحبت می شود.
معتمدی افزود: این اتفاق خوبی نیســت که 
وقتی بخواهند فیلمسازی را بایکوت کنند از 
این برچســب ها به فیلمش می چسبانند. ما 
پیش از اینکه ســینما به چنین وضعی دچار 
شــود فیلم  های آقایان میر کریمی، بیضایی 
و فرهــادی را بــه عنوان پــر فروش ترین 
هــا داشــتیم. فیلم هایــی که عــلاوه بر 
ســرگرم کنندگی واجد ارزش های انسانی و 

مسائل انسانی بوده اند.
وی با اشــاره به اتفاقات ۱۰ ســال اخیر در 
ســینما گفت: اما در ۱۰ تا ۱5 ســال اخیر 
اتفاقاتــی افتاد که عــده ای تنها برای نفع 
خود به فیلم سازی روی آوردند. عده ای که 
خودشــان تولید می کنند و خودشان نمایش 
می دهند و به هیچ فیلم دیگری اجازه ورود 
به این دایره را نمی دهند. از این رو اعتقادی 
به این تقســیم بندی ها نــدارم. اگر فیلمی 
خوب قصه تعریف کند تماشاگر با آن ارتباط 

می گیرد.
از مهرجویی تاثیر زیادی گرفتم

ایــن کارگردان درباره تضاد میان لحن فیلم 
و جدی بودن قصــه آن گفت: لحن و فرم 
فیلم با مفهوم آن در تضاد اســت و این به 
طــور آگاهانه انتخاب شــده. این فیلم هم 
می توانســت فیلمی چرک و کثیف باشد و 

قهرمانی داشته باشد که همیشه در حال آه 
کشــیدن و غصه خوردن است اما من این 
تضاد را دوست دارم چرا که شخصیت اصلی 
گرفتار زنجیرهایی اســت که دست و پایش 
را بســته و باید از آن رها شود اما در جهانی 
زندگی می کند که این جهان شــوخ طبع و 

خوش رنگ و لعاب است.
معتمدی دربــاره تاثیر پذیرفتــن از جهان 
فکــری مهرجویی در فیلــم هایش گفت: 
مهرجویی فیلمســاز مورد علاقه من است و 
در این فیلم نیز جهان آن شــخصیت اصلی 
نیز با فیلم های او سر و کار دارد. مشخصا در 
سکانسی از فیلم که در گاوداری می گذشت 
و ابتدا قرار بود به گونه دیگری اجرا شود اما 
فکر کردم که با حضور در گاوداری و دیدن 

فیلم گاو موقعیت جالبی ایجاد می شود.
قصدم وارونه کردن معانی کلیشه ای بود

ایــن فیلمســاز با اشــاره بــه فیلمبرداری 
فیلم هایــش در خارج از تهران گفت: حضور 
کویر در این فیلم در راســتای وارونه کردن 
معانی کلیشــه ای اســت. ما به طور ذهنی 
فکر می کنیم کســی کــه در کویر زندگی 
می کند، خردمند و پخته اســت. می خواستم 
با این کلیشــه بازی کنم چون همه این ها 

بازتاب دهنده زندگی اجتماعی ماست.
وی ادامه داد: کویر زمانی وارد قصه می شود 
که ما قرار اســت با همزاد و ورژن دیگری 
از کاراکتر اصلی رو به رو شــویم. کســی 
که فکر می کنیم اهل مکاشــفه است. این 
مفهوم باید به چالش کشــیده می شــد که 
همــه چیز از معنا تهی شــده و ورژن دیگر 
این آدم که فکر می کنیــم به دلیل زندگی 
در کویر خیلی خردمند است، برعکس تهی 
 مغز اســت و اصلا آن چیزی نیست که باید

باشد.

امیدی به اکران فیلم نداشتم 



گرانفروشی ها دامن 
خودروساز مونتاژی را 

گرفت!

فروش جوجه بیش از ۲۴ 
هزار تومان گرانفروشی است

ریزش دلار جهانی و 
بازگشت دوباره طلا به مدار 

صعود 

ســخنگوی انجمن صنفی صنعت تایر ایران درخصوص 
اعلام آزادسازی نرخ لاستیک توضیح داد.

به گزارش همشــهری آنلاین، مصطفی تنها ســخنگوی 
انجمن صنفی صنعت تایر ایران موضوع آزاد شــدن نرخ 
تایــر را رد و اظهار کرد: آزاد شــدن نرخ گذاری تایر وعده 
وزیر صمت بوده و هنوز هم محقق نشــده اســت. اما با 
توجه بــه روند تورمی کنونی، تثبیــت نرخ یک کالا، آن 
هم در حالی که کل زنجیره ارزش آن متناسب رشد تورم 
قیمت گذاری می شــود، اجحاف در حــق تولیدکننده تایر 

است.
وی تاکید کرد: در حقیقت، با توجه به اینکه تغییرات قیمت 
بر اساس مدارک و مستندات به صورت پلکانی به تصویب 
مراجع قیمت گذار می رسد، در فاصله دو پلکان، تولیدکننده 
تایر مجبور می شــود تفاوت هزینه های تورمی را از محل 
سود خود پرداخت کند. این اجحاف در حق تولیدکنندگان 
تایــر از انگیزه  برای ســرمایه گذاری های جدید و افزایش 
تولید می کاهد و از ســوی دیگر رقابــت از طریق ارتقای 
کیفیت محصولات را برای برندســازی و ارتقای ســود از 

طریق نوآوری نیز بی معنی می کند.
هفته گذشته بود که خبری مبنی بر اینکه »آزادسازی نرخ 
تایر سواری اجرایی شد« منتشر و اعلام شد که »بر اساس 
آنچه که قرار بود از اوایل دی ماه نرخ گذاری تایر سواری 
آزاد و توسط خود شرکت های تولیدکننده انجام شود، این 
اتفاق، زودتر اجرایی شده و کارخانه های تایرسازی از این  
به بعد می توانند بر اســاس قیمت تمام شــده محصولات 

خود، نسبت به افزایش قیمت محصولات اقدام کنند. »
همچنین عنوان شد که »در اولین اقدام پس از آزاد سازی 
نرخ تایر ســواری، قیمت تایرهای ســایز ۱۴ به میزان 8 
درصد قیمت تایرهای ســایز ۱5 به میزان 5 درصد توسط 
کارخانه هــا افزایش یافته اســت؛ بنابراین شــرکت هایی 
کــه فروش آنلایــن دارند، با نرخ هــای جدید فروش به 

مصرف کننده را از آغاز کرده اند. »
 

دبیرانجمــن جوجه یکروزه ضمن اشــاره به اینکه فروش 
جوجــه بیــش از ۲۴ هزار تومــان مورد تایید نیســت و 
گرانفروشی اســت، درباره بهبود روند تامین کنجاله سویا 
توضیح داد: ذرت به وفور در سامانه بازارگاه وجود داشته و 

از این جهت مشکلی وجود ندارد.
محمدرضا صدیق پور در گفت وگو با ایســنا، در پاســخ به 
چرایی افزایش قیمت جوجه یکروزه در بازار گفت: قیمت 
مصوب جوجه  یکروزه در ابتدای ســال ۱5 هزار و۹۰۰ تا 
۱۶ هــزار و۹۰۰ تومان تعیین شــد. ولی این قیمت برای 
ابتدای ســال بود و بعد از آن چند مرحله قیمت نهاده ها و 

ریزمغذی ها تغییر پیدا کرد.
وی ادامــه داد: بر اســاس توافق با اتحادیه سراســری 
مرغداران قیمت تمام شــده جوجه یکروزه تولید داخل به 
طور متوسط ۲۰ هزار تومان است که ۲۰ درصد هم نوسان 
دارد. یعنی بسته به سن و نژاد ممکن است ۲۰ درصد کمتر 
یا بیشتر باشــد.دبیرانجمن جوجه یکروزه اضافه کرد: در 
حقیقت می توان گفت کف قیمت جوجه یکروزه ۱۶ هزار 
تومان و ســقف آن ۲۴ هزار تومان است و فروش جوجه 
بیش از ۲۴ هزار تومان مورد تایید نیســت و گرانفروشی 
اســت.صدیق پور اضافه کرد: با توجــه به تخصیص ارز 
۲8هزار و5۰۰ تومانی بــرای واردات تخم  مرغ نطفه دار، 
قیمت جوجه حاصــل از تخم مرغ نطفــه دار وارداتی نیز 
۱8 هزار و۴۰۰ تومان تعیین شــده که توزیع آن از کانال 
اتحادیه سراسری صورت می گیرد و آنها می توانند حداکثر 
با قیمت ۱۹ هــزار تومان به واحدهای های پرورش مرغ 

گوشتی تحویل دهند.
وی با بیان اینکه تا پایان آذرماه ۱۴۰ میلیون قطعه جوجه 
ریزی انجام خواهد شــد، گفت: بر اســاس سیاست های 
وزارت جهادکشــاورزی قرار اســت تا پایان سال هرماه 
حداقل  ۱۴۰ میلیون قطعه جوجه تولید شود تا کشور دچار 

کمبود در جوجه یکروزه و مرغ نشود.
به گفته وی پیش بینی می شــود در تولید جوجه یکروزه 
دی ماه حــدود  ۱۷۰ میلیون تخم مرغ نطفه دار از محل 
تولید داخل  و ۱۰ تا ۱۲ میلیون کسری تولید نیز از محل 

واردات تامین شود.
صدیق پور در پایان گفت: روند تامین کنجاله سویا بهبود 
یافته و ذرت به وفور در سامانه بازارگاه وجود دارد و از این 

جهت مشکلی وجود ندارد.

غول فناوری اینتلِ )Intel( در هفته جاری اعلام کرد که 
قصــد دارد حدود ۲۳5 کارمند خود را در دور پنجم تعدیل 

کارکنان در سال جاری اخراج کند. 
به گزارش گروه اقتصادی ایرنا از وبگاه Forbes، اینتل 
جدیدترین شرکت بزرگ آمریکایی به شمار می رود که با 
وجــود کاهش ترس از ایجاد رکــود در آمریکا، کارمندان 

خود را اخراج می کند.
ادَی برِ )Addy Burr(، ســخنگوی اینتل، اعلام کرد 
که این شــرکت قصد دارد ۲۳5 نفــر از کارمندان خود در 
شهر فولسوم ایالت کالیفرنیا را اخراج کند.وی اظهار کرد: 
اینتل این اقدام را در راســتای تلاش برای تسریع راهبرد 
و در عین حال کاهش هزینه های خود از طریق ابتکارات 

متعدد انجام می دهد.

  خبر
  

آزادسازی نرخ لاستیک منتفی شد؟ 

35هزارمیلیارد 
تومان

 قطع رانت مافیای آرد

4میلیارد دلار 
افزایش خدمات فنی و 
مهندسی ایران به عراق 

2.5همت 
پرداخت مطالبات 

سهامداران 

13 تا22درصد
 رشد حجم تولید فولاد 
کشور در بازار داخل 

تیتر های 
کوتاه خبری

معاون بازرگانی وزارت جهادکشــاورزی با بیــان اینکه ارز برنج وارداتی 
نیمایی است گفت: طی۱۰ سال گذشــته به طور میانگین واردات برنج 

خارجی ۳۰ درصد افزایش یافته است.
بــه گزارش ایرنا از وزارت جهادکشــاورزی، »احمد خانی  نوذری« با رد 
برخی ادعاهای طرح شــده در مورد میــزان تولید داخلی و واردات برنج 
خارجی، افزود: افزایش چشــمگیر قیمت برنج داخلی در ســال ۱۴۰۱، 
ضرورت بالا بردن ســطح ذخایر متاثر از نگرانی ها بابت جنگ اوکراین 
و روســیه و افزایش مصرف برنج خارجی متأثر از عواملی مانند افزایش 
قیمت کالای جایگزین آن یعنی ماکارونی با توجه به حذف آرد یارانه ای 
کارخانجات تولیدکننده ماکارونــی، را عمده دلیل افزایش ۳۰ درصدی 

واردات برنج است.
معاون بازرگانی وزارت جهادکشــاورزی افزود: تولید ۳ میلیون تن برنج 
داخلی در ســال در حالی مطرح شــده که تا کنون در هیچ سالی چنین 
رکورد تولیدی ثبت نشده است و میزان تولید برنج داخلی در سال ۱۴۰۱ 
نیز با اســتناد به آمار معاونت زراعت وزارت جهاد کشاورزی کمتر از ۲.5 
میلیون تن برآورد می شود؛ این موضوع زمانی غیر واقعی تر می شود که 
ادعای واردات ۳_۲ میلیون تن برنج خارجی نیز به آن افزوده می شــود 
در حالی که آمار اعلامی گمرک در ســال گذشــته کمتر از ۱.۹ میلیون 

تن واردات برنج است.
وی تصریــح کرد: از نظر منطق اقتصــادی نیز این ادعاها با تردیدهای 
جدی مواجه می شــود، به عبارت دیگر چگونه ممکن است با احتساب 
ادعای ۶_5 میلیون تن تولید برنج داخلی و واردات برنج خارجی در سال 

۱۴۰۱ شــاهد رشــد بالغ بر ۳۰۰ درصدی قیمت برنج داخلی و افزایش 
حدود ۳۰ درصدی قیمت برنج خارجی در بازار باشیم.

خانی نوذری با اشــاره به میانگین واردات برنج در مدت ۱۰ ســاله اخیر 
ضمن رد پرداخت ارز ترجیجی ۴۲۰۰ تومانی برای واردات برنج خارجی 
گفت: ارز واردات برنج خارجی نیمایی است و متوسط سالانه ورود برنج 
خارجی به کشور نیز افزون بر یک میلیون و ۴۰۰ هزار تن است که این 
میزان در ســال ۱۴۰۱ با حدود ۳۰ درصد افزایش به رقم یک میلیون و 
8۷5 هزار تن رسید، ثبت چنین رقمی مسبوق به سابقه بوده، به طوری 
که در برخی ســال هایِ دهه نود و قبل از آن، نه تنها واردات به نزدیک 
۲ میلیون تن هم رسید، بلکه در سال هایی از ۲ میلیون تن هم گذشت.

معاون بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی از تولید بالغ بر ۲.5 میلیون تنی 
برنج در ســال ۱۴۰۲ خبر داد و افزود: بنا بر اعلام معاونت امور زراعت 

وزارت جهاد کشاورزی در سال جاری، برنج کاران کشور بالغ بر ۲ میلیون 
و 5۰۰ هزار تن محصول برداشت خواهند کرد؛ بر این اساس؛ با عنایت 
به ثبات به وجود آمده در بازار برنج در داخل کشــور و نگرانی ها بابت 
خرید محصول تولیدکنندگان داخلی، سیاســت گذاری واردات برنج در 
ســال جاری واردات کمتر از میانگین سنوات گذشته است و به گونه ای 
ســقف ثبت سفارشات در سامانه بررسی سیستمی درخواست مجوزهای 
وزارت جهاد برنامه ریزی شــده اســت که با کاهش بیش از ۴۰۰ هزار 
تنی از متوسط یک دهه گذشته، وارداتی بالغ بر یک میلیون تن را برای 
ســال جاری هدف گذاری نموده ایم؛ در ۹ ماه نخست سال جاری این 
سیاست ها اجرایی شده و سقف برنامه ریزی شده رعایت شده و این روند 

ان شاء الله تا پایان سال نیز ادامه خواهد داشت.
وی موارد مطرح شده در مورد دادن مجوز خاص به یک برند را تکذیب 
کرد و گفت: در ســال گذشته بیش از ۱5۰ بازرگان و مجموعه تولیدی 
اقدام به واردات برنج به کشور نموده اند که سهم واردات هیچکدام آنها 

بیشتر از ۲۰ درصد نبوده است.
خانی نوذری تصریح کرد: واردات برنج، به عنوان بخشــی از سیاســت 
وزارت جهادکشــاورزی برای مدیریت بازار مصرف و تامین سبد خانوار 
جامعه اســت و فقط به میزان کســری بازار و فاصله تولید داخل تا نیاز 
مصرفی کشور از آن اســتفاده خواهد شد. که البته این میزان در برخی 
مواقع به دلیل جایگزینی این محصول با ســایر مواد غذایی، جهش های 
قیمتی و دیگر متغیرها، از یک دامنه نوســان نسبت به میانگین ده ساله 

برخوردار است.

معاون وزارت جهادکشاورزی:

افزایش 3۰ درصدی واردات برنج در یک دهه اخیر   

اقتصادی
شماره 4315

سه شنبه 
5 دی  1402

4

3تا5میلیون 
قطعه جوجه یکروزه 
خرید تضمینی شد

7برابر 
حدمجاز، میزان 

فرسایش خاک در کشور 

16 هزارتومان
 قیمت احتمالی گندم 

5همت 
غرامت بیمه به حوزه 
کشاورزی در سال 
گذشته پرداخت شد

56هزارتومان 
قیمت هر کیلو تخم مرغ 

8۰درصد
 تاثیر کاهش مالیات 
روی بورس بررسی 

می شود 

26هزار
 واحد شاخص بورس 

ریزش کرد

17هزارتومان
 قیمت پیشنهادی 

هرکیلوگرم خرید گندم 

بهبود روند تامین کنجاله سویا

غول فناوری آمریکایی 235 کارمند خود 

را اخراج می کند

مدیرعامل شــرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور 
گفــت: تعــداد تصفیه خانه هــای فاضلاب کشــور با 
بهره برداری از تصفیه  خانــه فاضلاب گنبدکاووس به 

۲۶5 تصفیه خانه رسید.
به گزارش ایرنا از شــرکت مهندســی آب و فاضلاب 
کشــور، »هاشم امینی« افزود: عزم دولت سیزدهم در 
بخش فاضلاب این بوده اســت کــه ۷۱ پروژه را به 
سرانجام برســاند که تاکنون بهره برداری از ۷8درصد 
از این پروژه ها در ســطح کشــور محقق شده است و 
همه تلاش بر این است که تا پایان دولت سیزدهم به 

تحقق ۱۰۰ درصدی برسیم.
وی ادامــه داد: هم اکنون 5۴درصد از جمعیت کشــور 
با 8.8 میلیون انشــعاب فاضلاب، نزدیک به ۶8 هزار 
کیلومتر شبکه جمع آوری و ســه هزار و 8۰۰ کیلومتر 

خطوط انتقال زیرپوشش شبکه فاضلاب هستند.
مدیرعامل شــرکت مهندســی آبفای کشــور درباره 
تصفیه خانه فاضلاب شهر گنبدکاووس، خاطرنشان کرد: 
فاز نخســت تصفیه خانه فاضلاب شــهر گنبدکاووس 

پس از ۳۰ سال وقفه به بهره برداری می رسد.
امینــی اضافه کرد: فاز نخســت تصفیه خانه فاضلاب 

رئیس جمهوری  با حضــور  گنبدکاووس  شهرســتان 
افتتاح می شــود و به  این  ترتیب تعداد تصفیه خانه های 
فاضلاب در حال بهره برداری در کشــور به ۲۶5 واحد 

خواهد رسید.
وی با اشاره به اینکه گنبدکاووس دومین شهر استان 
گلســتان از لحاظ جمعیت به شــمار می رود، گفت: با 
توجه  به بالا بودن ســطح آب های زیرزمینی و مشکل 
دفع بهداشــتی فاضلاب شهری و همین طور نیازهای 
زیست محیطی این شهر، این پروژه از اهمیت خاصی 
برخــوردار اســت و گام مهمی بــرای تکمیل پروژه 

فاضلاب گنبدکاووس خواهد بود.
مدیرعامل آبفای کشــور با اشــاره بــه اینکه ارزش 
ریالی این طرح بیش از ۱۳ هزار میلیارد ریال اســت، 
خاطرنشــان کرد: با بهره بــرداری از این طرح ظرفیت 
انتقــال و تصفیــه فاضلاب جمعیتی افــزون بر ۱5۰ 
هزار نفر فراهم شــده اســت که ایــن موضوع نقش 
 بســزایی در حفظ محیط زیست این منطقه ایفا خواهد 

کرد.

مدیرعامل آبفای کشور:

تعداد تصفیه خانه های فاضلاب کشور به 265 مورد رسید 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در نامه ای به معاون اول 
رییس جمهور خواستار اصلاح آیین نامه اجرایی قانون 
امور گمرکی بــرای حل مشــکل ورود موقت فرش 

دستباف شد.
بــه گزارش ایرنا از مرکز ملــی فرش و صنایع خلاق 

ایــران، »عباس علی  آبادی« وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت امروز با ارســال نامه ای بــه »محمد مخبر« 
معاون اول رئیس جمهوری خواستار بازنگری و اصلاح 
آیین نامه اجرایی قانون امور گمرکی برای حل مشکل 

ورود موقت فرش دستباف شد.
در این نامه آمده است: نظر به جایگاه و اهمیت فرش 
دســتباف ایرانی به لحاظ اشــتغال زایی و ارزآوری و 
با توجــه به بهره مندی از وجود اســتادکاران به نام و 
مطرح در کل کشور و با توجه به اینکه فرش دستباف، 
یک کالای سرمایه ای است؛ پس از صدور نیز نیاز به 
خدمات پس از فروش از جمله عملیات رفو، شستشــو 
و رنگ برداری داشــته و به دلیل مشکلات لزوم اخذ 
تضمیــن جهت ورود موقــت این گونه فرش ها علاوه 
بــر فراهم آوردن زمینه مهاجرت اســتادکاران مرمت 

فرش دســتباف به کشورهای همســایه، عملًا صرفه 
اقتصادی برای اســتفاده از این ظرفیت بالقوه از بین 
رفته اســت که در صورت ارائه تسهیلات لازم برای 
تعداد زیادی از افراد مجرب که سالیان متمادی به این 
حرفه اشتغال داشته اند و اینک در کشورهای ترکیه و 
پاکســتان و... از توان و تجربه آنها اســتفاده می شود، 
امکان استمرار فعالیت در کشور فراهم شده و با ایجاد 
این تســهیلات امکان ورود موقت فرش های خارجی 
نیز میسر و درآمد ارزی مناسبی به همراه ایجاد اشتغال 
 پایدار برای بخشــی از اقشــار جامعــه فراهم خواهد

شد.
گفتنی است؛ پیش از این، پیشنهاد الصاق یک تبصره 
بــه متن ماده ۷5 آیین نامه اجرایی قانون امور گمرکی 
مبنی بر امکان ورود موقت فرش دســتباف ایرانی با 

اخذ تعهد، به کمیسیـــون اقتصادی دولت ارسال و در 
کمیسیون تخصصی مربوطه طرح موضوع شده، لیکن 
تا کنون نتیجه ای حاصل نشــده است که با پیگیری 
مرکز ملی فرش و صنایع خلاق ایران، امروز با ارسال 
نامه وزیر صنعت، معدن و تجارت به معاون اول رییس 
جمهور مبنی درخواست اصلاح آیین نامه اجرایی قانون 
امور گمرکــی با ارایه پیش نویس برای حل مشــکل 
ورود موقت فرش دستباف شده تا اقدام و گام اجرایی 
 مهمی در راســتای حل مشــکل یاد شــده برداشته 

شد.
لازم به ذکر اســت که فعالان صنعت فرش دستباف 
بارها این نکته را گوشزد کرده اند که اصلاح نشدن این 
قانون و هزینه بالای ورود فرش مستعمل باعث شده 
تولیدکننــدگان برای تعمیــر و خدمات پس از فروش 
با مشــکل مواجه و نیروی کار مرمــت کار مجبور به 
مهاجرت به ترکیه شــود که با اقدام اخیر این موضوع 

مرتفع می شود.

درخواست وزیر صمت برای اصلاح آیین نامه اجرایی قانون امور گمرکی 

شهرداری بندرعباس در نظر دارد فراخوان عمومی پیاده رو سازی پیامبر اعظم به شماره ۲۰۰۲۰۰۴۹۱۶۰۰۰۱۳۱را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضیان شــرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در ســامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام 
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مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندرعباس



اجتماعی

مطالعات نشــان دادند هرچند این مســاله ثابت شده که 
درمانی برای خشکســالی نیســت، اما بارورســازی ابرها 
می توانــد نه تنها یک ابزار مهم برای مدیریت آب باشــد، 
بلکــه برای کاهش آلاینده های جوی هــم می تواند موثر 

باشد.
بارورسازی ابرها و بارندگی مصنوعی یکی از راه های تقریبا 
جدید برای مقابله با خشکسالی است که با وجود انتقادات 
گســترده به آن مورد توجه بسیاری از کشورهای جهان از 
جمله ایالات متحده قرار گرفته اســت. از آن جا که آمریکا 
هرســاله با توفان های سهمگین و خسارت باری روبروست 
که باوجود ابر و رطوبت فراوان شاید کمتر بارندگی هم به 
همراه داشته باشند، سیاست های جدیدی را برای استفاده 
حداکثری از این رخداد طبیعی وضع کرده اســت. تاجایی 
که هر زمــان که یک توفان بزرگ در غــرب آمریکا رخ 
می دهد، احتمال این که خلبانان بخواهند به داخل چشــم 
ایــن توفان پرواز  کنند و ابرها را با مــاده ای به نام »یدید 
نقره« بارور  کنند، بســیار بالا مــی رود. هدف این کار هم 

افزایش بارندگی است.
بارورســازی ابرها از دهه ۱۹۴۰ وجود داشــته است. این 
اواخر هم چنین اقداماتی در حالی که غرب با خشکسالی با 
ابعاد تاریخی و کم ســابقه آن مبارزه می کند، گسترده شده 
اســت. اما جالب اینجاســت که بدانیم در ایالات متحده، 
شرکت های خدمات شهری و حتی پیست های اسکی هم 

هزینه های این اقدامات را پرداخت می کنند.
بارورسازی ابرها تاثیر دارد؟

برای دهه ها تصور می شد بارورســازی ابرها موثر باشد و 
مطالعات اخیــر هم به اثبات این امــر کمک کرده اند که 
بارورســازی ابرها به راستی تاثیر خودش را حتی به میزان 
کم دارد و هیــچ مدرکی مبنی بر مضر بودن »یدید نقره« 
که برای بارورســازی ابرها از آن اســتفاده می شود، وجود 
ندارد. کارشناســان می گویند بارورسازی ابرها به طور کلی 
۵ تا ۱۵ درصــد افزایش بارندگی را به همراه دارد. هرچند 
این مســاله ثابت شــده که هیچ درمانی برای خشکسالی 
نیست، اما بارورســازی ابرها می تواند یک ابزار مهم برای 

مدیریت آب باشد.
مــا نمی توانیم توفانی را ایجاد کنیم و نمی توانیم شــرایط 
ایده آل برای بارندگی را در این توفان ایجاد کنیم، چرا که 
این توفان ها به طور طبیعی اتفــاق می افتند. به گفته یک 
تحلیلگر خدماتی و آب شناس در منطقه آبیاری »تورلاک« 
 )tourlock(»در مرکز کالیفرنیا، شرکتی به نام »تورلاک
برنامه باروری ابر را در ســال ۱۹۹۰ آغاز کرد. به گفته این 
کارشناس کاری که این شرکت انجام می دهد تنها استفاده 
از شرایط موجود، شــرایط طبیعی و تلاش برای کارآمدتر 

کردن توفان از منظر تامین آب است.
باروری ابرها چگونه انجام می شود؟

هنگامی که باروری ابرها به صورت هوایی انجام می شود، 
یک هواپیما یدید نقره را بارگیری می کند. موشــک های 
یدید نقره روی بال ها و بدنه قرار می گیرند. ابتدا باید خلبان 
به ارتفاع معینی برسد، یعنی در جایی قرار بگیرد که دما در 
آن جا ایده آل اســت. در این لحظه موشک های یدید نقره 
به ابر شلیک می شوند. یدید نقره باعث می شود که قطرات 
آب درون ابرها با هم منجمد شــوند، دانه های کریســتال 
برف را تشــکیل دهند و در نهایت آنقدر سنگین  شوند که 

ببارند.
البته در غیاب فرآیند انجماد، قطرات به هم نمی چســبند 
و به اندازه ای بزرگ می شــوند که به صورت باران یا برف 
رســوب کنند. ابر در ابتدا به صورت کامل متشکل از آب 
اســت. در نهایت، همانطور که به سمت قله کوه می رود، 
ممکن اســت ۵۰ درصد یخ یا شاید بیشتر از آن باشد. اما 
حتی اگر هم تا این میزان باشــد، هنــوز مقدار زیادی آب 
مایع در آنجا باقی مانده است. حتی در این شرایط هم باز، 
یک شانس دیگر وجود دارد تا بارندگی به اندازه ای بزرگ 

باشد که ریزش کند.
از منظر تامین آب، بارورســازی ابرها بر فراز کوه ها بسیار 
ارزشــمند است، چرا که آب به طور اساسی به صورت برف 
در می آید تا روان آب بهار ذخیره  شود. زمانی که این ابرها 
در دشــت هایی مانند داکوتای شــمالی هستند، هنوز هم 
سودمندند زیرا به شارژ مجدد رطوبت خاک کمک می کند. 
اما با این وجود به گونه ای نیست که بتوان آن را برای تاریخ 

بعدی ذخیره و استفاده کرد.
در حالــی که در تگزاس از بارورســازی ابرها برای کمک 
به آبیاری مزارع کشــاورزان اســتفاده می شود، در غرب و 
در ایالت هایــی مانند »آیداهــو«، »کالیفرنیا«، »کلرادو«، 
»یوتا« و »وایومینگ« از فرایند بارور کردن ابرها بیشــتر 
برای کمک به پر کردن رودخانه ها و مخازن سدها استفاده 
می شــود. در اکثر برنامه ها از هواپیماها برای باروری ابرها 
اســتفاده می کنند، اما در برخی از آن ها از موشــک های 

زمینی هم استفاده می کنند.
هزینه ها و تاثیرات بارورسازی ابرها

به گفته یکی از کارشناسان هزینه بارورسازی ابرها تقریبا 
ارزش آن را دارد. قدر مسلم چنین چیزی هم همواره برای 
مدیران آب در ایالات متحده بســیار منطقی اســت، حتی 
اگــر این افزایش در حد چند درصد باشــد، بازهم این کار 

را انجام دهند.«
به طور مثال در ایالت آیداهو ســالانه حدود ۴ میلیون دلار 
برای برنامه بارورســازی ابرها هزینــه می کنند که باعث 
افزایش ۱۱ یا ۱۲ درصدی برف در برخی مناطق می شــود 
و در نتیجه میلیاردها گالن آب اضافی با هزینه حدود ۳.۵۰ 
دلار در هر هکتــار هزینه بر می دارد؛ که البته این رقم در 
مقایسه با ۲۰ دلار به ازای هر جریب برای سایر روش های 
دسترســی به آب، بســیار کم هزینه و صرفه جویی در این 

هزینه به مانند بانک تامین آب است.
و اگرچــه منطقه تــورلاک در ایالات متحده تنها شــاهد 
افزایش ۳ تا ۵ درصدی روان آب ها در برنامه خود است که 
حداکثر بودجه آن ۴۷۵ هزار دلار است، با این حال منطقه 
»کالیفرنیا« تمــام آب اضافی را که می تواند دریافت کند، 
مصرف خواهد کرد. یک چیز بسیار مهمی که در این زمینه 
وجود دارد این اســت که حتی این ایالت ها هم شــاهد دو 

برابر شدن یا سه برابر شدن بارش ها نیستند.
آن ها شــاهد افزایش تدریجی دریافت بارش هســتند که 
در طول یک زمســتان به میزان متوســط بارش ها اضافه 

می شود که می تواند قابل توجه هم باشد.

محرمانگی اطلاعات ســلامت، موضوعی بسیار مهم در 
تمام جوامع بشری است و فاش شدن آن می تواند آرامش 
روح و روان بیمار را به هم بریزد. چه بســیار بیمارانی که 
بیماری خود را حتی از نزدیک ترین وابســتگان خویش 
نظیر همســر، فرزند یا پدر و مادر خویش پنهان می کنند 
و فاش شدن اطلاعات آنها می تواند بهای گزافی داشته 

باشد. 
 بــه گزارش همشــهری آنلاین، ایــن روزها که بحث 
تحویل دارو به مصرف کننده نهایی در بســتر اینترنت به 
یکــی از چالش های داغ روز تبدیل شــده فارغ از آنکه 
تصمیم  گیران نشســته بر رأس قدرت چه در سر دارند، 
چــه کرده و چه ها خواهند کرد، واکاوی مشــکلات هم 
ضروری اســت. دکتر محمد منفــرد، نایب رئیس انجمن 
داروســازان ایران در یادداشتی این سیاست را از ۳منظر 
امنیت ملی، ســلامت جسم و سلامت روان مورد بررسی 

و واکاوی قرار داده است.
امنیت ملی

ماهیت و ذات داده های ســلامت به گونه ای اســت که 
باید بســتری بســیار امن برای انتقال آن فراهم کرد تا 
بتوان خدمات مناســب و باکیفیت بدون هرگونه دغدغه 
به بیمــاران و گیرنــدگان خدمت ارائــه داد. رد و بدل 
شدن اطلاعات ســلامت مردم در ســکوها درحالی که 
کوچک ترین حاشــیه امنی ندارند، می تواند زنگ خطری 
برای متولیان امنیت ملی و سلامت کشور باشد و آنها را 
متقاعد سازد تا جلوی ورود و دخالت نابجای وزارتخانه ها 
و ســازمان های غیرمرتبط را بــه تصمیم گیری در حوزه 
ســلامت بگیرند.گذشــته از خطراتی که در نتیجه درز 
اطلاعــات در ســکوهای امنیت ملی کشــور را تهدید 
می کند، دســتیابی ســکوها به اطلاعات سلامت آحاد 
جامعه، خود خطر بالقوه ای اســت که راه را برای کاسبی 

بااین اطلاعات فراهم می کند.
این امر می تواند توسط ســکوها انجام گیرد یا با فروش 
این اطلاعات به اشخاص حقیقی و یا حقوقی راه را برای 
کســب درآمد از طریق القای مصرف دارو فراهم کند. با 
داشــتن این اطلاعات و به انگیزه درآمد بیشتر از جیب 
بیماران می توان از طریق انواع اپلیکیشن ، پیامک ،ایمیل ، 
تلفن و... فرد را ترغیب کــرد تا برای بیماری خود انواع 
و اقسام داروهای سفارش شــده از طرف سودجویان را 

بیازماید.
سلامت جسم

یکــی از تهدیدات توزیع اینترنتی دارو عدم امکان نظارت 
کافی بر آنها از نظر شــرایط نگهداری ، شــرایط توزیع 
)حفظ زنجیره ســرد در موردداروهــای یخچالی( ، تاریخ 
انقضا، اصالت کالا و... اســت. تهیــه و تدوین آیین نامه 
توزیع داروهــای اینترنتی در حالی انجــام می گیرد که 
به جزپلتفرم ها با اندکی ســرچ در شــبکه های اجتماعی 
می توان بــه انواع و اقســام داروهای قاچــاق ، مخدر، 
 غیرمجــاز، ســقط جنین و تاریخ گذشــته دســت پیدا 

کرد.
محمد ستایشــی، ســخنگوی محترم قــوه قضاییه هم 
چند روز پیش از تعقیب کیفری دو ســکوی عمده توزیع 
اینترنتی دارو خبر داد.اکثریت مردم تجربه حداقل یک بار 
مراجعه به داروخانه و تقاضای داروهای مختلف را دارند 
که با جواب »این دارو احتیاج به نســخه پزشــک دارد« 
از طرف داروخانه مواجه شــده اند و این نشــان می دهد 
که داروخانه ها به چیزی فراتر از رســیدن به ســود نگاه 

می کنند.
درصورتی که فضای مجازی »نه« به کســی نمی گوید، 
در و پیکر ندارد، نظارت آنچنانی بر آن انجام نمی گیرد و 
آنچنان وســیع است که نمی توان با توان فعلی به جنگ 
آن رفــت. چگونه می توانیم این فضــا را به روی مردم 
بگشاییم و نگران سلامت جسم مردم خود نباشیم؟ دولت 
چگونه می تواند اختیار توزیــع دارو را در فضای اینترنت 
به دست سکوها بسپارد درحالی که این سکوها پیشاپیش 
به استقبال این امر رفته  واز هیچ تخلفی پرهیز نمی کنند؟

سلامت روان جامعه
محرمانگی اطلاعات ســلامت، موضوعی بسیار مهم در 
تمام جوامع بشری است و فاش شدن آن می تواند آرامش 
روح و روان بیمار را به هم بریزد. چه بســیار بیمارانی که 
بیماری خود را حتی از نزدیک ترین وابســتگان خویش 
نظیر همســر، فرزند یا پدر و مادر خویش پنهان می کنند 
و فاش شدن اطلاعات آنها می تواند بهای گزافی داشته 

باشد.
درحالی  که این روزها طرح دارویار در شرایط نامطلوبی به 
سر می برد، بیمه های پایه از پرداخت مطالبات داروخانه ها 
عاجز هســتند و مطالبات داروخانه ها پینگ پنگ وار بین 
سازمان های برنامه و بودجه ، هدفمندی یارانه ها و بیمه گر 
در رفت وآمد اســت، از همه مهم تر کمبودهای دارویی، 
خواب را بر متولیان سلامت حرام و آرامش را از بیماران 
گرفته چه کار بر زمین مانده ای است که با توزیع اینترنتی 
دارو حلخواهد شــد یا گرهی از مشکلات بی شمار مردم 
و داروخانه ها باز خواهد کرد؟ همه این اقدامات در حالی 
صورت می گیرد که براســاس بند۷سیاســت های کلی 
سلامت ابلاغی مقام معظم رهبری، تولیت نظام سلامت 
شــامل سیاســتگذاری های اجرایــی، برنامه ریزی های 
 راهبردی،ارزشــیابی و نظــارت بــا وزارت بهداشــت 

است.

دولت قصد دارد با اصلاح یکی از مواد قانون تامین اجتماعی 
و کاهش سابقه پرداخت حق بیمه به ۳۰ روز برای بهره مندی 
فرد از حق عائله مندی، گام دیگری برای اجرای قانون جوانی 

جمعیت بردارد.
به گزارش ایرنا، ازدواج، خانواده و جوانی جمعیت از موضوعات 
مهم مورد تاکید رهبر معظم انقلاب است موضوعات مرتبط با 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و وظایف دســتگاه 
های مرتبط دراین خصوص باید به خوبی انجام شــوند و آنها 

در این مورد پاسخگو باشند.
تدوین مشــوق هایی برای تشکیل خانواده و جوانی جمعیت، 
ترویج و تســهیل ازدواج، تشــکیل خانــواده، تعالی خانواده، 
تحکیم خانواده و تکلیف خانواده می تواند زمینه ساز دستیابی 
بــه اهداف تعیین شــده قانون حمایت از خانــواده و جوانی 

جمعیت باشد.
از جمله طرح های مشوقی که توسط دولت در حال اجراست 
می توان به اعطای تســهیلات بانکی، اعطای زمین و فروش 
خــودرو به مادران، اعطای خانه ســازمانی و بیمه رایگان به 
مادران دارای ســه فرزند و همچنین اولویت استخدامی برای 

پدران دارای فرزند اشاره کرد.
بر اساس ماده ۱۶ قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، 
دولت مکلف اســت برای همه گروه های مختلف حقوق بگیر 
در دســتگاه های اجرایی و همچنین نیروهای مسلح، وزارت 
اطلاعات، ســازمان انرژی اتمی )به استثنای مشمولین قانون 
کار( از قبیل کارکنان کشــوری و لشــکری، اعضای هیأت 
علمی دانشــگاه ها و مؤسســات آموزش عالی و پژوهشی و 
قضات، از ابتدای ســال ۱۴۰۱، به مدت پنج ســال، افزایش 

حقوق ســالانه را در ســقف ردیف حقــوق و جبران خدمت 
به گونه ای اعمال نماید که هر ساله، کمک هزینه اولاد و حق 
عائله مندی مشــمولین این ماده در چارچوب افزایش سنواتی 
حقوق و دستمزد به ترتیب به میزان ۱۰۰ درصد و ۵۰ درصد 

افزایش یابد.
طبق ماده ۸۶ قانون تامیــن اجتماعی، کمک عائله مندی به 
ازای هر فرزند بیمه شــده پرداخت می شود مشروط بر آن که 
بیمه شده حداقل سابقه پرداخت حق بیمه ۷۲۰ روز کاری را 

داشته باشد.
ماده ۸۶ قانون تأمین اجتماعی چه می گوید؟

در ماده ۸۶ قانون تأمین اجتماعی تاکید شــده اســت کمک 
عائله مندی به ازای هر فرزند بیمه شــده پرداخت می شــود 
مشروط بر آن که بیمه شده حداقل سابقه پرداخت حق بیمه 
۷۲۰ روز کار را داشته باشــد و همچنین فرزندان دختر بیمه 
شده در صورت نداشتن شغل یا شوهر و فرزندان پسر تا سن 
۲۰ ســالگی و بعد از آن منحصراً به تحصیل اشــتغال داشته 
باشــند تا پایان تحصیل یا در اثر بیماری یا نقص عضو طبق  

گواهی کمیسیونهای پزشکی موضوع ماده ۹۱ این قانون قادر 
به کار نباشند.

همچنین طبق این مــاده از قانون، میزان کمک عائله مندی 
معادل ســه برابر حداقل مزد روزانه کارگر ســاده در مناطق 

مختلف برای هر فرزند در هر ماه است.
حال پرسشــی که پیش می آید، این است که جوانانی که به 
تازگی ازدواج می کنند و صاحب فرزند می شــوند، باید صبر 
کنند تا ســابقه پرداخت حق بیمه به مــدت ۷۲۰ روز کار را 
داشته باشند تا مشمول پرداخت کمک عائله مندی شوند؟ یا 
اینکه افرادی هم هستند که دارای یک یا چندفرزند هستند و 
اما بیمه نیســتند و به تازگی در دستگاهی استخدام شده اند و 
آیا با این شــرایط سخت اقتصادی کنونی و همچنین تشویق 
جوانــان برای فرزند آوری این افراد هم می بایســت تحمل 
کنند تا ســوابق بیمه ای آنها به ۷۲۰ روز برســد و سپس از 

پرداخت کمک عائله مندی برخوردار شوند؟
مواردی از این دســت خود مانعی بر ســر راه فرزندآوری به 
واســطه برخوردار نبودن از کمک عائله مندی می شود حال 
آینده قانون می بایست تسهیل کننده شرایط و مشوقی برای 
افزایش جمعیت باشد تا تمهیدات در نظرگرفته شده در قوانین 

به بهبود شرایط جمعیتی کشور کمک کند.
بر همین اساس به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و با تصویب هیات وزیران لایحه ای تدوین و تقدیم مجلس 
شده است تا حداقل ســابقه پرداخت حق بیمه از مدت ۷۲۰ 
روز کاری بــه ۳۰ روز کاهش یابد یعنی اینکه فرد با یک ماه 
پرداخت حق بیمــه بتواند از مزیت های مربوط به حق عائله 

مندی که در قانون جوانی جمعیت آمده، بهره مند باشد.

    خبر 
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نقدی بر توزیع اینترنتی دارو: فضای 
مجازی به کسی نه نمی  گوید

معاون آمــوزش متوســطه وزارت آموزش و 
پرورش گفت: موضوع ادغام رشته های نظری 
هنوز نهایی نشــده اما قوی ترین ســناریوی 

موجود ادغام رشته ریاضی و تجربی است.
محمد مهدی کاظمی درباره ادغام رشته های 
تحصیلی به خبرنگار گروه جامعه ایرنا توضیح 
داد: این موضوع فعلًا در مباحث کارشناســی 
است و نهایی نشــده اما قوی ترین سناریوی 

موجود ادغام رشته ریاضی و تجربی است. 
وی افزود: ســناریوی دیگر ارائه یک رشــته 
تحصیلــی در دوره متوســطه اســت کــه 

کارشناسان با آن موافق نیستند.
معاون آمــوزش متوســطه وزارت آموزش و 
پرورش در پاســخ به این پرسش که آیا ادغام 
رشــته ریاضی و تجربی بــا توجه به متفاوت 
بودن دروس تخصصی امکان پذیر اســت؟! 
گفت: اکنون اشتراکات این ۲رشته بسیار زیاد 
است، به عنوان مثال در پایه دهم فقط ۴ واحد 
درسی اختلاف بین رشته های ریاضی و تجربی 
وجود دارد و عمده محتوای درسی همپوشانی 
دارد، اگر نگاه نیمه تخصصی به دوره متوسطه 
 دوم داشته باشیم نیاز به تفکیک این دو رشته

نیست.
کاظمی درباره علــت اجرای این ادغام اظهار 
کرد: از گذشــته با توجه به ضرورت آموزش 
عمومــی و نگاه نیمــه تخصصی بــه دوره 
متوســطه دوم، مباحث کارشناســی در این 

خصوص مطرح بود.
وی ادامه داد: جلســات کارشناســی بسیاری 

را برای باز طراحی ســاختار آموزشــی دوره 
متوســطه دوم داشــتیم، وقتی در دانشگاه ۲ 
رشته ریاضی و تجربی به یک نقطه مشترک 
می رســند و امــکان جــذب در یک رشــته 
واحد برای فــارغ التحصیلان این رشــته ها 
 وجود دارد بنابراین می توان به ســمت ادغام

رفت.
به گزارش ایرنا، معاون آموزش متوسطه وزیر 
آموزش و پرورش پیشتر با اشاره به در دستور 
کار بودن بازطراحی شــاخه ها و رشــته های 
متوســطه دوم از ســال گذشــته، از ادغام و 
کاهش رشته های فعلی شاخه نظری خبر داده 
و اعلام کرده بود که درصورت نهایی شــدن 
تصمیمات، ممکن است از ۲ سال آینده، ادغام 

رشته های نظری اجرایی شود.

معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش:

ادغام رشته های نظری هنوز نهایی نشده است 

بنا بر اظهارات رئیس سازمان نوسازی، توسعه 
و تجهیز مدارس کشور، به طور استاندارد باید 
به تعداد کلاس های هر مدرســه یک چشمه 
سرویس بهداشتی وجود داشته باشد که البته 
این تعداد ممکن است در برخی مدارس مثل 
مدارس شبانه روزی و یا روستایی کمی بیشتر 

هم باشد.
حمیدرضا خان محمدی در گفت وگو با ایسنا، 
درباره استاندارد تعداد سرویس های بهداشتی 
در مــدارس اظهار کــرد: به طور اســتاندارد 
معمولا به تعداد هر کلاســی که در مدرســه 
وجود دارد باید یک چشمه سرویس بهداشتی 
ساخته شــود. بنابراین استاندارد این است که 
در کل مدرسه به تعداد هر کلاس یک چشمه 

سرویس بهداشتی وجود داشته باشد. 
وی در عیــن حال توضیــح داد: با این حال 
به فراخور نیــازی که در برخی مدارس وجود 
دارد ممکن اســت تعداد ســرویس بهداشتی 
در برخی مدارس مقداری بیشــتر باشد برای 
مثال برخی مدارس ما دو شــیفت هســتند و 
بعضا در شیفت مخالف دانش آموزان جنسیت 
دیگری در همان مدرســه محصل هستند، در 
این شرایط ممکن است در مدارس دو شیفته 
تعداد سرویس های بهداشتی بیشتر باشد و یا 

حتی به خاطر اینکه در شیفت مخالف دختران 
در همان مدرسه تحصیل می کنند، سرویس 

بهداشتی ها مجزا شود.
رئیس ســازمان نوسازی، توســعه و تجهیز 
مدارس کشــور، افزود: بنابرایــن با توجه به 
نقشــه مدارس و فضایی که در هر مدرســه 
وجــود دارد؛ رویکــرد هر مدرســه در تعداد 
سرویس بهداشــتی متفاوت است؛ از این رو 
ممکن اســت تعداد ســرویس های بهداشتی 
در مدارس شــبانه روزی یا مدارس روستایی 
تک کلاســه و.. مقداری بیشتر باشد و حتی 
ممکن اســت مدرسه یک کلاسه روستایی ما 

دو سرویس بهداشتی  داشته باشد.
تعمیر  بهداشتی  سرویس   ۳۸۰۰ امسال 

یا احداث شده اند
خان محمدی با بیان اینکه برای امسال ۳۸۰۰ 

سرویس بهداشتی یا احداث و یا تعمیر شده اند، 
توضیح داد: برای تعمیر و یا احداث  سرویس 
بهداشــتی اعتبار ســنواتی هم قرار داده ایم و 
امیدواریم ۴۰۰۰ الی ۵۰۰۰ سرویس بهداشتی 
دیگر نیز تعمیر یا احداث شــوند. البته بخشی 
از کار تعمیر و احداث سرویس های بهداشتی 
مدارس در طرح شهید عجمیان و توسط خود 

مردم انجام گرفته است.
وی همچنین این خبر را هم داد که ســازمان 
نوســازی و توسعه و تجهیز مدارس کشور در 
صدد تنظیم و اجرای یک برنامه مشــارکتی و 
انعقاد تفاهم نامه با وزارت بهداشــت، معاونت 
تربیت بدنی وزارت آموزش و پرورش و جامعه 
خیرین مدرسه ساز است تا یک کار مشارکتی 
در راستای تعمیر یا احداث سرویس بهداشتی 

مدارس انجام شود.
رئیس ســازمان نوسازی، توســعه و تجهیز 
مدارس کشــور در پاسخ به اینکه بعضا دانش 
آموزان نسبت به وضعیت کیفی سرویس های 
بهداشتی مدارس گله مند هستند و می گویند 
گرچه سرویس بهداشتی به تعداد کافی وجود 
دارد اما تعداد زیادی از این سرویس ها مسدود 
بوده و یا مشــکلات دیگری از جمله نظافت 
دارند، بیان کرد: ســازمان نوسازی مدارس را 

می ســازد و تحویل وزارت آموزش و پرورش 
می دهد، بهره بردار آموزش و پرورش اســت. 
واقعیــت این اســت که ما تعداد مشــخصی 
نیروی انســانی برای بازدید از مدارس داریم. 
مدرسه ســاخته و تحویل آموزش و پرورش 
می شود و این آموزش و پرورش است که باید 
نظارت مدام بر روی این موضوع داشته باشد 

و این حوزه را رصد می کند.
معضل کمبــود »دستشــویی« در برخی 

مدارس غیردولتی
خان محمدی در پاسخ به ســوال دیگر ایسنا 
در خصوص وضعیت ســرویس بهداشتی در 
مدارس غیردولتی و شکایت دانش آموزان این 
مدارس مبنی بر اینکه بعضا در یک مدرســه 
غیردولتی تنها یک ســرویس بهداشتی وجود 
دارد، عنوان کــرد: در این زمینه نظارت عالی 
به روی مدارس اعم از  دولتی و غیر دولتی با 
ما است اما وضعیت سرویس بهداشتی مدارس 
غیر دولتی به هنــگام صدور مجوز آنها حتما 
بررسی می شــود و اســتاندارد حداقلی تعداد 
سرویس های بهداشــتی باید در این مدارس 
نیــز رعایت شــود. قائل به این هســتیم که 
تمام اســتانداردهای مــدارس دولتی باید در 
مدارس غیــر دولتی نیز رعایت شــود با این 
حال اگر موردی وجود دارد حتما به ما اطلاع 
 دهنــد تا ابطال مجوز این مدارس را داشــته

باشیم.

معضل کمبود »دستشویی« در برخی مدارس غیردولتی 

اندازی کودکســتان )مهد  افراد خواهان راه 
کودک یا مرکز پیش دبســتانی( باید پیش از 
اخذ مجوز تاسیس و سپس مجوز فعالیت ابتدا 
در دوره »توســعه شایستگی های موسس« 
شــرکت کرده و پس از اخــذ گواهینامه این 
دوره با مراجعه به درگاه ملی مجوزها مدارک 
خود را بارگذاری و پس از طی مراحل ارزیابی 
پروانه تاسیس و فعالیت خود را دریافت کنند.

به گزارش ایسنا، برای راه اندازی کودکستان 
اعــم از مهرهای کودک و یــا مراکز پیش 
دبســتانی افراد باید دو مجوز »تاســیس« و 
»فعالیت« را از ســازمان ملی تعلیم و تربیت 

کودک دریافت کنند.
بر اساس آیین نامه چارچوب شایستگی ها و 
وظایف موسس و نیروی انسانی کودکستان ها 
که از ســوی ســازمان ملی تعلیم و تربیت 
کودک ابلاغ شده اســت؛ مسئولیت حقوقی 
همه امور کودکستان ها )مهد کودک یا پیش 
دبستانی( بر عهده موسس کودکستان است 
و هم مجوز تاســیس و هم مجوز فعالیت به 

نام خود فرد موسس صادر می شود.
موســس کودکســتان اعم از مهد کودک یا 
مرکز پیش دبستانی دارای چهار وظیفه اعم 
از وظیفه در قبال سازمان ملی تعلیم و تربیت 
کودک، وظیفه در قابل کودکستان، وظیفه در 
قبال کارکنان و وظیفه در قبال اولیا کودکان 

ثبت نام شده در کودکستان دارد.
قبال  در  کودکستان  موسس  وظایف 

سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک
دریافت مجوز رســمی فعالیت کودکستان از 
ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک، معرفی 
گزینه پیشنهادی دارای شرایط برای مدیریت 
کودکستان به ســازمان ملی تعلیم و تربیت 
کودک، ارائه »تعهدنامه مالی« برای پذیریش 
مسئولیت حقوقی و مدنی نسبت به همه امور 
کودکســتان در یکــی از قالب های تضمین 
بانکی مثل سفته، وثیقه ملکی و یا بیمه نامه 
تضمین که شــرکت های بیمه گر بر اساس 
اســلامی  بیمــه مرکزی جمهوری  ضوابط 
ایــران صادر می کننــد و نیز رعایت ضوابط 
ابلاغی ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک  
به اســتفاده از محتواها و منابــع مورد تایید 
ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک وظایف 
موســس کودکســتان در قبال سازمان ملی 

تعلیم و تربیت کودک است.
وظایف موسس در قبال کودکستان

تامین منابع انســانی، فضــا و امکانات مورد 
از  نیاز کودکســتان طبق ضوابــط اعلامی 
سوی ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک، 
تنظیم بودجه و اداره امور مالی کودکســتان 
و نیز نظارت بر امــور تربیتی، اداری و مالی 
کودکســتان تحت مجوز و پاســخگویی به 

سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک و مراجع 
ذیربط از وظایف موسس در قبال کودکستان 

است.
کارکنان  قبال  در  موســس  وظایف 

کودکستان
ابلاغ شــرح وظایــف کارکنان بر اســاس 
ضوابط ابلاغی از ســوی سازمان ملی تعلیم 
و تربیت کــودک، انعقاد قرارداد کار و جبران 
خدمت کارکنــان طبق قوانیــن و مقررات 
مربوطه، رعایت منزلت و شــان انســنانی و 
تربیتــی کارکنان، اتخاذ تمهیداتی برای ارتقا 
شایســتگی های حرفه ای و فردی کارکنان 
در چارچوب ضوابط ابلاغی از سوی سازمان 
ملــی تعلیم و تربیــت کودک و نیــز انعقاد 
قرارداد بیمه مسئولیت مدنی موسس در قبال 
کارکنان، وظایف موســس در قبال کارکنان 

کودکستان است.
وظایف موسس در قبال اولیا کودکان 

ثبت نام شده در کودکستان
انعقــاد قــرارداد بــا والدین، رســیدگی به 
پیشــنهادات و شــکایات والدین و پاسخگو 
بــودن در قبال والدین، انعقــاد قرارداد بیمه 
مسئولیت مدنی و حوادث برای کودکان ثبت 
نام شده، انعقاد قرارداد بیمه مسئولیت مدنی 
موســس و کلیه کارکنان در قبال کودکان و 
نیز رعایت منزلت و شــان انسانی کارکنان، 
وظایف موســس در قبال اولیا کودکان ثبت 

نام شده در کودکستان است.
در همین راســتا لازم اســت موسس قبل از 

اقدام به دریافت مجوزهای یاد شده، گواهی 
شــرکت در دوره »توســعه شایستگی های 
فردی و حرفه ای موسســان« داشته باشد. 
این دوره توسط خود ســازمان ملی تعلیم و 

تربیت کودک برگزار می شود.
به منظور راحتی حــال متقاضیان بازه های 
زمانی مختلفی برای شــرکت در این دوره از 
ســوی ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک 
در نظر گرفته شــده اســت و متقاضیان می 
 توانند با ورود به ســایت ســازمان به نشانی

از قســمت »خدمــات    smttk.gov.ir
عمومی« در یکــی از دوره هــا پیش ثبت 
نام کــرده و طبق زمان بندی اعلام شــده 
منتظر شــروع دوره خــود باشــند. درواقع 
هفــت دوره زمانــی برای شــرکت در دوره 
»توسعه شایســتگی های فردی و حرفه ای 
موسسان« اعلام شــده که برخی این دوره 
ها به اتمام رســیده اند؛ امــا متقاضیان تنها 
بایــد در یکی از این دوره ها شــرکت کنند 
و علــت تعیین این هفــت دوره تنها راحتی 
حال متقاضیان برای انتخاب مناســب ترین 
 زمان دوره با شرایط خود برای شرکت در آن

است.
پــس از اخذ گواهینامه شــرکت در دوره یاد 
شــده، متقاضیان می توانند با ورود به درگاه 
ملــی مجوزها، مــدارک خــود را بارگذاری 
کــرده و منتظر صــدور مجوز تاســیس و 
 فعالیت کودکســتان بــر روی ایــن درگاه

باشند.

شرایط تاسیس و فعالیت کودکستان



سیاسی

وزیر امور خارجه ضمن اظهار تاســف شــدید و محکوم 
کردن ادامه حملات و تجاوزات رژیم صهیونیســتی که 
تاکنون منجر به شــهادت حدود ۲۰ هزار نفر از ساکنان 
غزه شامل شمار کثیری از زنان و کودکان بیگناه شده و 
مصداق بارز جنایت جنگی، جنایت علیه بشــریت و نسل 
کشی به شمار می رود، تحرک بیشتر جامعه بین المللی و 
بویژه سازمان همکاری اسلامی برای توقف این حملات 

را خواستار شد.
به گزارش ایرنا، حســین امیرعبداللهیان در تماس تلفنی 
با حسین ابراهیم طه دبیرکل سازمان همکاری اسلامی 
درباره آخرین وضعیت فلسطین اشغالی و تحولات مربوط 
به تجــاوزات اخیر این رژیم علیه نــوار غزه و همچنین 
تحرکات ســازمان همکاری اســلامی در ایــن زمینه 

گفت وگو و تبادل نظر کرد.
وزیر امور خارجه ضمن اظهار تاســف شــدید و محکوم 
کردن ادامه حملات و تجاوزات رژیم صهیونیســتی که 
تاکنون منجر به شــهادت حدود ۲۰ هزار نفر از ساکنان 
غزه شامل شمار کثیری از زنان و کودکان بیگناه شده و 
مصداق بارز جنایت جنگی، جنایت علیه بشــریت و نسل 
کشی به شمار می رود، تحرک بیشتر جامعه بین المللی و 
بویژه سازمان همکاری اسلامی برای توقف این حملات 

را خواستار شد.
امیرعبداللهیان ضمن اشاره به وضعیت وخیم بشردوستانه 
در غزه و مشکلات و محدودیت های پزشکی و بهداشتی 
ایجاد شــده، بر ضــرورت اتخاذ راهکارهای مناســب و 
فوری برای تســهیل ارســال کمک ها و محموله های 
بشردوستانه بویژه اقلام پزشکی و دارویی وفق مصوبات 
نشســت اخیر ســران در ریاض تاکید و نسبت به ارسال 
این گونه کمک ها از سوی کشورمان اعلام آمادگی کرد.

وی همچنین دبیــرکل را در جریان برخی از اقدامات و 
ابتکارات جمهوری اســلامی ایــران در زمینه حمایت از 

مردم مظلوم فلسطین در شرایط خطیر کنونی قرار داد.
حسین ابراهیم طه دبیرکل سازمان همکاری اسلامی نیز 
در ایــن تماس تلفنی ضمن ابــراز نگرانی و محکومیت 
ادامه حملات رژیم صهیونیســتی علیه غزه گزارشی از 
اقدامات و فعالیت های ســازمان همکاری اســلامی و 
دبیرخانه بر اســاس مصوبات اخیر نشست سران ارائه و 
ضمن استقبال از اقدامات و ابتکارات جمهوری اسلامی 
ایران در این زمینه، نســبت به توسعه همکاری سازمان 

همکاری اسلامی با کشورمان اعلام آمادگی کرد.

وزیر امور خارجه افزایش همکاری های تهران و آنکارا در 
حوزه های انرژی، حمل و نقل، سرمایه گذاری و تجارت 

مرزی را دستور کار جدی روابط دوجانبه توصیف کرد.
بــه گزارش ایرنا، حســین امیرعبداللهیان در دیدار احمد 
ییلدیز معاون وزیر امور خارجه ترکیه در تهران با اشــاره 
به روابط دوســتانه و ســطح بالای دو کشور همسایه و 
اراده جدی رؤسای جمهور دو کشور برای گسترش بیش 
از پیش همــکاری در همه زمینه ها، بر ضرورت پیگیری 
سازوکارهای موجود از جمله کمیته مشورت های سیاسی، 
کمیسیون مشــترک اقتصادی و کارگروه های تخصصی 
برای تحقق ارتقای روابط تجاری هدفگذاری شــده بین 

دو کشور تاکید کرد. 
امیرعبداللهیــان افزایــش همکاری های دو کشــور در 
حوزه های انرژی، حمل و نقل، سرمایه گذاری و تجارت 

مرزی را دستور کار جدی روابط دوجانبه توصیف کرد.
وزیر امور خارجه همچنین بر ضرورت همکاری بیشــتر 
برای توقف هر چه ســریعتر جنایات رژیم صهیونیستی 

تاکید کرد.
احمد ییلدیز، معاون وزیر خارجه ترکیه هم با اشــاره به 
اهمیــت همکاری ایران و ترکیه در مســاله فلســطین، 
تلاش های وزیــر خارجه کشــورش در چارچوب گروه 
تماس کشــورهای اســلامی برای توقف فوری جنایات 
رژیم صهیونیســتی را تشــریح و تاکید کرد: اراده جدی 
ترکیه، توسعه مناسبات دو جانبه و رفع موانع برای ارتقای 
همکاری های اقتصادی و افزایش حجم تجارت بین دو 
کشــور و بهره مندی هرچه بیشتر از فرصت همسایگی 

است.

دبیر شــورای عالی هماهنگی سران قوا با تاکید بر اینکه 
مداخلات غیر دوستانه روسیه در رابطه با تمامیت ارضی 
ایران نباید تکرار شــود، اظهار داشت: جزایر ۳گانه، شبه 

جزیره کریمه نیست.
به گــزارش خبرنگار حوزه دولت ایرنا، محســن رضایی 
در توئیتی در فضای مجازی نوشــت: بارها گفته ایم که 

جزایرسه گانه قابل مذاکره نیست.
وی ادامه داد: ادامه زیــاده خواهی امارات به نفع آن ها 
نیســت و تبعات دارد.مداخلات غیر دوســتانه روسیه در 

رابطه با تمامیت ارضی ایران نباید تکرار شود.
دبیر شورای عالی هماهنگی سران قوا تصریح کرد: جزایر 

سه گانه، شبه جزیره کریمه نیست !

  سیاست خارجی
   

شماره 4315
سه شنبه 
5 دی  1402

درخواست امیرعبداللهیان از سازمان همکاری های اسلامی:

برای توقف جنایت جنگی در غزه 
نقش فعال ایفا کنید 
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ســخنگوی وزارت امورخارجه گفت: برگزاری کنفرانس 
بین المللی تهران بــا هدف توقف فوری جنایات جنگی و 
نسل کُشــی رژیم آپارتاید صهیونیستی علیه ملت مظلوم 

فلسطین برگزار می شود.
به گزارش خبرنگار سیاســت خارجی ایرنا، ناصر کنعانی 
در اظهاراتــی در ارتباط با برگزاری »کنفرانس بین المللی 
تهران در خصوص فلسطین« که امروز برگزار خواهد شد، 
گفت: این کنفرانس با هــدف تقویت حمایت بین المللی 
از ملت مظلوم فلســطین در غــزه و کرانه غربی، تقویت 
فشــارها بر رژیم صهیونیستی برای توقف کامل حملات 
نظامی علیه غزه و رفع کامل محاصره از آن و نیز تحرک 
بخشیدن به ارســال کمک های انسان دوستانه بین المللی 

برای مردم فلسطین برگزار می شود.
ســخنگوی وزارت امورخارجــه کشــور افــزود: در این 
نشســت یک روزه بین المللی، مقامــات عالیرتبه دولتی، 
شخصیت های برجســته سیاســی، دینی، اندیشه ورز و 

رسانه ای از بیش از ۵۰ کشور جهان مشارکت دارند.
کنعانــی برگزاری این نشســت را در چارچوب اســتمرار 
تلاش های دیپلماتیک جمهوری اسلامی ایران در حمایت 
از مقاومت مردم مظلوم فلسطین و غزه قهرمان ارزیابی و 
خاطرنشان کرد: توقف فوری جنایات جنگی و نسل کُشی 
رژیم آپارتاید صهیونیســتی علیه ملت مظلوم فلســطین، 
مطالبــه همه حق طلبان، عدالت خواهــان و وجدان های 

بیدار بشری در سراسر جهان است.
رایزنی معاون وزیر خارجه ترکیه با امیرعبداللهیان 

وزیر امور خارجه افزایش همکاری های تهران و آنکارا در 
حوزه های انرژی، حمل و نقل، ســرمایه گذاری و تجارت 

مرزی را دستور کار جدی روابط دوجانبه توصیف کرد.

مدیرکل کنســولی وزارت امور خارجــه هند از لغو روادید 
گردشــگری جمهوری اســلامی ایران برای اتباع هند، 

قدردانی و تشکر کرد.  
به گزارش ایرنا، سیزدهمین کمیسیون مشترک کنسولی 
ایران و هند به ریاســت مدیران کل کنسولی وزارت امور 

خارجه دو کشور در دهلی نو بر گزار شد.
در این نشست که در فضایی مثبت و دوستانه برگزار شد، 
طرف هندی از لغو روادید گردشــگری جمهوری اسلامی 

ایران برای اتباع هند، قدردانی و تشکر کرد.
همچنین دو طرف در خصوص طیف وسیعی از موضوعات 
کنســولی از جمله تســهیل صدور روادید هند برای اتباع 
ایران و صــدور روادید الکترونیکی، تقویت همکاری های 
کنسولی، تســریع در اجرای موافقتنامه های کنسولی بین 
دو کشــور، تبادل زندانیان، تقویت همکاری در خصوص 
مبارزه با قاچاق مواد مخدر، حل مشکلات اتباع دو کشور 

و رسیدگی به وضعیت دانشجویان ... گفت وگو کردند.
در این نشست با اشاره بر اشتراکات و روابط خوب سیاسی 
میان دو کشــور، به ایجاد ساز و کارهای کنسولی مناسب 

و پویاتر بین ایران و هند تاکید شد.

»امیرخــان متقــی« وزیــر خارجه حکومت سرپرســت 
افغانســتان برای حضور در همایش عالی رتبه سیاسی با 

موضوع فلسطین عازم تهران شد.
به گــزارش خبرگزاری ایرنا، ضیا احمد تکل ســخنگوی 
وزارت خارجه افغانســتان از ســفر ســاعتی قبل مولوی 
امیرخان متقی سرپرســت وزارت خارجه طالبان به ایران 

خبر داد.
گفته می شــود متقی در رأس هیأتی به دعوت حســین 
امیرعبداللهیــان وزری امــور خارجــه کشــورمان و به 
منظــور شــرکت در همایــش »مشــورتی عالی رتبــه 
 سیاســی در موضــوع فلســطین« عــازم تهران شــده

است.
این همایش با ابتــکار وزارت خارجه ایران در مورد مردم 
فلســطین و تأمین امنیت منطقه ای و بین المللی آنها، در 
تهــران و با حضــور مقامات کشــورهای مختلف برگزار 

می شود.

مجمع تشــخیص مصلحت نظام در ادامه بررســی طرح ثبت 
رســمی معاملات بندهای دیگری از این طرح را مورد بررسی 

قرار داد.
به گزارش خبرنگار سیاســی ایرنا، آیــت الله آملی لاریجانی 
در ابتدای جلســه مجمع تشــخیص مصلحت نظام با تسلیت 
شهادت یازده تن از مدافعان امنیت کشور در حادثه تروریستی 
راسک گفت: قطعاً دشمنان با این حملات کور و ددمنشانه که 
با حمایت نیروهای خارجی صورت مــی گیرد، نمی توانند به 

اهداف شان برسند.
وی افزود: بدون شک نیروی انتظامی مقتدرتر از آن است که 
این اقدامات شــرارت آمیز، خللی در انجام ماموریت های آنها 
ایجاد کند. اشــرار در صدد اختلاف افکنی در منطقه سیستان 
و بلوچســتان هســتند، اما با بصیرت و فهم مردم منطقه، این 
اغــراض منتفی خواهد شــد و آنها را در رســیدن به مقاصد 

شومشان ناکام خواهد گذاشت.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: از دستگاه قضائی 
نیز انتظار می رود با همکاری نیروهای امنیتی این اشرار را به 

مجازات برساند.
وی با اشــاره به ادامه جنایات رژیم صهیونیستی در غزه گفت: 
کشــتار و نسل کشی اسرائیل در غزه غیر قابل تحمل است و 
جنایاتی که بر این مردم مظلوم می رود غیر قابل تصور است.

رئیس مجمع تشــخیص مصلحــت نظام، بار دیگــر انفعال 
نهادهای بین المللی و ســکوت کشورهای مدعی حقوق بشر 
را یاد آور شد و گفت: نهاد های بین المللی که برای جلوگیری 
از چنین اتفاقاتی تاســیس شده اند، امروز جز تشکیل جلسات 
بــی نتیجه و بی خاصیت اقدام خاصی نکرده اند و متاســفانه 
سران کشورهای اسلامی نیز همین گونه اقدام موثری در این 

خصوص انجام نداده اند.
آیت الله آملی لاریجانی تاکید کرد: اســتقامت ستودنی مردم 
مظلوم غزه جای امیــدواری دارد که در مقابل این حملات و 

فشارها توانسته اند مقاومت کنند. از خداوند متعال نصرت این 
ملت شریف را خواستاریم و از کشورهای اسلامی می خواهیم 

که با سرعت و درایت از ادامه این ظلم ها جلوگیری کنند.
بنابرایــن گــزارش اعضای مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
به ادامه بررســی طرح الزام به ثبت رســمی معاملات اموال 
غیرمنقول که جهت تشــخیص مصلحت ارجاع شــده است، 
پرداخت و بررســی تبصره )۱( مــاده )۱( این مصوبه مجلس 

را در دستور قرار داد.
دبیر کمیســیون حقوقی و قضائی مجمع ابتدا از روند و مصوبه 
ی کمیســیون توضیحاتی ارایه کرد. در این تبصره آمده است: 
»حکــم این ماده شــامل اموال غیرمنقــول در جریان ثبت و 
مجهول المالک و نیز فســخ و اقالــه و هرگونه تعهد یکجانبه 
نســبت به معاملات مذکور در این ماده و همچنین تقســیم 

عرصه و اعیان می شود.«
اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام پس از شور و بررسی، 
این تبصره را بدلیل وجود ابهامات در اموال غیر منقول مجهول 
المالک و همچنین موضوع فسخ معاملات برای بررسی بیشتر 

به کمیسیون حقوقی و قضایی مجمع ارجاع نمودند.
در ادامه جلســه تبصره ۴ طرح الزام به ثبت رسمی معاملات 
در دســتور قرارگرفت. این تبصره اشــعار می دارد: »معاملات 
موضــوع این ماده در خصوص امــوال غیرمنقولی که پس از 
لازم الاجراء شــدن این قانون سند مالکیت حدنگار برای آنها 

صادر می شــود، از تاریخ صدور سند مالکیت مذکور، مشمول 
حکم مقرر در این ماده می گردد، هرچند سامانه موضوع ماده 

۱۰ این قانون راه اندازی نشده باشد«.
اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام پس از توضیحات وزیر 
دادگســتری، نماینده مجلس و معاون حقوقی رئیس جمهور و 
ارایه دیدگاه های اعضای مجمع، با توجه به ابهامات وارده، این 
تبصره را نیز برای بررسی بیشتر به کمیسیون حقوقی و قضائی 

مجمع ارجاع کردند.
در ادامه جلسه، بررسی ماده ۳ این مصوبه مجلس مورد بحث 
قرار گرفت. در این ماده دلالان و بنگاه های معاملات املاک 
مکلف شــده اند نسبت به تهیه پیش نویس قرارداد و ثبت آن 

در سامانه الکترونیک اسناد، اقدام نمایند.
آیــت الله آملی لاریجانی با طرح ابهامــات وارده بر این ماده، 
اظهار داشــت: باید ماهیت کار بنگاه هــای معاملات املاک 
از نظــر حقوقی در حالی که قراردادهــا باید در دفترخانه ثبت 
شوند و حتی افراد می توانند بدون پیش نویس نسبت به ثبت 
معاملات خود اقدام نمایند، مشــخص شود. از سوی دیگر در 
حالــی که مطابق همین مصوبه افــراد می توانند با توافق فی 
مابین، نســبت به معامله خود اقدام و ســپس در سامانه ثبت 
نمایند، اما طبق این تبصره همیــن افراد نمی توانند در بنگاه 

املاک این اقدام را انجام دهند. این تناقض آشکار است.
اعضای مجمع تشــخیص مصلحت نظام پس از شور با حذف 
عبارت »که صرفا پس از ثبت در دفتر اســناد رسمی واجد آثار 
حقوقی اســت« از متن ماده ۳، و افزودن یک تبصره به ماده 
مذکور ابهام طرح شده را برطرف و بدین ترتیب ماده ۳ مصوبه 
مجلس با اصلاحاتی مورد تصویب اعضای مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام قرار گرفت.
ادامه مذاکــره در خصوص ســایر ایرادات شــورای نگهبان 
 بــه جلســه بعــدی مجمــع تشــخیص مصلحــت موکول 

گردید.

جزئیات جدید از بررسی طرح ثبت رسمی معاملات در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام 

کنعانی: کنفرانس بین المللی تهران 
با هدف توقف جنایت صهیونیست ها 

علیه فلسطین برگزار می شود 

وزیر خارجه حکومت سرپرست افغانستان 
عازم تهران شد 

رایزنی معاون وزیر خارجه ترکیه با 
امیرعبداللهیان 

هشدار محسن رضایی به روسیه؛ 

جزایر ۳گانه، شبه جزیره کریمه نیست 

در کمیسیون مشترک کنسولی ایران و هند مطرح شد؛

قدردانی هند از لغو روادید گردشگری 
ایران برای اتباع کشورش 

دبیر مجمع تشــخیص مصلحــت نظام با 
اشاره به متن سیاست های کلی نظام گفت: 
توسعه روابط با کشورهای همسایه و منطقه، 
محوری ترین سیاســت خارجــی جمهوری 

اسلامی ایران در سطح کلان است.  
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، محمدباقر 
بین المللی »مطالعات  در همایــش  ذوالقدر 
منطقه ای؛ سیاســت آســیایی و همسایگی 
جمهوری اسلامی ایران« با تأکید بر اینکه 
ارتباط با مجامع دانشگاهی می تواند پشتوانه 
علمی را بــرای تصمیم گیری های بزرگ و 
راهبردی فراهم کند، افزود: جهان و منطقه 
امروز دستخوش تحولات شگرف و سریعی 
شــده که نشــان دهنده تحولــی فراگیر در 

مناسبات جهانی و منطقه ای است.
وی با اشــاره بــه ظهور نظــم جدیدی در 
روابط بین الملل گفت: با شــکل گیری نظم 
جدید در مناسبات جهانی، اساس نظام تک 
قطبی و جایگزین آن، نظام دوقطبی دوران 
جنگ سرد فرو می پاشد. بعد از دوران جنگ 
ســرد، جهان بیش از ۳۰ سال با نظم نوینی 
تک قطبی مواجه بــود اما امروز قطب های 
جدیدی از قدرت شکل گرفته اند که متناظر 

و نامتوازن هستند.
دبیر مجمع تشــخیص مصلحــت نظام با 
بیان اینکه هژمونی آمریکا به عنوان قدرت 
بلامنازع دوران پس از جنگ سرد به سرعت 
در حال فروپاشــی اســت، افــزود: آمریکا 

ظرفیت، نفــوذ و اقتدار جهانی و منطقه ای 
خود را از دست می دهد و چین به سرعت در 
حال تبدیل شدن به قدرت اول اقتصادی به 

قدرت اول نظامی در جهان است.
ذوالقدر ادامه داد: در این مســیر، روسیه نیز 
با جهت گیری بازگشــت به تراز قدرت های 
اول جهــان، امــروز درگیر یــک منازعه و 
جنگ ســخت در اوراسیاســت که سیاست 
های توســعه طلبانه غرب به سوی شرق را 
به بن بست کشــانده و اروپا گرفتار بحران 
اقتصــادی، انرژی و چالش های شــکاف و 

تجزیه از درون اتحادیه اروپاست.
وی افــزود: در این شــرایط گــذار، دامنه 
قدرت، نفوذ و دایره تاثیرگذاری و بازیگری 
قدرت هــای درجــه دو و منطقــه ای مثل 
بریکــس و شــانگهای در حــال افزایش 
اســت. در این نظم جدید جهانی هژمونی، 
سلطه جویی و یکجانبه گرایی جای خود را به 
همگرایی، منافع مشــترک، دوستی، صلح و 

همکاری برای توسعه داده است.
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام رژیم 
صهیونیســتی را به عنوان کارگزار غرب و 
مدعی در اختیار داشــتن مدرن ترین قدرت 
نظامی و اطلاعاتی منطقه، در آستانه سقوط 
دانســت و گفت: این رژیــم در برابر جبهه 
مقاومت با شکست فاحش و ترمیم ناپذیری 

مواجه شده است.
فلسطین  مردم  بی ســابقه  مقاومت  ذوالقدر 

در کرانــه باختــری را نیــز نشــانه احیای 
مجــدد نهضت فلســطین در منطقه عنوان 
کــرد و افــزود: عملیات طوفــان الاقصی 
تولد بازیگری بســیار قدرتمنــد و تاثیرگذار 
در محــور مقاومــت را نویــد می دهد که 
فراتــر از ملت فلســطین و ملت های دیگر 
ایران  منطقه اســت که جمهوری اسلامی 
 راهبــری و پشــتیبانی از آن را برعهــده 

دارد.
وی همچنین با اشاره به شاخص های نظم 
جدید گفــت: قدرت های بزرگ در این نظم 
جدید تعیین کننده نیســتند و کشــورهای 
کوچک و منطقه ای نقش تعیین کننده دارند. 
یکجانبه گرایــی جای خود را به همگرایی و 
همکاریهای منطقه ای و بین المللی می دهد.

دبیر مجمع تشــخیص با تأکیــد بر اینکه 
جمهوری اســلامی ایــران بایــد روابط و 
مناســبات خود بــا جهان و منطقــه، بویژه 
با همســایگان خود تنظیــم و تعریف کند، 
اظهار کرد: ایــن فرضیه باید در محیط های 
 دانشــگاهی و علمــی کشــور ســنجیده 

شود.
ذوالقدر با اشــاره به اهمیــت تدوین راهبرد 
سیاست منطقه ای ادامه داد: ایران در چشم 
انداز ۲۰ ســاله، کشــوری توســعه یافته با 
جایگاه اول اقتصــادی، علمی و فناوری در 
ســطح منطقه با هویت اسلامی و انقلابی، 
الهام بخش در جهان اســلام اســت که با 
تعامل ســازنده و موثــر در روابط بین المل، 
برنامه ها، راهبردها و تبادلات در سیاســت 

منطقه ای تعیین شده است.
وی خاطرنشــان کرد: در متن سیاست های 
کلی، ایران به عنوان ســومین کشور جهان 
به لحاظ تعداد همســایه، گســترش روابط، 
تعامل سازنده، توسعه راهبردی و همکاری 
و مشارکت اقتصادی و تجاری با همسایگان 
و سایر کشورهای منطقه عنوان شده است. 
بنابراین، توسعه روابط با کشورهای همسایه 
و منطقــه محوری ترین سیاســت خارجی 
جمهوری اســلامی ایران در ســطح کلان 

است.
بــه گــزارش ایرنــا، همایــش بین المللی 
»مطالعــات منطقه ای؛ سیاســت آســیایی 
و همســایگی جمهوری اســلامی ایران« 
توســط پژوهشــکده تحقیقــات راهبردی 
مجمع تشخیص با همکاری مرکز مطالعات 
منطقه ای دانشگاه تهران، با حضور سفرای 
و نمایندگان کشــورهای منطقه و همسایه 

ایران در دانشگاه تهران برگزار شد.

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام:
توسعه روابط با کشورهای همسایه، محوری ترین سیاست روابط خارجی ایران است

رایزنی های فشرده در سازمان ملل بر سر قطعنامه 
پیشنهادی برای برقراری آتش بس در غزه با آمریکا 
بــرای عدم وتو )عدم مخالفت( ادامه دارد و بار دیگر 
رای گیری در این باره به تعویق افتاد و به روز جمعه 

به وقت محلی موکول شد.
به گزارش خبرنگار ایرنا از سازمان ملل، خبرنگاران 
به وقت محلی منتظر برگزاری نشست علنی شورای 
امنیت برای رای گیری درباره قطعنامه پیشــنهادی 
امارات بــه منظور آتش بس فــوری در غزه بودند 
اما بارها برگزاری آن بــه تعویق افتاد و برغم آنکه 
سازمان ملل اعلام کرد این جلسه در ساعت ۶ و نیم 
شامگاه پنجشنبه برگزار می شود، باز هم برگزار نشد.

پیش از زمان اعلام شده، دیپلمات های کشورهای 
مختلف عضو شورای امنیت با یکدیگر نشستی پشت 
درهای بسته از ساعت ۶ شامگاه پنجشنبه داشتند که 
این نشســت بیش از یک ساعت و نیم طول کشید 
و سرانجام اعلام شــد که رای گیری به روز جمعه 

موکول شده است.
این چهارمین روزی است که رای گیری درباره این 

قطعنامه به تعویق می افتد.
پیش از ایــن، جان کربی هماهنگ کننده ارتباطات 
راهبردی شورای امنیت کاخ سفید همزمان با رایزنی 
ها در خصوص پیش نویس قطعنامه برقراری آتش 
بس فوری در غزه اعلام کرد که کشــورش در حال 
همکاری با ســازمان ملل در خصوص این قطعنامه 

است.
به گزارش ایرنا، جان کربی هماهنگ کننده ارتباطات 
راهبردی شورای امنیت کاخ سفید روز پنجشنبه به 
وقت محلی بــه خبرنگاران گفت که ایالات متحده 

آمریکا » با ســازمان ملل متحد بر سر پیش نویس 
قطعنامه وقفه در جنگ فعالانه« همکاری می کند.
این ســخنگوی دولت جو بایدن افزود: ما با شرکای 
خود در حــال کار بر روی متن پیش نویس قطعنامه 
هستیم. ما در تلاش برای بازگشت به وقفه جدید در 
غزه بسیار جدی هســتیم و مذاکراتی در این زمینه 

انجام شده است.
آمریکا نسبت به پیش نویس قطعنامه برقراری آتش 
بس در غزه، توقف حملات رژیم اسرائیل و افزایش 
کمک های بشردوستانه به این منطقه که روی میز 
دیپلمات ها و کشــورهای مختلف در سازمان ملل 
در حال بررســی اســت، ابراز نگرانــی و در توجیه 
مانع تراشــی خود برای رای گیری در خصوص این 
قطعنامه ادعا کرد نگــران کاهش کمک ها به غزه 
است.به گزارش خبرنگار ایرنا از سازمان ملل، ایالات 
متحده آمریکا مدعی اســت که پیشنهاد مکانیسم 
نظارتی ایجاد شده توسط سازمان ملل برای کمک 
های ارســالی به نوار غزه می تواند در ارسال کمک 

های حیاتی مشکل ایجاد کند.
نیت ایوانز، ســخنگوی نمایندگی آمریکا در سازمان 
ملل گفت: »هدف این قطعنامه تسهیل و کمک به 
گسترش کمک های بشردوستانه برای ورود به غزه 

است و ما نمی توانیم این هدف را نادیده بگیریم.«
سخنگوی نمایندگی آمریکا در سازمان ملل در بیانیه 
ای ادعا کرد: » هنوز نگرانی های جدی و گسترده ای 
وجود دارد که این قطعنامــه می تواند با ایجاد یک 
مکانیسم نظارتی غیرقابل اجرا، تحویل کمک های 
بشردوستانه را کند کند. ما باید اطمینان حاصل کنیم 
که هر قطعنامه ای منجر به کمک شود و به وضعیت 

موجود آسیب نمی رساند.«
این بیانیه در حالی بیان می شــود که شورای امنیت 
سازمان ملل سه بار رأی گیری درباره این قطعنامه 
را به دلیل ادامه مذاکرات به تعویق انداخته اســت. 
هنوز زمان رای گیری امروز احتمالی درباره قطعنامه 

اعلام نشده است.
همزمان یک منبــع دیپلماتیک بــه خبرنگار ایرنا 
گفت: موضوعات کلیــدی پیش نویس که همچنان 
در مذاکرات باقی مانده اســت، شــامل لحن و بیان 
»توقف خصومت ها« و درخواســت از سازمان ملل 
برای »ایجاد مکانیسم نظارتی در نوار غزه با پرسنل 
و تجهیزات لازم، تحت اختیار دبیرکل سازمان ملل 

متحد« است.
از ســوی دیگر، جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا به 
خبرنگاران گفت: »ما در حال مذاکره در سازمان ملل 
درباره چارچوب قطعنامه ای هستیم که ممکن است 

بتوانیم با آن موافقت کنیم.«
ایــالات متحــده آمریــکا ۱۷ آذر ماه جــاری )۸ 
دســامبر ۲۰۲۳( بــه عنــوان عضو دائم شــورای 
امنیت، قطعنامه پیشــنهادی امــارات متحده عربی 
را که بر اســاس درخواست آنتونیو گوترش دبیرکل 
ســازمان ملل بود، برای برقراری آتش بس در نوار 
 غزه برغم کســب ۱۳ رای موافق در این شورا وتو 

کرد.
در پــی وتوی قطعنامه های شــورای امنیت درباره 
برقراری آتش بس در غزه از ســوی ایالات متحده 
آمریــکا در حمایــت از رژیم اســرائیل و افزایش 
فشــارهای جهانی بر دولت جــو بایدن برای توقف 
حملات این رژیم به نوار غزه، امارات متحده عربی 

قطعنامه پیشــنهادی دیگری را به شــورای امنیت 
ســازمان ملل ارائه کرده است که در روزهای اخیر، 
دیپلمات های کشورهای مختلف جهان در سازمان 
ملل و نیز مقامات و سران کشورهای منطقه و جهان 
در حال رایزنی درباره آن در سطوح مختلف هستند تا 

آمریکا را از وتوی این قطعنامه بازدارند.
پیش از این، منابع دیپلماتیــک به خبرنگار ایرنا در 
سازمان ملل گفتند: کشــمکش بر سر بندهای این 
قطعنامه همچنان ادامه دارد تــا متن این قطعنامه 
بگونه ای باشد که ایالات متحده آمریکا به آن رای 

مخالف نداده و آن را وتو نکند.
منابع دیپلماتیک به خبرنگار ایرنا در عین حال گفتند 
که آمریکا احتمال وتوی قطعنامه را رد نکرده است.

به گــزارش ایرنــا، گروه های مقاومت فلســطین 
۱۵ مهرمــاه برابــر با هفتم اکتبــر ۲۰۲۳، عملیات 
غافلگیرکننده ای با نام »طوفان الاقصی« را از غزه 
)جنوب فلســطین( علیه مواضع رژیم اسرائیل آغاز 
کردند که ســرانجام پس از ۴۵ روز نبرد و درگیری، 
ســوم آذرماه ۱۴۰۲ برابر با ۲۴ نوامبر ۲۰۲۳، میان 
اســرائیل و حماس آتش بس موقــت چهار روزه یا 
همان وقفه برای تبادل اسر میان حماس و اسرائیل 
برقرار شــد.این وقفه در جنگ، ۷ روز ادامه یافت و 
ســرانجام صبح جمعه ۱۰ آذر برابر با اول دســامبر 
۲۰۲۳، آتش بــس موقــت به پایان رســید و رژیم 
اســرائیل حملات علیــه غزه را از ســرگرفت. این 
رژیم برای تلافی حمــلات غافلگیرکننده  »طوفان 
الاقصی« و جبران شکســت خود و توقف عملیات 
مقاومت، تمام گذرگاه های نوار غزه را بسته و در حال 

بمباران این منطقه است.

رای گیری در شورای امنیت سازمان ملل درباره قطعنامه آتش بس در غزه باز هم به تعویق افتاد 



فناوری

شرکت تســلا در یک خبر هیجان انگیز اعلام کرد که 
می خواهد شــارژ بی سیم القایی خانگی برای خودروهای 
برقی خود بســازد و جهشــی جســورانه به سمت آینده 

خودران داشته باشد.
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، ماه دســامبر برای 
شــرکت تســلا یک ماه پرفراز و نشــیب بوده است. از 
طرفــی بالاخره پس از مدت ها موفــق به تحویل اولین 
وانت های برقی خود موســوم به سایبرتراک به مشتریان 
شــد و از طرف دیگــر بیش از دو میلیــون خودرو را به 
دلیل مشکلات در سیستم اتوپایلت فراخواند. با این حال، 
تســلا همچنان به پیشــرفت فناوری رانندگی خودران 
متعهد است و آخرین اقدام آن به رویکردی آینده نگرانه 

اشاره می کند.
این شــرکت در جدیدتریــن نوآوری خــود می خواهد 
شــارژهای بی ســیم القایی خانگی برای وســایل نقلیه 

الکتریکی بسازد.
پیشبهسویآیندهبیسیم

علاقه ی تســلا به شــارژ بی ســیم در ماه مــارس در 
رویداد »روز ســرمایه گذار«، در یک تصویر تبلیغاتی که 
یک تشک شــارژ در یک گاراژ خانگی را نشان می داد، 
مشخص شد. سپس فرانتس فون هولژاوزن طراح ارشد 
و لارس موراوی معاون مهندسی خودرو در تسلا تلاش 
این شرکت در توســعه فناوری شارژ بی ســیم را تأیید 

کردند.
فون هولژاوزن گفت: ما در حال کار بر روی شارژ القایی 
هستیم. بنابراین نیازی به وصل کردن چیزی]به خودرو[ 
ندارید. فقط کافیست وارد گاراژ خود شوید، روی پد شارژ 

پارک کنید و شارژ شوید.
این اعلامیــه تغییر موضع قابل توجهی را برای تســلا 
نشــان می دهد، چرا کــه قبلًا علاقه چندانی به شــارژ 
بی ســیم نشان نداده بود. این شــرکت طرح یک بازوی 
رباتیک خودکار را برای شارژ ترجیح داده بود. البته تسلا 
اوایل سال جاری یک ایســتگاه شارژ بی سیم خانگی را 
به نمایش گذاشــت، اما حداقل اطلاعات را در مورد آن 

ارائه کرد.
اکنون تسلا رســماً تمرکز خود را بر روی شارژر خانگی 
القایی بی ســیم گذاشته است که نشــان دهنده تعهد به 

نوآوری و ارائه راحتی برای مشتریانش است.
در حالی که اتصــال یک خــودروی الکتریکی به برق 
چندان دســت و پا گیر نیســت، حرکت تسلا به سمت 
شارژ بی ســیم با دیدگاه بلندمدت آن از فناوری خودران 
همخوانی دارد. ایده این اســت که اگر خودروها بتوانند 
خودشــان رانندگی کنند، باید بتوانند بدون دخالت انسان 

نیز شارژ شوند.
معمایقیمت

با وجود مزایای بالقوه این فناوری، نگرانی هایی در مورد 
هزینه شــارژ بی ســیم خانگی تســلا وجود دارد. نصب 
شارژرهای برقی خانگی سنتی در حال حاضر گران است 
و افزودن فناوری شــارژ بی سیم می تواند این هزینه ها را 
بیشــتر کند. نیاز به نصب یک پد القایی در کف گاراژ و 
یــک گیرنده القایی در خودرو می تواند هزینه و وزن کل 

سیستم را افزایش دهد.
با این وجود، شــارژ بی ســیم می تواند برای کسانی که 
راحتی در اولویت شان قرار دارد و توانایی پرداخت هزینه 

این فناوری را دارند، جذاب باشد.
در ماه ژوئیه، تســلا اقدام به تصاحب ۷۶ میلیون دلاری 
یک شــرکت آلمانی فناوری شــارژ بی سیم خودروهای 
برقی موســوم به ویفریون)Wiferion( کرد و متعاقباً 
آن را دوباره فروخت. این یک حرکت اســتراتژیک تلقی 
می شــود، زیرا تسلا پتنت ها)حق اختراع(  و استعدادهای 
کلیدی را برای توسعه فناوری شارژ بی سیم خود به دست 

آورده است.
آیندهشارژبیسیم

تأییــد فرانتس فون هولــژاوزن در مورد شــارژ القایی، 
امکاناتی را برای کاربــران روزمره و اپراتورهای ناوگان 
روبوتاکســی مهیا می کند. ســناریوی پیش بینی شــده 
نیز شــامل پــارک کــردن روی یک پــد در پارکینگ 
 برای شــروع شــارژ و حذف نیاز به دوشــاخه فیزیکی

است.
ضمــن اینکه لارس مــوراوی بر ادغام شــارژ القایی با 
فناوری PowerWall3 تاکید کرد و پیشنهاد کرد که 
این فناوری می تواند به طور بالقوه انرژی یک خودروی 
برقی و وســایل دیگــر را در صورت ترکیــب با انرژی 

خورشیدی تامین کند.
در حالی که شارژ بی سیم می تواند برای کاربران معمولی 
مهیــج و کار راه انداز باشــد، اما پتانســیل واقعی آن در 
صنعت تاکسی های خودران یا روبوتاکسی ها نهفته است.

همچنین برای اینکه تســلا پدهای شــارژ بی سیم خود 
را به طور موثر پیاده ســازی کند، بایــد با توان خروجی 
پریزهای اســتاندارد مطابقت داشته باشــد و در نهایت 
به سرعت شارژ ســریعی که برای ناوگان دائماً در حال 

حرکت لازم است، برسد.
گام های اســتراتژیک تســلا به سمت شــارژ بی سیم، 
آینــده ای را تصویــر می کنــد کــه در آن خودروهای 
الکتریکی به طور یکپارچه خود را شارژ می کنند و سطح 
جدیدی از راحتی و اتوماسیون را به فناوری خودروهای 

الکتریکی می آورند.
در حالــی که این شــرکت با چالش هــا مقابله می کند 
و فنــاوری خــود را اصــلاح می کند، صنعــت خودرو 
 مشــتاقانه منتظر آغــاز عصر جدیدی در شــارژ خانگی

است.

در فیزیک نوین پادماده )Antimatter( ماده ای است 
کــه ذرات بنیادین و زیراتمی ســازنده آن، از ذراتی به 
نام پادذره )یا جفت کوانتومی ذرات عادی( تشکیل شده  

است.
به گزارش همشهری آنلاین، پادذره ها در مدل استاندارد، 
به مفهومی مخالف ذرات زیراتمی تشــکیل دهنده مواد 
قلمداد می شــوند. در واقع آنها در مقابل ذرات معمولی 
قرار می گیرند. میزان بســیار اندکی از ذرات پاد ماده به 
شکل روزانه در آزمایشگاه های شتاب دهنده ذرات تولید 

می شود.
میزان پادماده تولید شده توسط این سامانه ها یا در موارد 
طبیعی مانند برخورد اشــعه های کیهانی با جو زمین، یا 

واپاشی هسته ای از چند نانوگرم بیشتر نمی شود.
در روش های آزمایشگاهی از تمامی این تکنیک ها برای 
ایجاد پاداتم ها استفاده شده است. تاکنون به دلیل هزینه 
بســیار بالا، پیچیدگی تکنولوژیکی فراوان، و ناپایداری 
پادمــاده در مجاورت مــاده، امکان ایجــاد پادماده در 

اندازه های مایکروسکوپی فراهم نیامده است.
بــه لحاظ تئوری، یک ذره و پادذره مقابل آن )به عنوان 
مثال پروتون و پادپروتون( جرم یکســانی دارند، اما بار 
الکتریکــی آنها مخالف یکدیگر اســت، همچنین دیگر 
اعداد و ویژگی های کوانتومی آنها نیز با یکدیگر متفاوت 
اســت. به عنوان نمونــه، یک پروتون بــار مثبت دارد 

درحالی که پادپروتون دارای بار منفی است.
پاد ماده به طور طبیعی در زمین یافت نمی شــود، به غیر 
از موارد بســیار نادر و با عمر بسیار کوتاهی که از نتیجه 

تباهی هسته ای و پرتوهای کیهانی به وجود می آیند.
بر اســاس برآوردها، قیمت هر گــرم پادماده، حدود ۶۲ 

میلیارد دلار است!
در مورد کاربرد آن نیز تنهــا می توانیم بگوییم که همه 

آنها در حد نظریه بوده و بیشتر تخیلی است.

»برآورد اثرات بهداشــتی و اقتصادی آلاینده کربن سیاه 
هوای آزاد در کلان شــهر تهران« عنوان طرح پژوهشی 
عضو هیات  علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران است که 

با حمایت بنیاد علم ایران به پایان رسانده است.
به گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از معاونت علمی، 
فنــاوری و اقتصــاد دانــش بنیان ریاســت جمهوری، 
آلودگی هوا معضلی اســت که محققان به دنبال بررسی 
و پیداکــردن راهکاری برای کاهش آن هســتند و بنیاد 
ملی علم ایران هم به دلیل اهمیت زیاد این موضوع، از 

طرح های پژوهشی در این زمینه حمایت می کند.
محمدصادق حســنوند، عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 
پزشــکی تهران که با حمایت بنیاد ملــی علم ایران به 
»برآورد اثرات بهداشــتی و اقتصادی آلاینده کربن سیاه 
هوای آزاد در کلان شــهر تهــران« پرداخته درباره این 
طرح گفت: آلودگی هوا یکــی از عوامل مهم تأثیرگذار 
بر سلامت انسان است و مهم ترین عامل خطر محیطی 
برای ســلامت محسوب می شود. آلودگی هوا، تنها یک 
عامل خطر برای ســلامت نیست؛ بلکه یک مانع بزرگ 

در مسیر پیشرفت هم هست.
وی ادامــه داد: آلودگــی هــوا ســهم قابل توجهی در 
افزایش بیماری های غیرواگیر دارد و پس از اســتعمال 
دخانیــات دومین عامل اصلی مرگ های ناشــی از این 
بیماری ها محسوب می شود و با افزایش ریسک ابتلا به 

بیماری های حاد و مزمن و مرگ در ارتباط است.
این پژوهشگر در ادامه بیان کرد: در کشورهای در حال  
توسعه ســوخت و خودروهای بی کیفیت تری در ناوگان 
شــهری وجود دارد به همین علت بررســی غلظت این 
بخش از ذرات از اهمیت غیرقابل انکاری برخوردار است.

حســنوند ادامه داد: برآورد اثرات بهداشــتی و اقتصادی 
آلاینده کربن ســیاه هوای آزاد در کلان شــهر تهران، 
بررســی تغییرات زمانی ساعتی، روزانه، ماهانه و فصلی 
غلظت آلاینده کربن سیاه هوای آزاد این شهر و بررسی 
 PM۲.۵ ســهم غلظت آلاینده کربن ســیاه از غلظت
هوای آزاد شــهر تهران از اهداف انجام این طرح بوده 
اســت. همچنین در این تحقیق مرگ های منتســب به 
آلاینده کربن سیاه و اثرات اقتصادی آلاینده کربن سیاه 

تهران مورد بررسی قرار گرفت.
وی تصریح کرد: بدون شک، کمی سازی اثرات بهداشتی 
- اقتصادی مربوط به آلودگــی هوا یک راهنمای مهم 
برای تصمیم گیران و متولیان عرصه ســلامت اســت 
تا بــا اســتفاده از آن بتوانند بار بیماری های ناشــی از 
آلودگی هوا را برآورد کننــد. همچنین، تصمیم گیران و 
سیاست گذاران می توانند با نتایج این طرح، راهکارهای 
علمی تــر و به روزتری ارائــه کنند و اقدامــات مفیدتر 
 و ســریع تری هــم برای بهبــود این وضعیــت گرفته 

شود.
حســنوند در پایان خاطرنشــان کرد: عدم دسترسی به 
داده ها، یکی از بزرگ ترین مشکلات انجام این طرح بود 
چرا که فقط در سه ایستگاه در شهر تهران، هوا پالایش 
می شد و دسترســی به داده های این سه ایستگاه عملًا 
ناممکن بود؛ اما ســرانجام با تلاش های زیاد، توانستیم، 

این طرح را به نتیجه برسانیم.

    خبر  تازه های علم

این ماده، گران  قیمت ترین ماده 
جهان است  

با حمایت بنیاد ملی علم ایران بررسی شد؛

برآورد اثرات بهداشتی و اقتصادی 
آلاینده کربن سیاه در کلانشهرها

 شارژر بی سیم خودروهای تسلا 
در راه است
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برای خرید هندوانه ما همیشــه وسواس خاصی از خود نشان 
می دهیم و دل مان می خواهد، رســیده ترین، شــیرین ترین و 

آبدارترینش را انتخاب کنیم.

بــه گزارش همشــهری آنلاین، گاه از فروشــنده می خواهیم 
بهتریــن را برای مان انتخاب کند و او نیز با زدن چند ضربه به 
هندوانه و گوش کردن به صدای ایجادشــده، یکی را برای مان 
انتخاب می کند. اما این روش چندان هم مطمئن نیســت، به 
همین خاطر دانشــمندان با درنظر گرفتن این مهم که رطوبت 
یک عامل ضروری بــرای ارزیابی کیفیت داخلی هندوانه تازه 
است، روش جالبی را برای تشخیص هندوانه خوب از بد ابداع 

کرده اند.
روشهایسنتیجوابنمیدهد

هندوانه میوه ای شیرین است که به عنوان یک میوه تازه و آبدار 
در سراسر جهان مصرف می شــود. هندوانه در زمره میوه های 
غیراقلیم طبقه بندی می شــود؛ به ایــن معنی که کیفیت آن از 
لحاظ شــیرینی، سفتی، رنگ گوشــت و سیترولین )یک اسید 
آمینه غیرضروری( در طول دوره رســیدگی به تدریج افزایش 
می یابد و فرایند رســیدگی فیزیولوژیکی در هنگام برداشت به 
پایان می رسد. اثرات رســیدن غیراقلیم این است که هندوانه 
باید در زمان مناســب برداشــت شــود تا مرحله رســیدگی 
بهینــه به دســت آید. با این حال، تخمین ســطح رســیدگی 
 هندوانه با اســتفاده از تجهیزات تشــخیص غیرمخرب دشوار 

است.
بهصدایهندوانهگوشکن!

به طور ســنتی، روش های غیرمخرب زیــادی وجود دارد که 
کشــاورزان برای تخمین سطح رســیدگی هندوانه به منظور 
برداشــت مناسب از آن اســتفاده می کنند؛ صداهای حاصل از 
ضربه زدن، الگوهای پوســت هندوانــه و وزن از ویژگی های 
اصلی هســتند که مورد اســتفاده قرار گرفته انــد. برای مثال، 
کشــاورزان به صداهای ضربه زدن گوش می دهند، الگوهای 

پوســت هندوانه را مشــاهده و یکی را وزن می کنند و سپس 
اطلاعات این ویژگی ها را برای تخمین سطح رسیدگی هندوانه 
ادغام می کنند. با این حال، از آنجا که این روش ها به تجربیات 
و عملکرد فیزیکــی مزرعه نیاز دارند، اشــتباهات طبقه بندی 
به راحتــی می تواند به دلیل قضاوت شــخصی رخ دهد که در 
نتیجه ماحصل آن، دقت طبقه بندی پایین اســت. به خصوص، 
تشخیص توسط انسان نمی تواند به طور مؤثر شیرینی هندوانه 

را پیش بینی کند.
استفادهازفناوری

اســتــفــاده از فـنـــاوری های تشخیص غیرمخرب مدرن 
بــرای بهبود دقت طبقه بندی شــیرینی هندوانه مهم اســت. 
امروزه، فناوری های تشخیص غیرمخرب برای تخمین شیرینی 
مانند تشــدید مغناطیسی هسته ای یا طیف سنجی مادون قرمز 
نزدیک وجود دارد. با این حال، تشــدید مغناطیســی هسته ای 
گران اســت؛ درحالی که تنظیم طیف ســنجی مــادون قرمز 
 نزدیک برای به دست آوردن نتایج تخمین قوی و دقیق دشوار

است.
در مقابل، ســیگنال های صدای ضربه زدن و شــرایط پوست 
هندوانه به طور گســترده توســط کشــاورزان بــرای تخمین 
سطح رســیدگی استفاده شــده اســت. جمع آوری و استفاده 
از این ویژگی ها ســاده و راحت اســت. دو فناوری تشخیص 
مرتبط برای ویژگی ها را می توان شناســایی کرد که پردازش 

سیگنال صوتی و تصویر اســت. امروزه دو فناوری تشخیص 
مدرن به طور گســترده ای برای استخراج ویژگی ها از هندوانه 
استفاده می شود. در فناوری ویژگی صوتی، این فناوری معمولًا 
حداکثر فرکانس )Fmax( پاســخ ضربه ای را به صورت امواج 
صوتی یا ارتعاش درنظر می گیرد. این فناوری به طور مؤثر برای 
تخمین رسیدگی، نقص داخلی و اســتحکام استفاده می شود. 
بــرای فناوری پردازش تصویر، پوســت هندوانه معمولًا برای 

تخمین رسیدگی و آسیب داخلی هندوانه استفاده می شود.
بنابراین لازم اســت صدای ضربه زدن را با پوســت هندوانه و 
وزن ترکیب کرد تا عملکرد تخمین شــیرینی افزایش یابد. در 
پوست هندوانه، از آنجا که رســیدگی فیزیولوژیکی در هنگام 
برداشــت به عنوان یک میوه غیراقلیم تغییر می کند، الگوهای 
پوســت این امــکان را می دهد که تشــخیص دهیم هندوانه 
زودرس برداشــت شده است یا خیر. علاوه براین، وزن با سطح 
رســیدگی همبستگی دارد. منطقی اســت که از وزن به عنوان 

یک ویژگی درنظر گرفته شده استفاده کنید.
یادگیریماشینی

محققــان یک روش غیرمخرب همجوشــی برای طبقه بندی 
شیرینی هندوانه براساس تکنیک های پردازش سیگنال صوتی 
و تصویر پیشــنهاد داده اند. ضربه زدن و ایجاد ســیگنال های 
صوتی، الگوی پوســت هندوانه و وزن به عنوان ویژگی درنظر 
گرفته می شــود. این 3 ویژگی از تکنیک هایی الهام گرفته شده 
است که توســط کشاورزان برای تخمین رســیدگی هندوانه 
استفاده می شــود. تکنیک های یادگیری ماشین )ML( برای 
توســعه مدل های طبقه بندی شــیرینی اســتفاده می شــوند. 
مدل های یادگیری ماشــینی، عملکــرد طبقه بندی را ارزیابی 
می کنند. جالب اینکه نتایج نشان می دهد که روش پیشنهادی 
می تواند هندوانه ها را از حیث شــیرینی به طــور قابل اعتماد، 
طبقه بنــدی کند. بالاترین دقت طبقه بنــدی در این روش به 
9۲درصد می رســد که توســط درختان تقویت شــده گرادیان 

)میدان برُداری( به دست می آید

تشخیص هندوانه شیرین و رسیده با کمک هوش مصنوعی!

دانشــمندان بر این باورند کــه یک مکالمه 
۲۰دقیقه ای موفق با یک نهنگ گوژپشــت 
داشــته اند و این می تواند به درک بهتری از 
نحوه ارتباط با موجودات بیگانه منجر شــود. 
تحقیقــات نهنگ برای کشــف نحوه ارتباط 
با هوش غیرانســانی به ویژه هوش بیگانه یا 

فرازمینی انجام شد.
به گزارش همشــهری آنلاین به نقل از سان 
دیلی: دانشمندان بر این باورند که توانسته اند 
با نهنگی به نــام تواین که از آن منطقه با او 
آشــنا بودند ارتباط برقرار کنند. این ارتباط از 
طریق صداهای ضبط شده نهنگ از تواین و 
نهنگ های دیگر انجام شد، با این حال، آنها 
دقیقا نمی دانند که این گفت وگو در مورد چه 

چیزی بوده است.
دانشــمندان صداهــای نهنــگ را از طریق 

بلندگوی زیر آب در قایق خود پخش کردند. 
آنهــا گفتند کــه تواین بلافاصلــه صداهای 
سیگنال احوالپرســی را درک کرد، به سمت 
قایق دانشمندان آمد و به سبک مکالمه با آنها 
ارتباط گرفت. دانشــمندان بر این باورند که 
آنها همچنین توانسته اند به سبک مکالمه ای 

به نهنگ پاسخ دهند.
ایــن مطالعــه در مجله علمــی Peer J در 
۲3نوامبر توســط تیمی از دانشمندان مؤسسه 

SETI، دانشــگاه کالیفرنیــا دیویس و بنیاد 
نهنگ آلاســکا منتشر شــد. این تحقیق با 
عنوان بازپخش تعاملی بیوآکوستیک به عنوان 
ابــزاری بــرای تشــخیص و کاوش هوش 
غیرانســانی، مکالمه با نهنگ عنبر آلاســکا 

چاپ شده است.
دانشــمندان در مورد ارتباط نهنگ ها هیجان 
زده هستند زیرا این می تواند نخستین تلاش 
موفقیت آمیز برای انجام این کار حین صحبت 
به زبان آنها باشــد. دکتر برنــدا مک کوان، 
پروفســور دامپزشکی در دانشــگاه کالیفرنیا 
گفــت: »ما معتقدیــم این نخســتین تبادل 
ارتباطی بین انســان و نهنگ های گوژپشت 
به زبان آنهاســت.« ایــن مطالعه توضیح داد 
علمی که این ارتباط را پشــتیبانی می کند با 
تئوری ریاضیات اطلاعات برای تعیین کمیت 

پیچیدگی ارتباط دارد. 
همچنین در این مطالعه آمده است که تمرین 
استفاده از نهنگ ها برای درک زبان موجودات 
بیگانه شبیه به مطالعه قطب جنوب برای درک 
مریخ است. آنها امیدوارند که این کار به آنها 
این امکان را بدهد بفهمنــد چگونه هرگونه 
ارتباطی که از هوش فرازمینی به دست می آید 
را فیلتر کنند تا بتوانند به درستی پاسخ دهند.
مک کوان گفت: »هوش های متنوعی در این 
ســیاره وجود دارد و با مطالعــه آنها، ما بهتر 
می توانیم درک کنیــم که یک هوش بیگانه 
ممکن است چگونه باشد، زیرا آنها دقیقا شبیه 
ما نیســتند.« با درنظر گرفتــن اینکه نهنگ 
علاقه مند به برقراری ارتباط با تماس ها بود، 
ثابت می کند که بیگانگان ممکن است به طور 

مشابه پاسخ دهند.

گفت و گو با این آبزی سخنگو برای ارتباط با موجودات فضایی!

نوبیا Z۶۰ اولترا هیولایی بی شــاخ ودم است 
کــه متفاوت ترین چینــش دوربین را در پنل 
پشــتی دارد و از خنک کننده  توانمند استفاده 

می کند.
 به گزارش همشــهری آنلاین، نوبیا زد ۶۰ 
اولترا سرانجام رونمایی شد؛ موبایلی پرچمدار 
که دوربین منحصربه فرد دارد و از سخت افزار 
پرقدرت اســتفاده می کند. این اولین بار است 
که یکی از مدل های گوشی ZTE به گواهی 
IP۶۸ بــرای مقاومــت دربرابــر نفوذ آب و 

گردوغبار مجهز می شود. 
بر اســاس بیانیه ی نوبیــا، Ultra Z۶۰ از 
زاویه دار گوشــی های  زبــان طراحی  همان 
 Z۵۰S چند ســال اخیر این شــرکت نظیر
Pro اســتفاده می کند. در پنل جلویی شاهد 
نمایشــگر ۶٫۸ اینچ اولد )از نــوع امولد( با 
روشــنایی ۱٬۵۰۰ نیت و نرخ نوســازی ۱۲۰ 

هرتز هستیم.
نوبیا می گوید Ultra Z۶۰ که در دســته ی 
بهترین گوشــی ها قرار می گیــرد، در بالای 

نمایشگرش دوربین ســلفی ۱۲ مگاپیکسلی 
دارد. ایــن دوربیــن در زیر پنل تعبیه شــده 
است تا نوبیا Z۶۰ اولترا طراحی تمام صفحه 
و مدرن داشته باشد. به گفته ی نوبیا، دوربین 
ســلفی درون صفحه ای Z۶۰ اولترا تراشه ی 
اختصاصی و موتور مبتنی بر هوش مصنوعی 

دارد.
گوشی نوبیا Z۶۰ از پردازنده ی اسنپدراگون ۸ 
نسل 3 به همراه رم LPDDR۵X و فضای 
ذخیره ســازی UFS ۴.۰ اســتفاده می کند. 
این گوشــی گیمینگ بــه صفحه ی حرارتی 
و محفظــه ی بخار بزرگ با فیبــر نانوکربن 
ابررسانا مجهز است تا گرمای ناشی از فعالیت 

قطعات را دفع کند.
دوربین های پنل پشتی، برجسته ترین ویژگی 
نوبیا Z۶۰ اولترا هستند. دوربین اصلی حسگر 
 IMX۸۰۰ ۱٫۴9/۱ اینچ ۵۰ مگاپیکســلی
ســونی با لنز 3۵ میلی متری f/۱.۶ دارد و از 
می کند.  پشتیبانی  اپتیکال  لرزش گیر  سیستم 

هیولای بی شاخ و دم نوبیا 

براســاس گزارش جدیدی از رویترز، شرکت 
تســلا از خرابی برخی از قطعات خودروهای 
خود خبر داشــته و با این حــال رانندگان را 

مقصر می دانسته است. 
به گزارش ایســنا و به نقل از انگجت، رویترز 
روز چهارشنبه یک گزارش تحقیقاتی جنجالی 
منتشــر کرد کــه رفتار تســلا در بی توجهی 
عمدی و ســرزنش مشــتریان بــرای خرابی 
قطعات را شــرح می داد. این افشاگری نشان 
می دهــد که شــرکت تحت رهبــری ایلان 
ماســک هزینه تعمیرات ناشی از خرابی های 
قطعاتی را که شرکت به شکلی ناقص عرضه 
کرده از آنها دریافت کرده است. این مشکلات 
اغلب مربوط به سیســتم تعلیق و فرمان بوده 
اســت. واکنش تسلا در این موارد انکار کامل 

یا پذیرش جزئی مشکل بوده است.
چندین کاربر در این داســتان مستند مالکان 
تســلا هســتند که بــه آنها گفته شــده بود 
مشکلات خودرویشان ناشی از آسیب قبلی یا 
تقصیر راننده اســت. در برخی موارد، آنها به 

تازگی وسایل نقلیه را خریداری کرده بودند.
یکی از رانندگانی کــه رویترز با آنها مصاحبه 
 Shreyansh(است، شــریانش جین کرده 
Jain( نام دارد. تسلای مدل Y ۲۰۲3 او که 
کمتر از ۲۴ ساعت آن را در اختیار داشت، دچار 

مشکل در سیستم تعلیق شد. هنگامی که یک 
خودروساز به او گفت که بازوی کنترل پایینی 
که از فرمان جدا شــده بود باعث خرابی شده، 
او انتظار داشــت که تسلا تعمیرات را پوشش 
دهد اما یک نماینــده خدمات پس از فروش 
که خودرو را بازرسی کرد، گفت که آنها هیچ 

مدرکی دال بر آسیب خارجی پیدا نکرده اند.
حــدود یک هفته بعد، تســلا نامه ای به جین 
ارســال کرد و علت مشــکل را »وارد شدن 
آســیب خارجی قبلی به سیســتم تعلیق جلو 
ســمت راســت« ذکر کرد. جیــن گفت که 
او تنها کســی بود کــه در اولین روز مالکیت 
ماشین آن را رانده بود و پیش از اینکه سیستم 
تعلیق از کار بیفتــد، تصادف نکرده بود. او به 
رویترز گفت: من می گفتم: چطور فلز می تواند 
این طور بشــکند، وقتی مطمئن هســتم که 
ماشین به چیزی برخورد نکرده است؟ سه ماه 
بعد، تعمیرات کامل شــد و جین ۱۲۵۰ دلار 
فرانشــیز پرداخت کرد و باقی مبلغ را بیمه او 

پرداخت کرد.
تریس کــری)Trace Curry( ۱۱۰ هزار 
 ۲۰۱۶ X دلار برای یک خودرو تســلا مدل
پرداخــت کــرد. او دو بار بازوهــای کنترلی 
SUV را تعویــض کرد، یک بار با گارانتی و 
بار دوم با هزینه خــود. پس از اتمام گارانتی، 

رویترز فاکتورهایی را بررســی کرد که نشان 
می داد کری حدود ۱۰ هزار دلار برای خرابی 
سیستم تعلیق و محور محرک پرداخت کرده 
اســت. سپس در سال ۲۰۱۸ پولوس های جلو 
را تحت پوشــش گارانتی تعویض کرد. او آنها 
را دوباره بــا هزینه خود به قیمت ۱۵۰۰ دلار 

جایگزین کرد.
تحقیقات رویترز نشــان می دهد که تســلا 
می دانســت که بســیاری از قطعاتــی که در 
مــدل X  کری نیاز به تعویض دارند همچون 
بازوهای کنترلی، سیستم تعلیق و پولوس های 

جلو دارای نرخ خرابی بالایی هستند.
اندرو لوندیــن)Andrew Lundeen( در 
مــاه اوت در حال رانندگی با تســلای مدل 
3 همســرش بود که هنــگام حرکت از روی 
ســرعت گیر، فرمان برقی خودرو از کار افتاد. 
او به رویترز گفت که یکی از مدیران خدمات 
تسلا به او گفته که رابط اتصال فرمان آسیب 
دیده و علت را به یک کارواش نســبت داد و 

کارمند آن را مقصر اعلام کرد.
لوندین ۴۴۰۰ دلار برای تعویض میل فرمان 
و سیم کشــی آن پرداخت کــرد. او به مدیر 
تســلا گفت: این تنها خودرویی است که من 
تا به حال شــنیده ام که کارواش می تواند به 
سیم کشی آن آسیب برساند. لوندین می گوید 

که این کارمند اینگونه پاســخ داده است: تنها 
چیزی که می توانم به شــما بگویم این است 
که ما یک شــرکت ۱۰۰ ســاله مانند جنرال 
موتورز و فورد نیستیم. ما هنوز همه اشکالات 

را برطرف نکرده ایم.
این تحقیقات همچنین واکنش های بی سابقه 
و متناقض تســلا بــه فراخــوان قطعات در 
مناطق مختلــف را بیان می کنــد. به عنوان 
مثال، مهندســان این شرکت بیان داشتند که 
قســمت عقب که بخشــی از سیستم تعلیق 
اســت در چندین حادثه دچار شکستگی شده 
است این در حالی است که مالکان با سرعت 
پایین رانندگی می کردنــد. یکی از کارمندان 
سابق تســلا »با آگاهی مستقیم از موضوع« 
بــه رویترز گفت که بین ســال های ۲۰۱۶ تا 
۲۰۲۰، تسلا حدود ۴۰۰ شــکایت مربوط به 
بخــش عقب را در چین »حل و فصل« کرده 

است.
این شــرکت خودروســازی اعــلام فراخوان 
قطعــات را به مدت چهار ســال بــه تعویق 
انداخت و تنها پس از اعمال فشــار توســط 
ســازمان تنظیم  مقررات چینی با آن موافقت 

کرد.
بــا این حال، به رغــم گزارش های جهانی از 
خرابی، تســلا هرگز این قطعــه را در ایالات 
متحــده و اروپا فراخوان نکرد. این شــرکت 
بــه شــرکت های تنظیــم مقــررات ایالات 
 متحده گفت که این مشــکلات تقصیر راننده

است.

براساس گزارش جدیدی از رویترز؛ 

تسلا رانندگان را مقصر خرابی خودروهایش جلوه داده است!
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متخصص روانپزشــکی دانشــگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی 
درباره این که چه زمانی باید به روانپزشــک و یا روانشــناس 
مراجعه کرد، گفت: اگر در سه حوزه تفکر، هیجان و رفتار دچار 
مشکل شده اید به روانشــناس بالینی و یا روانپزشک مراجعه 
کنید، این متخصصان تشــخیص می دهنــد که به چه طیفی 

از درمان نیاز دارید.
به گزارش ایســنا، دکتر جمال شمس  در تعریف روان، اظهار 
کرد: مغز انسان عملکرد منحصربه فردی دارد که رفتار، هیجان 

و تفکر را شکل می دهد.
وی بــا بیان اینکه بخــش مهم عملکرد مغز بــه تفکرات و 
هیجانات مربوط است، افزود: تنظیم هیجانات، واکنش و رفتار 
به این معنــی که چگونه با دیگران ارتبــاط برقرار و یا رفتار 
کنیم و یا در هر موقعیتی چه واکنشی از خودمان نشان دهیم، 

مربوط به حوزه روان است.
این عضو هیئت علمی دانشــگاه، ادامه داد: مغز برای حرکت، 
تکلــم و واکنش، کار انجام می دهد ضمــن اینکه گلوکوز نیز 

مصرف می کند و به انرژی نیاز دارد.
او بــا تاکید براینکــه عملکــرد روان و مغز نیز مثل ســایر 
بخش های بدن اســت، اضافه کــرد: بیماری های روان هیچ 
تفاوتی با ســایر بیماری ها مثل بیمــاری معده، قلبی و ریوی 

ندارد بنابراین نیازمند درمان است.
وی با اشــاره به اینکه مواد شــیمیایی در عملکرد مغز انسان 
موثر اســت، گفت: گیرنده ها و تحریکات الکتریکی می تواند 
فعالیت هــای مغز را به هم بریزد و یا آن را دچار اختلال کند، 
در نتیجه این به هم ریختگی می تواند خود را به شکل بیماری 

روان  نشان دهد.
اســتاد دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشــتی با اشاره به اینکه 
برخی بیماری هــا و یا اختلالاتی کــه در عملکرد مغز ایجاد 
می شــود با دارو درمان و یا تاحدودی کنترل می شــود، اظهار 
کرد: مسئله مهم این است که این فعالیت ها تحت تاثیر دنیای 
پیرامون و عالم بیرون مغز نیز هستند، به این معنی که جدای 
از اینکه بحث سلول، مواد شیمیایی وناقل های عصبی مطرح 

باشد، گیرنده ها نیز اثر دارند.
شمس عنوان کرد: اتفاقاتی که در دنیای بیرون رخ می دهد از 
طریق مختلف بر مغز ما اثر دارد بنابراین زمانی که فعالیت های 
مغز ما تحت تاثیر محیط پیرامون است، می توانیم با روش هایی 

به غیر از دارودرمانی نیز بر مغز اثر بگذاریم.
او در پاسخ به این سوال که چه زمانی مراجعه به روانپزشک و 
یا روانشناس ضرورت دارد؟ گفت: قاعدتا زمانیکه در سه حوزه 
تفکر، هیجان و رفتار دچار مشــکل شده ایم باید به روانشناس 
بالینی و یا روانپزشــک مراجعه کنیم، این وظیفه روانپزشک و 
روانشناس است که تشــخیص دهد که مراجعه کننده به چه 

طیفی از خدمت نیاز دارد و بیمار را به درستی ارجاع دهد.
وی با اشاره به اینکه روانشناسان بالینی با کمک تکنیک های 
بــه خصوصی عملکــرد مغز را به ســمت عملکــرد طبیعی 
پیش می برنــد، ادامه داد: این متخصصان نیز به واســطه مواد 
شــیمیایی در مغز و ناقل های عصبی اینکار را انجام می دهند، 
یعنی روانشناس بالینی که روان درمانی شناختی رفتاری انجام 
می دهد با تکنیک ها و تغییراتی که در وضعیت شــناختی فرد 
ایجاد می کنــد در واقع اثر بیولوژیک و یا زیســتی برای فرد 

ایجاد می کند.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی در ادامه 
با بیان اینکه روانشناســی بالینی به چندین رشته و تخصص 
تقســیم می شــود، توضیح داد: مشــاوره یکی از رشته های 
روانشناسی بالینی اســت، افراد در زندگی روزمره و در شرایط 
مختلف و یا پیدا کردن بهترین راهکار برای حل مشکلات نیاز 
به کمک و مشورت دارند، این موضوع هیچ ارتباطی به بیماری 
روانپزشــکی ندارد، اینها مواردی است که افراد روزمره با آن 

مواجه هستند و آشنایی مهارت  مواجه با آن ضرورت دارد.
وی اضافه کرد: روانشناســی که در زمینه مشــاوره تخصص 
دارد، فرد سالمی را که نیاز به کمک و مشورت دارد با بهترین 

راهکار راهنمایی می کند.
متخصص روانپزشکی دانشــگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی، 
ادامه داد: روانپزشــک مســتقیما با مواد شیمیایی و ناقل ها بر 

تحریکات الکتریکی اثر می گذارد.
وی افزود: روانپزشــکان در واقع پزشکان عمومی هستند که 

دوره چهار ساله تخصص در این حوزه را دریافت کرده اند.
شــمس گفت: روانپزشــکان با این موضوع آشــنا هستند که 
بیماری ها را تشــخیص و با استفاده از مواد شیمیایی یا همان 
داروها، فعالیت مغز را به ســمت طبیعی شدن پیش ببرد.این 
متخصص روانپزشــکی با بیان اینکه در برخی مواد بیمار نیاز 
به درمان توامان با کمک روانشناس بالینی و روانپزشک دارد، 
اضافه کرد: واژه ای با عنوان »تراپیست« که این روزها متداول 
شده و مردم در بسیاری از موارد از آن استفاده می کنند، طیف 
وســیعی از درمان ها را دربرمی گیرد در عین حال اگر بخواهیم 
به شــکل تخصصی موضــوع را مطرح کنیم مشــاوره برای 
شــرایطی است که فرد بیماری و اختلال خاصی ندارد و برای 
راهنمایی و مدیریت شــرایطی که نیــاز به دانش و تخصص 
دارد به پزشــک مراجعه می کند، ولی فردی که دچار بیماری 
و یا اختلال در عملکرد روان اســت )مثل افســردگی، خشم، 

اضطراب و ...(  به روان درمانگر مراجعه می کند.

یک متخصص قلب و عروق گفت: فشــارخون کُشــنده 
علائمی مثل سردرد پس سر، دوبینی، مگس پران، تنگی 

نفس، تهوع و سرگیجه ایجاد می کند.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، منوچهر قارونی، در گفتگو با 
رادیو ســلامت با بیان اینکه فشارخون یک ارثی است و 
اولین علامت آن بی علامتی است، افزود: بی توجهی به 
درمان آن می تواند آن را به فشارخون کُشنده تبدیل کند.

وی با بیان اینکه افراد مبتلا به فشارخون بالا بهتر است 
2 بار در روز فشارخون خود را اندازه گیری کنند، ادامه داد: 
یک بار صبح موقع از خواب بیدار شــدن و یک بار عصر، 
فشارخون نباید به صورت وسواس گونه اندازه گیری شود.

قارونــی با تاکید بــر اینکه ورزش کــردن، کاهش وزن 
در حــد 2 الی 3 کیلوگرم، مصرف ســیر و گریپ فروت 
می تواند به کاهش فشــارخون کمک کند، گفت: اما این 
موارد جایگزین مصرف دارو نمی شــوند و افراد مبتلا به 
فشــارخون باید تــا آخر عمر زیر نظر پزشــک خود دارو 

مصرف کنند.
وی تاکید کرد: کنترل فشــارخون در همــه افراد مبتلا 
به فشــارخون بالا با یک نســخه واحد انجام نمی شود و 
هر بیمار با توجه به شــرایط و سن خودش دارو دریافت 

می کند.
این متخصص قلب و عروق، درباره افرادی که همیشــه 
فشــارخون پایین دارند، افزود: اگر این افراد ســرگیجه و 
مشــکلی ندارند این موضوع مشکلی ایجاد نمی کند و در 
صــورت بروز افت قندخون در افراد مبتلا به دیابت، به او 

که هوشیار است ماده قندی بدهید.
 

سخنگوی ســازمان انتقال خون ایران، با بیان اینکه 20 
میلیون بانوی ایرانی شــرایط اهدای خون را دارند، گفت: 
در 8 ماه نخست ســال جاری، بانوان تنها ۶8 هزار واحد 

خون اهدا کرده اند.
به گزارش خبرگزاری مهر، بشیر حاجی بیگی افزود: امروز 
بانوان ایرانی باید خود را در چالش مشارکت برای نجات 
قرار دهند و به این موضــوع جدی فکر کنند که چگونه 
ســهم خود را از فعالیت انسان دوســتانه و نجات بخش 

اهدای خون به مردان واگذار کرده اند.
وی بــا تاکیــد بر وضعیت نــا متوازن اهــدای خون در 
میــان زنان و مردان ایرانی، گفت: شــاخص های اهدای 
خون در ایران با کشــورهای برخــوردار برابری می کند؛ 
در این کشــورها بانوان ســهم 50 درصــدی از اهدای 
خــون دارند اما در میــان جامعه بانوان ایرانی اســتقبال 
 از اهــدای خــون بــه کمتــر از 5 درصد تقلیــل یافته

است.
حاجی بیگی با اشاره به نیاز مستمر به خون و فرآورده های 
آن، ادامه داد: در ماه های ســرد ســال، افزایش بارش ها، 
شیوع بیماری های فصلی مثل آنفلوانزا، کوتاهی طول روز 
و آلودگی هوا، ســبب کاهش مراجعــات به مراکز اهدای 
خون می شــود و به همیــن دلیل ســازمان انتقال خون 
برنامه هــای ترویجی انگیزشــی و پویش های متعددی 
را طراحــی و اجرا می کند و هــم اکنون در پویش »مهر 
فاطمی« قرار داریم که بانوان را برای افزایش مشــارکت 
به عرصــه نجات و اهدای خون دعــوت می کند و آنان 
را به چالش می کشــد تا با ترس ها و باورهای غلط خود 

مقابله کنند.
وی با بیان اینکه بانوان در ســال بــه خاطر فیزیولوژی 
خود می توانند 3 بار در ســال خون اهدا کنند، گفت: اهدا 
کنندگان پیش از اهدای خون مورد مشاوره و معاینه قرار 
می گیرند و اگر واجد شــرایط اهدای خون نباشند از آنها 
خون گرفته نمی شــود و ســلامتی اهدا کننده و مصرف 
کننده خون همیشــه از اولویت های ســازمان به شــمار 
می رود. حاجی بیگی خاطرنشان کرد: در کشور 25 درصد 
از خون اهدایی به بیماران خاص و تالاســمی اختصاص 
می یابد. در 8 مــاه اخیر، تنها ۶8 هزار واحد خون اهدایی 
سهم بانوان بود در حالی که یک میلیون و 5۶1 هزار واحد 
خون در کشــور اهدا شد.وی از ترس از کم خونی، سوزن 
کیســه های اهدای خون و ترس از ضعف قوای جسمانی 
و ابتلاء به بیماری از راه اهدای خون به عنوان رایج ترین 
علل عدم استقبال بانوان از اهدای خون یاد و تاکید کرد: 
تمام تجهیــزات اهدای خون، یک بــار مصرف و کاملًا 
استریل است و هیچ امکان آلودگی در حین اهدای خون 
وجود ندارد. حاجی بیگی تصریح کرد: تســت هموگلوبین 
برای کــم خونی و غلظت خــون در مراکز اهدای خون 
انجام می شود و مکمل های آهن طبق تشخیص و تجویز 
پزشک اهدا به مراجعان اهدای خون ارائه می شود تا اهدا 
کننــدگان خون نگرانی از بابت کم خونی یا جبران ذخایر 

آهن بدنشان نداشته باشند.

   خبر 
    دانستنی  

 

حاجی بیگی عنوان کرد؛

20 میلیون بانوی ایرانی شرایط 
اهدای خون را دارند

تراپیست« کیست و چه زمانی باید به 
او مراجعه کرد؟

متخصص قلب و عروق عنوان کرد؛

فشارخون کُشنده چه علائمی دارد 
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شاید یکی از راه های کاهش عوارض آلودگی هوا، استفاده از 
مواد غذایی و خوراکی هایی باشد که از سودمندی بیشتری 

برای سلامت افراد برخوردارند.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر، برای داشــتن برنامه غذایی 
مناســب که زیان هــای آلودگی هوا را به حداقل برســاند، 

می بایست از یک برنامه غذایی سالم پیروی کرد.
- حداقل 400 گرم سبزی و میوه تازه موجود در فصل سرما 

در طی روز باید مصرف شود.
- ســبزی ها را بیشــتر به صورت تازه و خام مصرف کنید 
چون ویتامین های آن به خصوص ویتامین C بیشــتر حفظ 

می شود.
- روزانه از شیر و مواد لبنی کم چرب مثل ماست و پنیر کم 

چرب به مقدار کافی مصرف کنید.
- حداقل 3-2 وعده در هفته ماهی مصرف کنید.

- پرهیز از مصرف تنقلات کم ارزش مثل چیپس و پفک و 
نوشابه های گازدار. زیرا باعث اختلال جذب عناصر مفید در 

بدن می شوند و می توانند اثرات سو آلودگی هوا را دوچندان 
کنند.

- از مصــرف غذاهــای کارخانه ای و فرآوری شــده نظیر 
سوسیس، کالباس و کنسروها به دلیل داشتن مواد شیمیایی 
افزودنی و نگهدارنده در شــرایط آلودگی هوا پرهیز شود و 
مصرف مواد غذایی تازه و غیرصنعتی برای حفظ ســلامتی 

افراد در مواجهه با آلاینده های هوا افزایش یابد.
- آب و مایعات بدن در روز برای حفظ ســلامت اندام های 
دفعی و تســهیل دفع ســموم و مواد دفعی به میزان کافی 
مصرف شود. بهتر اســت از شیر و لبنیات کم چرب و انواع 
میوه و سبزی های فصل سرما نظیر انار، خرمالو، به، نارنگی، 
پرتقال، کیوی، شــلغم، سیر و پیاز و انواع کلم، چغندر پخته 
و خام در انواع آش، ســوپ و خورش و البته آب و چای کم 

رنگ نیز بیشتر استفاده شود.
- به طور کلی افزایــش مصرف روزانه منابع غذایی؛ آب و 
مایعات، فیبرها، برخی ویتامین ها، املاح و مواد آنتی اکسیدان 

در کاهش اثرات آلودگی هوا بر بدن نقش به سزایی دارد.
- تهیه یک بســته غذایی به عنوان میان وعده سالم برای 
کودکان مهد کودک ها، پیش دبســتانی و ســنین مدرسه 
شــامل یک عدد میوه ترجیحاً سیب یا مرکبات، یک پاکت 
200 سی سی شــیر و یک بسته 50 گرمی از انواع مغزهای 

تازه و بی نمک.

عوارض خطرناک هوای آلوده را جدی بگیرید؛

توصیه های تغذیه ای برای کاهش عوارض آلودگی هوا

بروز بیماری های تنفسی در حالی ظرف هفته 
های گذشــته در چین رو به افزایش گزارش 
شده که این کشــور اولین فصل سرما پس از 
لغو محدودیت های سخت گیرانه کووید 19 را 

تجربه می کند.
به گزارش خبرگزاری مهر، اخبار شیوع موارد 
متعدد بیماری تنفســی در هفته های اخیر آن 
هم در چین بــه گونه ای بــا آن پیش زمینه 
ذهنــی گره خــورده و موجــب نگرانی افکار 
عمومی حتی مقامات بهداشــتی کشــورها را 
فراهم آورده است. درخواست سازمان جهانی 
بهداشت در راستای برنامه پایش بیماری های 
نوظهور ProMED برای اطلاعات بیشــتر 
در مورد افزایش بیماری های تنفســی نیز نه 
تنها از نگرانی ها نکاســت بلکــه در روزهای 
گذشــته بر نگرانی های موجود در این زمینه 
در ســطح جهان افزود. البته سازمان جهانی 
بهداشــت پس از این درخواست، اعلام کرد 
کــه مقامات بهداشــتی تاکنــون هیچ عامل 
بیماری زای جدید یــا غیرعادی در این زمینه 
مشــاهده نکرده اند. از سوی دیگر پزشکان و 
محققان حوزه ســلامت نیز گفتند هنوز دلیلی 
برای نگرانی و اعلام هشدار بین المللی وجود 
نــدارد. اما برخی کشــورها از جمله تایوان به 
شــهروندان خود به ویژه افراد مسن، کودکان 
و افراد دارای بیماری زمینه ای، توصیه کردند 
تا اطلاع ثانوی از سفر به چین خودداری کنند

افــکار عمومــی در ایران هم قاعدتــاً از این 
موضوع مســتثنی نیســت. بر این اســاس، 
کیانــوش جهانپور رئیس اســبق مرکز اطلاع 
رســانی و روابــط عمومی وزارت بهداشــت، 
در میزگــرد »دیده بان ســلامت« با حضور 
محمدمهــدی گویا متخصــص بیماری های 
عفونی، عضــو هیأت علمی دانشــگاه علوم 
پزشــکی ایران و رئیس سابق مرکز مدیریت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشــت و پیمان 
پرچمی پزشک و کارشناس پایگاه های مرزی 
و ارتباطــات در خطر، ابعــاد موضوع و اینکه 
چقدر ممکن اســت یک خطــر واقعی یا یک 
بیماری نوپدید در راه باشد، این موضوع مورد 

تجزیه و تحلیل قرار داده است.
معما همچنان باقی است

گویــا: همیشــه در ایــن ســال های اخیر، 
دانشــمندان که دور هم جمع شــدند، چه در 
حین کرونا و چه بعــد از کرونا، صحبت هایی 
را بین خودشــان تبادل کردنــد که بتوانند به 
نوعی ابهاماتی که در آن زمان وجود داشــت 
و تاکنــون هم وجود دارد، پاســخ دهند. یکی 
از آن ابهامات این بود که منشــأ کرونا از کجا 
بود؟ از سال 2020 تا الان که داریم سه سال 
را تمام می کنیم، هنوز این ســوال پاسخ داده 
نشــده یا لااقل پاسخ قطعی داده نشده است. 
عده ای معتقدند که این یک رویداد طبیعی بود 
و ویروســی در طبیعت وجود داشته و جهش 
پیدا کــرده، مثل بقیه ویروس هــای دیگر و 
عاقبت آن این شــد که با یک پاندمی مواجه 
شــویم. عده دیگری معتقدند که این ناشی از 
اتفاقاتی بوده که در آزمایشــگاه تحقیقاتی رخ 
داده است. آزمایشگاهی روی ویروس تحقیق 
می کرده و حالا به هر دلیل، نشــتی داشته به 
صــورت اتفاقی و عده دیگــری می گویند که 
حتی این یک نشــتی آزمایشــگاهی عمدی 
بوده اســت. این ابهام حداقل تا جایی که من 
می دانم هنوز پاســخی به آن داده نشده است. 
پاسخی به صورت رسمی و اعلام شده، وجود 

ندارد.
عــلاوه بر این در تشــخیص بیمــاری دچار 
مشــکل بودیم. در تأمین واکسن مناسب هم 
هنوز دنیا به یک واکســن بســیار مناسب با 
مصونیــت قطعی که تکلیف را روشــن کند و 
فرد را از ابتــلاء به بیماری ایمن کند، نداریم. 
واکســن های موجود واکسن هایی هستند که 
از ابتلاء به بیماری شــدید و مرگ جلوگیری 
می کنند، در صورتی که خیلی ها فکر می کردند 
این واکسن های کرونا حتی از ابتلاء به بیماری 
جلوگیری کنــد. در مــورد دارو و درمان هم 
همینطور است. درمان قطعی هنوز وجود ندارد.

بنابرایــن ما با یک پاندمی مواجه شــدیم که 
ابزار اصلی مبارزه با آن را در اختیار نداشــتیم 
و نداریــم و اگر هم تکرار شــود، باز با همین 
مصیبت ها در جهان روبــرو خواهیم بود. این 
موضوعی بســیار مهم اســت، بنابراین مساله 
مواجهه با یک اتفاقاتی که ممکن است منجر 
به پاندمی شود مساله اصلی و حیاتی نظام های 

سلامت کشورها اســت و همه انرژی شان را 
در کشورهای پیشرفته گذاشته اند تا این نقاط 
ضعف را بپوشانند. اما چگونه بپوشانند؟ اینکه 
یک نظام مراقبت قوی داشــته باشــند برای 
اپیدمیولوژی بیماری که سمت درستی داشته 
باشد، بیماری را رصد کند، سریع اطلاع رسانی 
کند، یک سیســتم آزمایشــگاهی توانا داشته 
باشــند که بتواند ویــروس یا باکتــری را یا 
هر عامل بیماری زا را ســریع شناســایی کند، 
شــخصیت کامــل آن را در آورد. یک نظام 
مراقبت و درمان توانا داشــته باشند که اگر با 
حجم زیادی از بیمار روبرو شدند، بتوانند آنها 
را پاسخگو باشــند، درمانشان کنند. از ابتلای 
بیش از حــد و از اینکه مریــض بیش از حد 
به آی ســی یو برود و از اینکه مریض بیش از 
حد بستری شــود و از مرگ، جلوگیری کنند. 
یک واکســن مناسب داشته باشند یا سریع به 
آن دســت پیدا کنند. الان ســرمایه گذاری ها 
روی این مســاله به صورت جدی است یعنی 
کمپانی هــای واکسن ســاز دنیــا دارند روی 
بیماری های احتمالی در آینده تحقیق می کنند 

و همینطور در مورد دارو.
بنابرایــن هــر اتفاقی که می افتــد و ابعادش 
غیرمعمــول اســت، اینها به تکاپــو می افتند 
که این پنج ســوال را فوراً پاسخ دهند. نظام 
مراقبتشــان چقــدر این ها را رصــد می کند، 
بیمارســتان چقدر از اینها را پذیرش می کند، 
واکســن دارد یا ندارد. درمــان دارد یا ندارد و 
آزمایشــگاهش چگونه می تواند تعیین تکلیف 
کنــد. در مورد چین هم اتفاقی که الان افتاده 
است، این اســت که یک تعدادی بیش از حد 
معمول مبتلا به بیماری تنفسی شدند و عمدتاً 
هم در یک گروه ســنی خاص یعنی کودکان. 
تعــداد، بیش از حد معمول اســت. چه اتفاقی 
افتاده؟ چه عامل بیماری زایی باعث این شده؟ 

آیا این یک واقعه طبیعی است؟
ممکن اســت یک واقعه طبیعی باشد اگر این 
طور باشد، عامل بیماری زا تقریباً شناخته شده 
است. یعنی مثلًا آنفلوانزا در یک سال ممکن 
است که 500 هزار نفر را مبتلا کند و در یک 
سال دیگر ممکن اســت که چند میلیون نفر 
را مبتــلا کند. بنابراین این ها معمول اســت، 
واکسن آن را هم دارند. داروی نسبتاً مناسبش 
را هم دارند. ولی یک موقع هســت که هنوز 
خیلی قاطعانه به این ســوال پاسخ داده نشده 

است؟
تأخیر در تشخیص و اعلام عامل بیماری 

زا می تواند شک برانگیز باشد
یک نظام مراقبت اپیدمیــک می گوید، موارد 
بیمــاری در یــک منطقــه جغرافیایی خاص 
افزایش پیــدا کــرده، اما واقعه یــک واقعه 
غیرمعمول اســت، مقامات بهداشــتی محلی 
می گویند در آن چیزهایی که بررســی کردیم، 
هیچ ویروس غیرمعمولی نبوده، هیچ باکتری 
غیرمعمولی نبــوده و همه همــان چیزهایی 
اســت که هر ســال رخ می دهد. اگر این طور 
باشــد، با توجه به شــناختی که من از مرکز 
کنتــرل و مدیریت بیماری های چین دارم و با 
 CDC چین، معتقدم که CDC توانایی های
چین خیلــی راحت می تواند عامل بیماری زا را 
شناســایی کند و اگر در اعلام عامل بیماری زا 

تأخیر کند، می تواند شک برانگیز شود.
اطلاعاتی که از آن نیاز داریم این است که:

1- نظام مراقبت، اطلاعات گســترده و شیوع 
دقیق بیمــاری در هفته را چقدر گزارش کرده 

است؟
2- چقدر در هفته مبتلا می شوند؟

3- چقدر کارشــان به بســتری و بیمارستان 
می کشد؟

4- چقدر بیمار کم علامت وجود دارد؟
5- چقدر سرپایی درمان می شوند؟

۶- چند نفر فوت شده اند؟
۷- در کدام گروه ســنی، غیر از بچه ها، موارد 

بیماری دیده شده است؟
و بسیاری از ســوالات دیگر که هنوز به این 
ســوالات پاسخ دقیق و مشــخص داده نشده 

است.

در میزگرد دیده بان سلامت بررسی شد؛
شیوع بیماری تنفسی در چین؛ آیا باید نگران یک اپیدمی دیگر باشیم

تغذیه مناسب و  موثر برای مبتلایان به دیابت
ماهی های چربدانه های کامل آجیل

دارچین

آووکادو

لوبیا سبزیجات تیره رنگ

ماست یونانیتوت ها

تخم مرغ

سیب زمینی شیرین
اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

سرپرســت گروه ارزیابی فناوری ســلامت و 
مطالعات مدیریتی و اقتصادی ســازمان غذا و 
دارو، به تشریح وضعیت مصرف داروهای آنتی 

بیوتیک در کشور پرداخت.
به گزارش خبرگزاری مهر، آزیتا نبی زاده، در 
رابطه با میزان مصرف آنتی بیوتیک در ایران، 
گفت: به لحاظ آمار جهانی متأســفانه کشور 
ما در مصرف آنتی بیوتیک موقعیت مناســبی 
نــدارد. بر اســاس آخرین گزارش ســازمان 
جهانی بهداشــت ایران بعد از کشورهای نپال 
و اروگوئه در مصرف آنتی بیوتیک ها در رتبه 

سوم قرار دارد.
وی افزود: ســازمان جهانی بهداشت از سال 
201۷ رویکــرد خود را نســبت بــه مصرف 
آنتی بیوتیک ها عوض کرده و به رغم رویکرد 
کمی نگاه کیفی را نیز به رویکرد خود نســبت 
بــه آنتی بیوتیک ها افزوده و برای پایش دقیق 
آنها طبقه بنــدی جدیدی را پیشــنهاد کرده 
اســت و بر این اســاس آنتی بیوتیک ها را به 
ســه گروه تقســیم بندی کرده که نخستین 
آنها گروه اکســس اســت کــه در خط مقدم 
درمان قرار دارند. گــروه دیگر آنتی بیوتیک ها 

گروه واچ هســتند که پتانســیل بالایی برای 
ایجاد مقاومت میکروبی دارنــد و باید از آنها 
مراقبت شود. گروه سوم که به آنها ریسر گفته 
می شود، آنتی بیوتیک هایی هستند که مقاومت 
در برابــر آنها ایجاد شــده و تنها زمانی مورد 
 اســتفاده قرار می گیرند که داروها جواب نداده 

باشند.
مصــرف  متأســفانه  داد:  ادامــه  نبــی زاده 
آنتی بیوتیک های گروه واچ که باید محافظت 
بیشــتری از آنها انجام شــود رتبه بالایی در 
جهــان دارند و پــس از کشــورهای قبرس 

و اروگوئــه بالاترین مصرف را دارا هســتند 
مصرفــی  آنتی بیوتیک هــای  درصــد   ۶0 و 
 ایران از گــروه آنتی بیوتیک هــای گروه واچ 

هستند.
وی افزود: به صورت کلــی 48 آنتی بیوتیک 
 22 و  واچ  آنتی بیوتیــک   110 اکســس، 
آنتی بیوتیک ریسر در گروه بندی آنتی بیوتیک ها 
وجود دارد. اگر روند مصــرف آنتی بیوتیک ها 
را در ایران مقایســه کنیــم خواهیم دید که 
آنتی بیوتیک های سفکســیم و آزیترومایسین، 
بالاترین رتبه را از منظر مصرف آنتی بیوتیک 
دارند که هر دو از گروه واچ هســتند و باید با 

احتیاط از آنها استفاده کرد.

نبی زاده عنوان کرد؛ رتبه سوم ایران در مصرف آنتی بیوتیک


